
و برای کاهش ناترازی برق چه برنامه ای دارد؟ وزارت نیر
خریدار   وزارت نیــرو باهدف کاهــش فاصله 
ناترازی در تولید و مصرف برق اقدام هایی در ســه 
بخش کوتاه مدت، میان مــدت و بلندمدت را در 

دستور کار قرار داده است، این اقدام ها کدام اند؟
 ۱۴۰۰ تابســتان  در  بــرق  خاموشــی های   
خســارت های زیادی به کشــور تحمیــل کرد. 
این خاموشــی ها که ناشــی از ناترازی در تولید 
و مصرف برق بود سبب شــده بود مردم و صنایع 
همواره نگران رخ دادن خاموشــی و ازدست رفتن 
فعالیت ها شود.این روند ادامه داشت تا زمانی که 
دولت سیزدهم ســکان امور را به دست گرفت و 
وزارت نیرو این دولــت اقدام های متعدد و مهمی 

را برای عبور از ناترازی ها در دستور کار قرارداد.
دولت ســیزدهم در حالی روی کارآمد که کشور 
در صنعت برق با ناترازی بیش از ۱۵ هزار مگاواتی 
روبه رو بود و باتوجه به میانگین افزایش ۵ درصدی 
مصرف برق به صورت ســالانه این احتمال وجود 
داشت که در سه سال گذشــته ضمن تشدید این 
ناترازی، مشــکلات مضاعفــی گریبان گیر این 
صنعت مهم و حیاتی شــود.بر اساس اعلام وزارت 
نیرو، این وزارت برای حل مشــکلات در سه سال 
گذشته با اتخاذ برنامه های راهبردی در سه بخش 
کوتاه مدت، میان مــدت و بلندمدت تلاش کرد تا 

این چالش جدی را برطرف سازد.
از جمله این برنامه ها می تــوان به طراحی و اجرای 
۱۰۰ اقــدام راهبردی برای عبور موفــق از اوج بار 
مصرف ســال ۱۴۰۱، طراحی و اجرای ۱۴۰ اقدام 
راهبردی برای عبور موفق از اوج بار مصرف ســال 
۱۴۰۲ و طراحــی و اجرای ۱۸۰ اقــدام راهبردی 
برای عبور موفق از اوج بار مصرف سال ۱۴۰۳ اشاره 
کرد.مجموعه اقدام ها و برنامه هایی که ســبب شد 
دوران اوج بار ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در حالی 

با موفقیت سپری شــود که علاوه بر افزایش میزان 
برق تحویلی به بخش های مولد، در بخش خانگی 

نیز خاموشی برنامه ریزی شده ای رخ ندهد.

برنامه ریزی برای افزایش تولید برق
در ابتدای دولت سیزدهم احداث و بهره برداری از 
۲۰۰۰۰ مگاوات ظرفیت جدید در دستور کار قرار 
گرفت که از این میزان برنامه ریزی جهت احداث 
۱۷ هزار و ۶۷۸ مگاوات اجرایی و تا خردادماه سال 
۱۴۰۳، ۹ هزار و ۳۶۴ مگاوات بــه ظرفیت تولید 
برق کشور اضافه شــد. این رقم در حالی است که 
بر اساس گفته های وزیر نیرو در دولت های هفتم 
و هشــتم ۶۰ درصد، در دولت های نهم و دهم ۶۸ 
درصد و در دولت هــای یازدهــم و دوازدهم تنها 
۲۳ درصد به ظرفیت تولید برق کشــور نسبت به 

ابتدای هر دولت افزوده شد.

افزایش ظرفیت خطوط انتقال 
و توسعه پست ها

یکی از اقدام های بســیار مهــم صنعت برق برای 
افزایش پایداری شــبکه سراســری و حفظ ولتاژ 
برق، افزایــش ظرفیت خطوط انتقال و توســعه 
پســت ها در نقاط مختلف کشــور بوده است و بر 
همین اساس در سه سال گذشــته در این راستا 
۲۱۶۲ کیلومتــر خــط، ۱۹۵۴۵ مگاولت آمپر 
پســت جدید، ۱۲۷ مورد بهبود شبکه انجام شده 
اســت که مجمــوع اعتبــار آن ۴۸۶۵۰ میلیارد 

تومان است.

افزایش بازدهی نیروگاه ها
یکی از اقدام های مهمی که در دولت ســیزدهم 
برای افزایــش ظرفیــت تولید برق انجام شــد، 

افزایش بازدهی نیروگاه ها بدون تزریق ســوخت 
بیشــتر بود.باهمــت نیروهــای دانش بنیــان و 
تکنولوژی هــای داخلــی اقدام هایــی در جهت 
اســتفاده از بخار خروجی نیروگاه به منظور تولید 
مجدد برق انجام شد.مجموعه این اقدام ها سبب 
شد تا از این محل ۲ هزار مگاوات به ظرفیت تولید 
برق افزوده شــود و بازدهی نیروگاه های حرارتی 

کشور از ۳۹.۱ درصد به ۳۹.۳ برسد.
افزایش ظرفیت منصوبه واحدهای تولید پراکنده

نیروگاه های پراکنده یکــی از ظرفیت های بالقوه 
در افزایــش ظرفیت تولید بــرق و حفظ پایداری 
شبکه و ولتاژ برق هستند که با توجه سرعت بالای 
احداث و راه اندازی از جمله راهکارهای مناســب 
برای رفع ناترازی شــبکه سراســری محســوب 

می شوند.
در دولت ســیزدهم برنامه ریزی ویــژه ای برای 
فعال ســازی و راه اندازی این نــوع نیروگاه ها در 
پیش گرفته شــد و در همین راستا ۴۱۵ مگاوات 
از طریق احداث ۶۱ نیــروگاه از محل واحدهای 

مقیاس کوچک و تولید پراکنده وارد مدار شد.

اصلاح ساختار اقتصادی صنعت برق
یکی دیگــر از چالش های جــدی صنعت برق در 
دهه های گذشته که به انباشت بدهی و کندشدن 
آهنگ توســعه این صنعت منجر شده بود باید به 
عدم اصلاح ســاختار اقتصادی صنعت برق اشاره 
کرد.در سال های گذشــته وزارت نیرو مجموعه 
اقدام هایی را در جهت اصلاح ساختار صنعت برق 
وارد فاز اجرا کرد که از جمله آن می توان به اصلاح 
تعرفه ها متناســب با الگوی مصرف برق، فروش 
برق تولیــدی نیروگاه ها در بــورس و راه اندازی 

تابلوی سبز بورس اشاره کرد.

این اقدام ها سبب شد تا جذابیت تولید برق برای 
بخش خصوصی افزایش یابد و نیروگاه ها بتوانند 
از طریق فــروش برق در بــورس به صورت نقدی 

هزینه برق تولیدی خود را دریافت کنند.

ریل گذاری برای افزایش ظرفیت تولید 
انرژی های تجدیدپذیر

در ســال های گذشــته باتوجه بــه محاســبات 
نادرســتی که در ارتباط با هزینه فایده تولید برق 
از محل انرژی های تجدیدپذیر صورت می گرفت، 
عملًا توجــه خاصی به ایــن حوزه نشــده بود و 
ظرفیت تولید برق تجدیدپذیر کشــور زیر ۸۰۰ 

مگاوات بود.
در دولــت ســیزدهم بــا توجــه نقــش مؤثر 
انرژی های تجدیدپذیــر در کاهش آلودگی های 
زیست محیطی، رفع ناترازی و کاهش مصرف آب 
اقدام های ویژه ای در این حوزه در دستور کار قرار 
گرفت و متناسب با برنامه هفتم توسعه مقرر شد 
تا ۳۰ هزار مگاوات به ظرفیــت تولید انرژی های 
تجدیدپذیر کشور افزوده شــود و در همین راستا 
در حــال حاضر ۱۳ هــزار مــگاوات تولید انرژی 

تجدیدپذیر در دستور کار است.
از جمله نکات مهمی که دراین رابطه در طول سه 
سال گذشــته انجام شــد، راه اندازی تابلوی سبز 
بورس و ایجاد امــکان فروش بــرق تجدیدپذیر 
در این بازار و نیز الــزام ادارات و صنایع به تأمین 
بخشــی از برق مصرفی خود از محل انرژی های 
تجدیدپذیــر بود که نقش مهمی در توســعه این 

صنعت در کشور داشته است.

جذب سرمایه از صندوق توسعه ملی
یکی از مشــکلات بزرگ صنعت بــرق در دهه ۹۰ 

عدم ورود صندوق توســعه ملی به حوزه ساخت و 
تجهیز نیروگاه های جدید بود که همین سبب شده 
بود باتوجه به هزینه های سنگین احداث نیروگاه، 
ناترازی میان مصرف و تولید برق کشــور تشدید 
شود.در دولت سیزدهم این مشــکل مرتفع شد و 
صندوق توسعه ملی برای احداث نیروگاه حرارتی 
بــه ارزش ۷. ۵ میلیــارد دلار و احــداث نیروگاه 
تجدیدپذیر بــه ارزش ۵ میلیارد دلار پیشــقدم 
شــد، اقدامی که انتظار می رود در سال های آینده 
بتواند بستر مناســب برای احداث نیروگاه و بخش 

قابل توجهی ناترازی را جبران کند.

حرکت صنایع به سمت خودکفایی در 
تأمین برق

از جمله اقدام های مشــترکی که دولت و مجلس 
در کنار یکدیگر اجرایــی کردند و نقش مهمی در 
کاهش ناترازی صنعت برق داشــته است، باید به 
الزام صنایع برای حرکت به سمت خودکفایی در 

حوزه تأمین برق اشاره کرد.

بر اســاس ماده ۴ قانــون مانع زدایی از توســعه 
صنعت برق، صنایع بــزرگ و انــرژی بر موظف 
شدند ظرف ۴ ســال نســبت به احداث ۱۰ هزار 
مگاوات نیروگاه خود تأمین کــه ۹ هزار مگاوات 
آن از طریق نیروگاه هــای حرارتی و هزار مگاوات 
آن از طریــق انرژی هــای تجدیدپذیــر اجرایی 
می شــود، اقدام کنند.برنامه مهمی که بررسی ها 
نشــان می دهد تاکنون نزدیک به ۱۷۰۰ مگاوات 
از این ظرفیت وارد مدار شــبکه سراسری شده و 
حدود ۶ هــزار مگاوات دیگر نیــز در حال احداث 
اســت.باتوجه به اینکه در فصل گرم سال چیزی 
حدود ۳۰ هزار مگاوات به دلیل وارد مدار شــدن 
ســامانه های سرمایشــی به مصرف برق کشور 
افزوده می شــود و بخش عمــده ای از این میزان 
افزایش از طریق مدیریت مصرف برق قابل کاهش 
اســت، وزارت نیرو در دو ســال گذشــته تلاش 
کرد تــا از طریق مجموعه اقدام هــای فرهنگی و 
اطلاع رســانی و اعطای پاداش نسبت به کاهش 

مصرف برق خانگی به شکل داوطلبانه اقدام کند.

اقتصاددانانبهچهکسیرایمیدهند؟

۹ دلیل ۱۴۰ اقتصاددان برای شرکت در انتخابات
وزیرنفتاعلامکرد

 اشتغال زایی  اشتغال زایی ۱۵۱۵ هزار نفری هزار نفری
وژه کلان صنعت نفت وژه کلان صنعت نفت پر  در  در ۱۷۱۷ پر
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

 آیت الله رییسی رشد اقتصادی را از منفی ۴ 
به مثبت ۴ درصد رساند

وزیرراهوشهرسازی:
و وزهای پیش ر  سقف اجاره بهای مسکن در ر

 ابلاغ می شود

رییسکلبانکمرکزی:
رشد اقتصادی در دولت سیزدهم ۹ برابر 

دهه ۹۰ شد

ازسویوزیراقتصادتعیینشد
 انتهای تیر ماه، آخرین مهلت نظام بانکی 

برای عمل به تعهدات تبصره ۱۸
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صفحه 2

 دستاورد سیاست خارجی دولت دوازدهم در اقتصاد 
تقریبا هیچ

 سید طه حسین مدنی، رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند در بخش حمل و نقل 
یک سیاســت خارجی قوی می تواند با کاهش تنش های بین المللی و البته با نگاه 
ویژه به منطقه غرب آســیا، به استفاده کشــورهای دیگر از خاک و آسمان ایران 

کمک کند. 

یادداشت

  مشارکت حداکثری  مشارکت حداکثری
  و انتخاب اصلح  و انتخاب اصلح

 در انتخابات مهم است در انتخابات مهم است

صفحه 2

فرش

رئیس اســبق مرکز ملی فرش ایران، استفاده از 
مدیران اصلح و آشنا به حوزه فرش و آشتی واقعی 
با تشــکل ها و فعالان صنعت فرش دستباف را از 
مهمتریــن وظیفه مدیران صنعتــی و بازرگانی 

دولت چهاردهم دانست.
در آســتانه ی انتخابــات چهاردهمین دوره ی 
ریاســت جمهــوری، فیصل مرداســی ضمن 
اشــاره به میزان صادرات فرش و ادعای برخی از 
مدیران فعلی، مبنی بر صــادرات فرش بصورت 
غیررســمی، تصریح کرد: این ادعــا نمی تواند 
درســت باشــد؛ چراکه در وهلــه ی اول، فرش 
یک کالای نســبتا حجیم اســت و نمی توان آن 
را به راحتــی قاچاق کرد و این در حالیســت که 

صادرات انبوه از طریق لنج به ســایر کشــورها 
همچــون افغانســتان، بــه لحاظ فنــی اصلا 

امکان پذیر نیست.
رئیس اســبق مرکز ملی فرش ایران ادامه داد: از 
سوی دیگر، چنانچه آمار ارزیِ صادرات نشان از 
کاهش جدی می دهد، صــادرات وزنی هم آن را 
تایید می کند و نمی توان کم اظهاری در صادرات 
برای کاهش تعهــدات ارزی صادرکنندگان در 
مقابل بانــک مرکزی را عامــل کاهش صادرات 
معرفی کرد؛ چنانچه این موضوع صحت داشت، 
باید صادرات وزنــی این ادعــا را تایید می کرد. 
آمار تولید نیــز تا حدودی در دســترس و کاملا 
مشــخص اســت که صادرات فرش دستباف در 

سال ۱۴۰۲، بیشتر از ۴۰ میلیون دلار نیست.
وی یادآور شــد: البته یادآوری ایــن موضوع نیز 
خالی از لطف نیســت که به یاد داریم، در ســال 
۱۳۹۰ فرش دســتباف تحریم شــد امــا آمار 

صادرات ۵۶۰ میلیون دلاری را داشتیم.
این فعــال و کارشــناس صنعت فرش کشــور، 
در  رابطه با اولویت دولت بعــد برای حوزه فرش 
دستباف، گفت: ابتدا باید جایگاه فرش دستباف 
در معرفی هویت ایرانی را جــدی تلقی کرد؛ در 
تمام دنیا، ایران نماد فرش های مرغوب اســت. 
فرش به عنوان یک میراث ماندگار فرهنگی صلح 
دوستی ، عشــق به طبیعت و هنر مردمان ایران 

زمین را به جهانیان نشان می دهد.

 شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به خرید روزانه 83پرس غذا جهت پرسنل فعالان صنعت فرش از دولت آینده چه می خواهند؟
حفاظت فیزیکی از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.

برآورد اولیه : مبلغ اولیه برآورد انجام كار حدود 31/000/000/000 ریال بدون  احتساب 10 % 
مالیات بر ارزش افزوده میباشد.

 مدت اجرای پروژه:  حدود 6 ماه 
تضمین شركت در مناقصه: 1/550/000/000ریال می باشد که به صورت واریز نقدی یا 

ضمانتنامه معتبر بانکی مورد پذیرش خواهد بود.
 ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ 

عنوان قابل قبول نمي باشد.
 پرداخت تضمین شركت در مناقصه بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 

نزد بانک ملی بنام شهرداری شهر قدس 
 مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مناقصه را پیش از پایان مدت تحویل 

پیشنهادات به امور قرارداد های شهرداری قدس تحویل نمایند. 
 قيمت اسناد و نحوه واريز وجه :

قیمت اسناد مناقصه 8/000/000 ریال )هشت میلیون ریال( مي باشد كه به حساب شماره 
0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طریق 

سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
 مهلت خريد اسناد مناقصه  

شروع خرید اسناد مزایده  از روز مورخ  1403/04/06 الی1403/04/09بوده و  اسناد و مدارك 
مزایده  ظرف مهلت مندرج درسامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل 

دریافت می باشد.
 مهلت تحويل و مدت اعتبار پيشنهادات :

مهلت تحویل ضمانتنامه تاساعت 12  مورخ  1403/04/21 و آخرین مهلت بارگذاری اسناد 
  www.setadiran.ir تا ساعت 12 همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت 

می باشد
 مجوز مورد نياز جهت شركت در مناقصه :

رستوران ها ،کترینگ ها و آشپزخانه های دارای مجوز بهداشت در  سطح شهرستان قدس 
 پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد .

 شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .
در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد 

خواهد بود  سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است .
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/03/30    تاريخ انتشار نوبت دوم:1403/04/06

آگهی  تجدید فراخوان مناقصه عمومی آگهی  تجدید فراخوان مناقصه عمومی )نوبت دوم()نوبت دوم(

 روابط عمومی شهرداری شهر قدس

وزیر نفت با اشاره به بهره برداری از1۷ پروژه کلان صنعت 
نفت به ارزش180 همت در۷ استان،گفت: با بهره برداری 
از این پروژه ها افــزون بر اشــتغال زایی 1۵هزار نفری، 

سالانه 1۲0همت سوددهی برای کشور دارد.



آیت الله رییسی رشد اقتصادی را از منفی ۴ به مثبت ۴ درصد رساند

رهبرمعظمانقلابدرحسینیهامامخمینی)ره(:

 مشارکت حداکثری و انتخاب اصلح در انتخابات مهم است

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 2
شماره1618 6تیر1403 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه

 دستاورد سیاست خارجی دولت دوازدهم
 در اقتصاد تقریبا هیچ

 سید طه حسین مدنی، رئیس اندیشــکده حکمرانی هوشمند در 
بخش حمل و نقل یک سیاست خارجی قوی می تواند با کاهش تنش های 
بین المللی و البته با نگاه ویژه به منطقه غرب آسیا، به استفاده کشورهای 
دیگر از خاک و آســمان ایران کمک کند. زمانی که از سیاســت خارجی 
قوی برخوردار باشیم حتی در شــرایطی که مزیت رقابتی بالایی نداریم 
هم می توانیم با تعریف مواردی چون تهاتر خدمات با کشورهای خارجی 
به ویژه کشورهایی که در همســایگی یا نزدیکی ایران قرار گرفته و نقش 
ویژه ای در تولیــد کالا و مواد مصرفی این روزهای جهان دارد، دســت به 
ایجاد فرصت های جدیدی بزنیم.سیاست خارجی قوی می تواند این نوع 
نگاه را در فضای بین المللی ایجاد کند که اســتفاده از مسیر ایران با توجه 

امنیت پایداری که وجود دارد بهینه است.

چانه زنی برای هیچ؟
اما مســأله ای که در این میان وجود دارد این اســت که بــه فرض وجود 
سیاســت خارجی کارآمد برای تبیین مواردی که به آن اشــاره شد، آیا 
ایران از ظرفیت ها و زیرساخت های لازم برای ترانزیت، عبور هوایی و… 
برخوردار است یا خیر؟ آیا ما جاده های مناسبی داریم؟ آیا گمرک ما آماده 
است؟ آیا می توانیم ابعاد امنیتی بارهای ترانزیتی که وارد کشور می شود 
را بســنجیم و امنیت این محموله ها را تا خروج از کشور تأمین کنیم؟ آیا 
کشنده های ریلی آماده و مناسب بارهای سنگین و ویژه در اختیار داریم؟ 
بنادر ما آمادگی تخلیــه بارهای فله و کانتینــری را در مدت زمانی کوتاه 
دارند؟ بنادر ما مناسب پهلوگیری کشــتی های اقیانوس پیما هستند و یا 
این چنین بنادری را به خطوط حمل و نقل کشور متصل کرده ایم؟ شبکه 
ریلی ما به کشورهای همســایه متصل اســت؟ توان مدیریت پروازهای 

ورودی و خروجی را داریم و مسائلی از این دست.

ترمز راه آهن، لوکوموتیو ترانزیت را متوقف کرده است
با توجه به اینکه حمل و نقل ریلی بهینه ترین شــیوه ترانزیتی محســوب 
می شــود، متأســفانه در این زمینه چالش هایی داریم که امکان استفاده 
از فرصت های ترانزیتی حتی با وجود سیاســت خارجی قوی و چندجانبه 
برای جلب نظر کشــورهای جهان جهت عبور از ایران را از ما گرفته است. 
به عنوان نمونه در بحث اتصال بندر مهم چابهار به شــبکه ریلی هنوز این 
اتصال بین چابهار و زاهدان برقرار نشــده اســت. یا در مسیرهای مهمی 
چون بندرعباس به شیراز و عسلویه به شیراز اتصال ریلی مستقیم نداریم. 
همچنین مســیر قزوین به آســتارا به صورت یکســره متصل نیست. در 
مسیرهای ازنا-خسروی و مراغه-ارومیه شبکه ریلی متصل نیست و برای 

مسیر ساوه به غرب و اندیمشک به مرز هم مسیر مستقیمی وجود ندارد.
مسیرهایی مانند سرخس-بند عباس، اینچه برون -بندرعباس، امیرآباد-

بندرعباس و آســتارا- بندرعباس هم که زیر بار تردد هستند با مشکلات 
عدیده ای مواجه هســتند.نکته دیگر اینکه در این مســیرها کشنده های 
ویژه برای حمل بارهای ســنگین وجود ندارد و در بعد سیاست خارجی و 
موضوع ترانزیت بین المللی نتوانسته ایم نیاز به واردات کشنده های ریلی 
را تبیین کنیم. ادعاهایی که در مورد تولید داخلی کشنده وجود دارد هم 
به نتیجه نهایی نرســیده است.بخش سیاســت خارجی باید با عنایت به 
اهمیت ترانزیت و تأثیر آن بر ارتقای جایگاه ایــران در فضای بین المللی، 
این مسأله را بر چانه زنی داخلی و همکاری بین دستگاهی حل می کرد اما 

متأسفانه طی ۱۵ سال اخیر در این زمینه موفق عمل نکرده ایم.

چالش راه آهن مدیریتی و داخلی است
بررســی وضعیت کشــنده های ریلی از ســال ۱۳۹۲ کــه تحریم های 
بین المللی آغاز شــد تا سال ۹۴ که برجام امضا شــد و سال ۹۷ که آمریکا 
از برجام خارج شــد نشــان می دهد در فاصله ســال ۹۲ تا برجام تعداد 
کشنده ها از ۸۷۸ دستگاه به ۹۰۱ دستگاه رســید اما در دوره برجام فقط 
۲۷ کشــنده به ناوگان ریلی اضافه شــد. این یعنی در ســال های تحریم 
۱۵ درصد افزایش تعداد کشــنده ها داشتیم اما در ســال های برجام این 
رقم فقط ۳ درصد بود. این یعنی عدم اســتفاده بهینه از ظرفیت سیاست 
خارجی برای بهبود وضعیت حمل و نقل کشور و بی برنامگی در راهبردها 

و تنظیم سیاست های اجرایی داخلی و بین دستگاهی.
در بحث درصد بازسازی خطوط از استاندارد ۲۰۰ کیلومتر در سال هم در 
دوره برجام روند کاملًا معکوس و نزولی شــد به طوری که از ۸۸ درصد در 
سال ۱۳۹۴ به ۴۱ درصد در ســال خروج از برجام رسیدیم و بعد از آن نیز 

این روند ادامه پیدا کرد و به صفر نزدیک شد.

سیاست خارجی منفعل و بی برنامگی در صنعت هوایی
در موضوع ناوگان هوایی هم اگرچه این نیاز حس شــد و در توافق برجام 
گنجانده شــد که تعداد ۲۰۰ هواپیما خریداری شــود اما در عمل فقط 
مالک ۱۲ هواپیمــای ATR و ۳ هواپیمای ایرباس شــدیم که به دلیل 
بی دقتی در تنظیم قــرارداد برای خدمــات پس از فــروش و بدعهدی 
کشور فروشنده، در حال حاضر ۱۰ فروند از هواپیماهای ATR به دلیل 
مشکلات فنی زمین گیر شده اند. البته از همان ابتدا هم مشخص نبود این 
هواپیماها با چه هدفی و برای چه کاری خریداری شده اند؛ گویا وزارت راه 
و شهرســازی وقت هیچ برنامه و مطالعات دقیقی در ارتباط با نیاز کشور 
نداشته است. این یعنی در سیاســت خارجی برای بهبود وضعیت صنعت 

هوایی هم خوب عمل نکرده ایم.

خود تحریمی مقدم بر تحریم های بین المللی
در بخش هوایی در حال حاضر شنیده هایی از امکان تأمین هواپیمای نو از 
سوی برخی شرکت های چینی آن هم به وسیله تهاتر وجود دارد اما برای 

تحقق آن تقریباً هیچ کار جدی صورت نگرفته است.
نکتــه قابل تأمــل دیگر دربــاره صنعت هوایی این اســت کــه به دلیل 
تحریم هــای بین المللی هواپیمــای خارجی باید حداکثــر در مدت ۷۲ 
ساعت پس از ورود به ایران، کشور ما را ترک کنند و این باعث شده نتوانیم 
از ظرفیت شــرکت های خارجی در حمل و نقل داخلی استفاده کنیم. از 
طرف دیگر ماده ۲۷ قانون هواپیمایی کشــوری هم عنــوان کرده که هر 
کس با هواپیمای خارجی به قصد حمل و نقل بازرگانی از یک نقطه کشور 
به یک نقطه دیگر آن مسافر و بار و محمولات پستی یا یکی از آنها را حمل 
کند به جزای نقدی یا به حبس تأدیبی تا یک ســال یــا به هر دو مجازات 
محکوم خواهد شــد. این یعنی حتی اگر تحریم های بین المللی هم رفع 

شود باز قانون داخلی ما را با چالش و خود تحریمی مواجه کرده است.

سکته خفیف سرمایه گذاری خارجی، حاصل منازعات جناحی
وضعیت ما در بحث توســعه زیرســاخت های دریایی و بنــدری بدتر از 
سایر بخش ها بوده است. متأسفانه بعد از شــهادت رئیس جمهور دولت 
سیزدهم، برخی سرمایه گذاری های کشورهای خارجی در ایران متوقف 
شد. حتی کشــورهای چین و هند که به دلیل شــرایط خاص جهانی به 
ســرمایه گذاری در بنادر ایران روی آورده و یا بهتر است بگوییم در بعضی 
موارد ناچار به همکاری با ایران هستند هم به دلیل مشخص نبودن و عدم 
ثبات در رویکردهای اجرایی ما در سیاســت های خارجی، تمام فعالیت 
خود را تا چند ماه آینده و تا زمان اســتقرار رئیس جمهور جدید به حالت 

تعلیق در آورده اند.

سیاست خارجی و امنیت غذایی
در پایان بد نیســت علاوه بر موضوع حمل و نقل بــه مبحث مهم امنیت 
غذایی هم اشاره کرد.سیاســت خارجی در این بخش نقش بسیار مهمی 
بر عهــده دارد. به طوری که طی ســال های میانی دهــه ۹۰ به دلیل نوع 
نگاهی که وجود داشت و برخی بی دقتی ها در دستگاه های متولی داخلی، 
سطح ذخایر استراتژیک کشور که بخشی از آن باید وارد می شد با مشکل 
اساسی مواجه شــد؛ اما در چند ســال اخیر با تغییر رویه در نگاه و شکل 
اجرای سیاست های خارجی در ذخیره ســازی کالاهای اساسی، ایران از 

سطح خطر به سطح امن رسید.

یادداشت

 سرپرست ریاســت جمهوری با اینکه منطقه و فضای 
بین الملل در شــرایط خاص و حساســی قــرار دارد و 
همین مسئله اهمیت مشــارکت حداکثری را مضاعف 
می کند، اظهار داشت: انتخاب فرد اصلحی که شایسته 
خدمتگزاری به مردم عزیز ایران باشد، وظیفه خطیر ما 

در این شرایط است.
 محمد مخبر همزمان با عید ســعید غدیر، در حاشیه 

حضور در یکی از مســاجد تهران، در سخنان کوتاهی 
ضمن تبریک عید سعید غدیر، شــهید رئیسی را پیرو 
حقیقی مکتب امیرالمؤمنین )ع( معرفی کرد و افزود: 
رئیس جمهور شــهید بر اســاس آموزه هــای دینی، 
خدمت به خلق را در مســیر بندگی و جلب رضای حق 
تعالی می دانست و در این راه ســر از پا نمی شناخت، تا 

آنجا که جان خود را هم تقدیم محبوب کرد.

سرپرســت ریاســت جمهوری با بیان اینکه شــهید 
رئیســی با توکل به خدا، تدبیــر و برنامه ریزی و همت 
دولت مسائل و مشکلات کشور را پیگیری کرده و امید 
را به جامعه بازگرداند، به تبیین برخی شــاخص های 
اقتصادی پرداخت و گفت: براســاس آمارهای داخلی 
و گــزارش نهادهای جهانــی، تمامی شــاخص های 
اقتصادی کشور رو به بهبود بوده و شرایطی روشن تر در 

انتظار کشور اســت.مخبر با بیان اینکه ثبات کنونی در 
کشور و برگزاری انتخابات ریاست جمهوری در آستانه 
چهلم شهادت آیت الله رئیسی نشان از توانمندی های 
نظام مقدس اســلامی و بــه برکت نعمــت بی بدیل 
ولایت فقیه اســت، افزود: همگان باید برای مشارکت 
حداکثری که خواســت رهبر معظــم انقلاب و ضامن 

امنیت و استقلال کشور است، تلاش کنند.

دولت

خریدار  وزیر کشــور از احیای بیش از ۱۰ 
هزار واحد راکد در سراســر کشور در دولت 
ســیزدهم خبــر داد و گفت: شــهید آیت 
الله رئیســی راه و منش جدیــدی در زمینه 
مدیریت کشــور ایجاد کرد کــه باید درس 

گرفته شود.
احمد وحیدی وزیر کشــور در همایش ملی 
احیــای بنگاه های اقتصادی کشــور ضمن 
تسلیت ایام چهلم شهادت شهدای خدمت، 
گفت: »شــهادت« به معنــای اوج رضایت 
و بندگی اســت و لذا اوج شــعف به شــمار 
می رود. البتــه در اوج شــهادت عزیزانمان 
غمگینیــم اما شــعفناک عــروج ملکوتی 
خواهیم بود که چنیــن فرزندانی در دامن 

این ملت بزرگ ایران و اسلام رشد می کند.
وزیر کشــور در ادامــه تاکید کــرد: حدود 
هشــت هزار و ۸۰۰ واحد به صورت قطعی 
از ۱۰ هزار واحد در دولت سیزدهم احیا شد 
که باقی واحدها نیز در اولین فرصت مراحل 
احیا آنها صد درصدی خواهد شــد، البته با 
احیا باقی مانده واحدهای راکد قطعاً از رقم 

احیــای ۱۰ هزار واحد در دولت ســیزدهم 
عبور خواهیم کرد.

وی گفــت: ایــن روحیــه نشــان از پیوند 
عمیق مردم و انســجام آن با دولت اســت 
که این انســجام در خیزش مردم در بدرقه 
شهدای خدمت قابل مشــاهده بود. شهید 
آیت الله رئیســی راه و منــش جدیدی در 
زمینه مدیریت کشــور ایجاد کــرد که باید 
درس گرفته شود. شــهید رئیسی حتی در 
زمــان اوج کرونا همواره بــه فکر خدمت به 
مردم بود و برخلاف مســؤول های پیشین 
که حتی با مسؤولین کشــور هم جلسه ای 
برگزار نمی کردند، ایشان در یکی از معادن 

خراسان جنوبی کنار کارگران عزیز بودند.
این مقام مســؤول همچنان ادامــه داد: در 
آن زمان عده زیادی به شهید جمهور تذکر 
می دادند که کرونا اســت و شــما در مقام 
ریاست جمهوری هســتید و درست نیست 
که دائماً در بیــن عموم مردم قــرار داد اما 
همچنان بدون لحظه ای درنگ در مســیر 

خدمت به مردم حرکت می کردند.

وحیدی تصریح کرد: آیت الله رئیسی حتی 
در ســفرهای اســتانی نیز با عمــوم مردم 
صحبت می کردند و همواره در جست وجوی 
مشــکلات آنها بود که بدین ترتیب نهضت 
احیا ایجاد شــد. احیای واحــد تنها احیای 
یــک واحد صنعتــی صنعتی، کشــاورزی 
و دام پــروری نیســت، احیــای واحدهای 
راکد موجــب احیا کارکنــان و مردمان آن 
منطقه اســت، زیرا با احیا یک صنعت راکد 
فرصت های شغلی ایجاد می شود که در پی 

آن حوزه تولید و اقتصاد کشــور رشــد پیدا 
می کند.

وی ایجــاد فرصت شــغلی را موجب تداوم 
زندگی خانــوار عنوان کرد و گفت: شــهید 
آیت الله رئیســی تنها واحدهای راکد را احیا 
نکرد، یــک مفهوم و مضموم عالــی را برای 
ملت ایران نشــان داد که می شــود در اوج 
تحریم های ظالمانه علیه کشورمان اقتصاد 

را توسعه داد و گام های مثبتی برداشت.
عضو کابینه دولت ســیزدهم افزود: دولت 
سیزدهم توانست در دوره سه ساله خدمت 
خــود اقتصاد کشــور را ارتقا دهــد، زیرا بر 
اساس آمار آیت الله رئیسی زمانی که دولت 
را تحویل گرفت نرخ رشد از منفی ۴ درصد 
تا پایان سال ۱۴۰۲ به نرخ متوسط ۴.۳ دهم 
درصد افزایش پیدا کرد و عده ای می گفتند 
که به چنین نرخ رشــدی دســت نخواهیم 
یافت، در حالی که در دولت سیزدهم بدون 

دخالت نفت محقق شد.
وحیدی گفت: شــهید آیت الله رئیســی با 
بهره مندی از ســخنان و دســتورات مقام 

معظم رهبری توانســتند با تمام فشارها به 
ســمت پیروزی حرکت کند و نشان داد که 
اگر ســخنان حکیمانه رهبری انجام شود، 
راه نجات ملت ایران خواهد بود و بسیار حائز 
اهمیت است که ملت ها مسیر پیروزی را یاد 

بگیرند.
وزیر کشــور در ادامه با انتقاد از کسانی که 
افزایــش نرخ رشــد اقتصادی را ناشــی از 
نفت دانســته اند، گفت: این رشد در بخش 

غیرنفتی هم بوده است.
وحیــدی کارگران واحدهای احیا شــده را 
حاملان این پیام دانســت که با تلاش و اتکا 
به خود می توان به مقصد رسید و ادامه داد: 
نرخ بیــکاری از ۹.۶ درصد بــه ۸.۱ درصد 
کاهش یافته اســت و ایــن در حالی بود که 

کشور درگیر انواع مسائل بود.
وزیر کشــور گفت: نرخ بیــکاری در برخی 
اســتان ها به زیر ۵ درصد رسیده و در برخی 
اســتان ها با کمبود نیروی کار روبرو شده و 
درخواست اســتفاده از اتباع را دارند که از 

نظر قانونی نمی شود.

مخبر: مشارکت حداکثری در انتخابات ضامن امنیت و استقلال کشور است

خریــدار  رهبر معظــم انقــلاب اظهار 
داشتند: مشارکت خوب مردم در انتخابات 

مایه سرافرازی جمهوری اسلامی است.
 رهبر معظم انقلاب اســلامی در عید سعید 
غدیر در دیــدار هزاران نفــر از هموطنان، 
واقعه غدیر را زمینه ساز استمرار حاکمیت 
اســلامی و تداوم الگوی زیســت اسلامی 
برشــمردند و با اشــاره به برخــی فضائل 
امیرمومنان)ع(، تأکید کردند: مردمی بودن 
نظام اسلامی و اعتقاد به تأثیر حضور فردفرد 
مردم در سرنوشت کشــور را از مولای خود 

آموخته ایم.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای همچنین با 
اشــاره به انتخابات بســیار مهم روز جمعه، 
مشــارکت حداکثری مردم و انتخاب اصلح 
را موجــب ســرافرازی ملــت و جمهوری 
اسلامی برشــمردند و با تبیین ویژگی های 
نامزد اصلح، آحاد ملــت را به حضور در پای 
صندوق هــای رأی فراخواندنــد و تأکیــد 
کردند: هرکس بــه ایران قوی و ســرافراز 
علاقمند اســت و هرکس معتقد به حمایت 

از نظام است، در انتخابات مشارکت کند.
رهبر انقلاب با تبریــک »عیدالله الاکبر« به 
همه ملت ایران و مسلمانان جهان، برگزاری 
جشــن های مردمی عید شــریف غدیر در 
معابــر عمومــی را ابتکاری بســیار خوب 
خواندند و مأیوس شــدن کافران از شکست 
دادن اسلام را تعبیر بسیار برجسته قرآن در 
موضوع عید غدیر و اعــلام خلافت و ولایت 

أمیرمومنان)ع( برشمردند.
ایشــان تداوم حاکمیت سیاســی اســلام 
در پرتــو فرمان پــروردگار مبنــی بر ابلاغ 
جانشــینی و امامت أمیرمومنــان از زبان 
مبارک پیامبر)ص( را علــت ناامیدی کفار 
دانســتند و افزودنــد: تــداوم حاکمیت و 
سیاســت اســلامی که در امامت جلوه گر 

است، استمرار روح اسلام است.
رهبر انقــلاب، مقام امامــت را از مهمترین 
شــئون انبیای الهی و بالاتر از مقام رسالت 
خواندند و افزودند: در رســالت، پیامبران، 
فرامین الهی را برای مردم بیان می کنند اما 
در شــأن امامت، پیامبر فرامین الهی را در 
دل و اندیشــه و عمل و کارکرد مردم جاری 

می سازد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای اســتمرار 
حاکمیــت اســلامی در پرتــوی امامت و 
ولایت را باعث تداوم الگوی زیست اسلامی 
برشــمردند و گفتنــد: هــدف از تلاش و 
مبارزات ۲۵۰ ســاله ائمه که برخی بزرگان 
شــیعه نیز بعدها دنبال کردنــد و در عصر 
حاضر با مجاهدت های امــام راحل و ملت 
ایران ادامه یافت، حاکمیت اســلام بود که 
منجر به گسترش زیست اسلامی در جامعه 

می شود.
ایشــان در تبییــن خطوط اصلــی الگوی 
زیست اســلامی به »عدالت« ، »اشداء علی 
الکفــار«، »رحمــاء بینهــم«، »درک رنج 
و ســختی مردم از جانب حاکــم جامعه« 
و »همراهــی و اطاعــت و کمک مــردم به 
حاکمیت اسلامی« اشاره کردند و افزودند: 
غدیــر زمینه ســاز تحقــق ایــن خطوط 
تعالی بخش زیست اسلامی اســت و با این 
نگاه می تواند مایه وحدت همه فرِق اسلامی 

باشــد و نباید آن را نقطه اختلاف شــیعه و 
سنی قرار داد.رهبر انقلاب اسلامی در بخش 
دوم سخنان شــان، در تبیین فضائل مولای 
متقیان، تأکید کردند: چشــمِ خرد و افکار 
عمیق انسان نیز قادر به درک جمال معنوی 
و رتبه عرشی مولا)ع( نیست و حداکثر قادر 
اســت تصویری کلی را در ذهن خود ترسیم 
کند اما می توان با رجــوع به نهج البلاغه که 
از نعمات بزرگ الهی اســت و اختصاص به 
شــیعیان هم ندارد، مبانی، معیار و روش ها 
را از امیرمومنان فراگرفت و با فضائل او آشنا 

شد.
ایشــان همه فضائــل حضرت علــی )ع( را 
در اوج خواندند و با اســتناد به نهج البلاغه 
افزودند: »یقین و عاری بودن از ذره ای یأس 
و شک و تردید«، »حساس بودن به تک تک 
آحاد مردم با هر دین و آیین«، »عدالت غیر 
قابل توصیف«، »فریب نرمش های ظاهری 
دشــمن را نخوردن و هوشــیاری کامل در 
مقابل او« را از فضیلت های بســیار برجسته 

امام علی بن ابی طالب)ع( برشمردند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای همچنین 
اعتقاد عمیق بــه مردمی بــودن حکومت 
و حقوق متقابل مردم و حاکــم را از فضائل 
امیرمومنــان خواندند و گفتنــد: مردمی 
بودن کامل نظام اســلامی را از مولای خود 
و آیات قرآنی آموخته ایم اما برخی ها به غلط 
می گوینــد جمهوری اســلامی، انتخابات، 
دموکراســی و مردم ســالاری را از غربی ها 

یادگرفته است.
ایشــان، اهمیــت دادن بــه حرف هــا و 
مشــورت های مردم آنهــم در حالیکه علم 
و حکمــت امام علــی)ع( به مخــزن الهی 
متصل بوده اســت و تأکید بر حضور و تأثیر 
فردفرد مردم –حتــی ضعیف ترین آنها- در 
سرنوشت جامعه و کشور را دو فضیلت دیگر 
امام علی)ع( دانستند و افزودند: نهج البلاغه 
معدن کشــف و درک ابعاد بسیار گوناگون 
شــخصیت امیرمومنان اســت و شایسته 
اســت که آحاد مردم به خصــوص جوانان 
نهج البلاغه بخوانند و بــا آن انس بگیرند و از 

آن درس های بی نظیر بیاموزند.
رهبر انقلاب در بخش بعدی سخنانشــان 

به انتخابات بســیار مهم ریاست جمهوری 
پرداختند و گفتند: سه روز دیگر ملت ایران 
در مقابل آزمون مهم انتخابات قرار دارد که 

اهمیت آن بیش از همیشه است.
ایشــان، برگزاری انتخابــات، ۴۰ روز پس 
از فقدان و تشــییع میلیونی رئیس جمهورِ 
خوب، محبوب، مردمی، کاری و علاقه مند 
را امری کم نظیــر در دنیا دانســتند و ابراز 
امیدواری کردند که خداونــد ملت ایران را 

در این انتخابات سرافراز کند.
حضرت آیــت الله خامنه ای ســرافرازی در 
انتخابــات را در گرو مشــارکت حداکثری 
مردم و انتخــاب اصلح خواندنــد و گفتند: 
علت اصرار و تأکید بر مشــارکت چشمگیر 
در انتخابات این اســت کــه مهمترین اثر 
مشارکت بالا، سرافرازی جمهوری اسلامی 
اســت.رهبر انقلاب با اشــاره به اســتمرار 
خصومت ها علیه جمهوری اسلامی از لحظه 
تشــکیل آن تاکنون، انتخابات و مشارکت 
بالا را از عوامــل فائق آمدن بر دشــمنی ها 
برشــمردند و افزودند: جمهور و مشارکت 
مردم در ذات جمهوری اســلامی است که 
انتخابات و تعیین مسئول کشور، مهمترین 

مظهر آن است.
ایشــان با اشــاره به این واقعیت که هر گاه 
میزان مشارکت در انتخابات کم بوده، زبان 
ملامت دشــمنان علیه جمهوری اسلامی 
بلند شده اســت، خاطرنشــان کردند: هر 
وقت میــزان مشــارکت در انتخابــات بالا 
بوده اســت، زبــان بدگویان کوتاه شــده و 
نتوانستند ملامت و شــادی کنند بنابراین 
علت دیگر اصرار بر مشــارکت بالا این است 

که دشمن شاد نشویم.
حضرت آیــت الله خامنــه ای بــا فراخوان 
عموم مردم به مشــارکت و پرهیز از تنبلی 
و بی اعتنایی و دســت کم گرفتن انتخابات 
گفتند: انتخابات فقط برای شــهرها نیست 
بلکه در همه روســتاها و بخش های کشور 
مردم در انتخابات شرکت کنند تا جمهوری 

اسلامی در دنیا سرافراز شود.
رهبر انقلاب در بیان ویژگی های فرد اصلح 
گفتند: اصلح کسی است که در درجه اول به 
مبانی انقلاب و نظام و به این راه، اعتقاد قلبی 

و واقعی داشــته باشــد همچنان که شهید 
خدمت، رئیســی عزیز واقعاً اعتقاد داشت 
و کاملًا محســوس بود که او بــا دل و جان و 

اعتقاد کار می کند.
ایشــان کارآمدی را ویژگی مهم فرد اصلح 
خواندند و گفتند: کارآمدی یعنی شب و روز 
نشناسد، دنبال کار باشد، توانایی کار کردن 
داشــته باشــد و از عناصر و همکاران خوب 

استفاده کند.
حضرت آیــت الله خامنه ای، توان و نشــاط 
انجام کار همــراه با اعتقاد راســخ به مبانی 
انقــلاب را از دیگــری شــاخص  های فرد 
اصلح دانســتند و افزودند: فرد اصلح با این 
خصوصیات، قادر است از همه ظرفیت های 
متنوع و پر شــمار کشــور برای پیشــرفت 
استفاده کند.ایشــان دولت های قبل را در 
اســتفاده از ظرفیت های کشــور یکســان 
ندانســتند و گفتنــد: دولت ســیزدهم از 
دولت هایی بود که از ظرفیت های کشور به 
خوبی اســتفاده کرد و اگر این دولت ادامه 
می یافت احتمال زیاد می دادم بســیاری از 

مشکلات اقتصادی حل  شود.
رهبر انقــلاب در بیــان ظرفیت های مهم 
کشــور گفتند: انبــوه جمعیت جــوان و 
تحصیل کرده، هوش و استعداد ذاتی ایرانی، 
معادن عظیم و متنوع، موقعیت جغرافیایی، 
مرزهــای طولانــی آبــی، تعــداد بالای 
همســایگان، بازارهای بــزرگ منطقه ای، 
بــازار ۸۰ میلیونی داخلی، تنــوع اقلیمی، 
شــبکه ریلی و جاده ای، توانمندیهای فنی 
جوانان در امر مســکن، جاده، سدّ و صنعت، 
مناطق آزاد تجــاری و میراث های فرهنگی 

و تمدنی از جمله ظرفیت های کشور است.
ایشــان افزودند: مردم واقعاً مؤمن و معتقد 
هم ظرفیت بسیار مهمی هستند؛ حتی اگر 
برخی از آنها در ظاهر پایبندی درســتی به 

شرع نشان ندهند.
حضرت آیت الله خامنه ای بــا انتقاد از تصور 
برخی سیاســیون کشــور مبنی بر ناگزیر 
بودن از آویزان شــدن به این قــدرت یا آن 
قدرت دنیا بــرای پیشــرفت و توهم اینکه 
همه راههای پیشــرفت از آمریکا می گذرد، 
گفتند: کســانی که چشمشــان به خارج 

از مرزها اســت، قادر به دیدن و شــناختن 
ظرفیت های مهــم درونی و طبعــاً قادر به 

برنامه ریزی برای استفاده از آنها نیستند.
ایشــان با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی 
به توفیق الهــی بدون تکیه بــه بیگانگان و 
با وجــود موذی گــری و چالش گــری آنها 
مسیر پیشــرفت را طی کرده است، گفتند: 
در آینده نیــز بحول و قوه الهــی ملت ایران 
اجازه نخواهد داد که سرنوشتش را دیگران 

بنویسند.
رهبــر انقلاب با اشــاره بــه توهم یا ســوء 
تعبیر برخی افراد از »تأکید بر اســتفاده از 
ظرفیت های داخلی« به »حصارکشــی دور 
کشــور و قطع ارتباط با دنیا«، گفتند: ما از 
اول به دنبال ارتباط بــا همه دنیا به جز یکی 
دو استثنا بودیم و اتفاقاً در دولت هایی مانند 
دولت شهید رئیســی که به شدت به مبانی 
پایبند بودند، ارتباطات بین المللی کشــور 
هم تقویت شد.ایشــان چشــم ندوختن به 
بیگانگان را به معنی شــجاعت و اســتقلال 
ملی خواندند و گفتند: با وجود این دو مؤلفه، 
ملت ایران توانایی و شخصیت و قدرت خود 
را نشــان می دهد و احترام آن در دنیا بیشتر 

خواهد شد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای در پایان دو 
توصیه مهم خطاب به مــردم و نامزدها بیان 

کردند.
ایشــان در توصیه اول با اشــاره به شــعار 
»ایران قوی و سرافراز«، گفتند: ایران قوی 
طرفــداران خیلی زیــادی دارد؛ البته قوی 
بودن ایران فقط به داشــتن انواع موشــک 
نیست -که ما انواع و اقسام مفید و کاربردی 
آن را هــم داریــم- بلکه قوی بــودن، ابعاد 
علمی، فنی، اقتصادی و سیاسی هم دارد که 
یکی از ابعاد بسیار مهم آن، حضور در میدان 
سیاســت و انتخابات اســت.رهبر انقلاب 
تأکید کردند: بنابراین هــر کس علاقه مند 
به ایران قوی است باید در انتخابات شرکت 
کند و هر کــس معتقد به لــزوم حمایت از 
نظام جمهوری اسلامی اســت، باید در این 

زمینه اهتمام مضاعف داشته باشد.
ایشان در توصیه بعدی خطاب به نامزدهای 
انتخابــات ریاســت جمهــوری، از آنهــا 
خواستند با خداوند عهد کنند که در صورت 
کســب مســئولیت، اطرافیان و کارگزاران 
خود را از کســانی انتخاب نکنند که ذره ای 

با انقلاب اسلامی زاویه دارند.
حضرت آیــت الله خامنــه ای بــا تأکید به 
نامزدها مبنی بر اینکه هر فــردی ذره ای با 
انقلاب و امام و نظام اســلامی زاویه داشته 
باشد به درد شما نمی خورد و همکار خوبی 
برای شــما نخواهد بود، گفتند: کســی که 
دلبســته آمریکا باشــد و تصور کند بدون 
لطف آمریکا نمی شود قدم از قدم برداشت و 
همچنین کسی که به راهبرد دین و شریعت 
بی اعتنایــی کند، همــکار و مدیــر خوبی 
نیست. بنابراین همکارانی انتخاب کنید که 
اهل دین، شریعت، انقلاب و اعتقاد کامل به 

نظام اسلامی باشند.
ایشــان افزودند: اگر با نیت خالص و عهد با 
خدای متعــال در انتخابــات کار و فعالیت 
کردید، همه کارهایتان نزد خداوند حسنه 

است و ثواب خواهد داشت.
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رئیسسازمانهواپیمایی:
خ بلیت هواپیما بر عهده  طبق قانون تعیین نر

سازمان هواپیمایی است
رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری با بیان اینکه طبق ماده ۶ قانون 
هواپیمایی کشوری تعیین نرخ بلیت هواپیما بر عهده این سازمان است، 
گفت: مادامی که رای دیوان عدالت اداری جاری اســت، نرخ گذاری با 
هماهنگی شرکت های هواپیمایی متناســب با توسعه شبکه پروازی و 

سایر مولفه ها انجام می شود.
محمــد محمدی بخش با اشــاره بــه ســلب اختیــارات وزارت راه و 
شهرســازی در تعیین نرخ بلیت هواپیما اظهار کــرد: مهمترین نکته 
این است که طبق ماده ۶ قانون هواپیمایی کشــوری تعیین نرخ بلیت 

هواپیما بر عهده سازمان هواپیمایی کشوری است.
وی افزود: رای دیوان عدالت اداری موضوع مطروحه را از ســتاد تنظیم 

بازار خارج کرده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: مادامی کــه این رای دیوان 
عدالت اداری ساری و جاری است، سازمان هواپیمایی کشوری در نظر 
دارد با هماهنگی شــرکت های هواپیمایی و متناسب با توسعه شبکه 
پروازی و سایر مولفه ها نرخ گذاری انجام شــود و این سازمان به عنوان 

ناظر در خصوص نرخ بلیت هواپیما ورود پیدا کند.

ازسویوزیراقتصادتعیینشد
انتهای تیر ماه، آخرین مهلت نظام بانکی برای 

عمل به تعهدات تبصره ۱۸
وزیر امور اقتصادی و دارایی تأکید کرد، تکالیــف مربوط به تبصره ۱۸ 
قانون بودجه باید حداکثر تا پایان تیر ماه توسط نظام بانکی و مؤسسات 

عامل، اجرایی شود.
سید احسان خاندوزی طی ســخنانی در جلسه بررسی عملکرد تبصره 
)۱۸( قانون بودجه سال ۱۴۰۱ مؤسســات عامل، با اعلام پایان تیر ماه 
به عنوان ضرب الاجل تکمیل تعهدات بانک ها در خصوص پرداخت این 
تعهدات، تأکید کرد: بنا بر هدف گذاری، دســت کم تا ۹۰ درصد ارقام 

تعهد شده در این چارچوب، باید تا ۳۰ تیر ماه جاری، محقق شده باشد.
وی با بیان اینکه، مســئولیت عــدم تحقق تعهدات تبصــره ۱۸ قانون 
بودجه، از منظر وزارت اقتصاد، بر عهده نظام بانکی و مدیران آن اســت، 
تصریح کرد: بــرای ما هیچ عذر و بهانــه ای در این ارتبــاط پذیرفتنی 

نیست.
این گزارش حاکی اســت، خاندوزی در این جلسه و پس از ارائه گزارش 
رتبه بندی و عملکرد مؤسســات عامل تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۱ 
خواستار ارائه توضیح از سوی مدیران عامل مؤسسات و بانک هایی شد 

که عملکرد پایین تری در این خصوص داشته اند.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه متأســفانه برخی نشــانه ها از درنگ و تردید 
در میان کارکنان و مدیران نظام بانکی و مؤسســات عامل و انتظار آنها 
برای روشن شدن تکلیف دولت آینده مشاهده می شود، تصریح کرد: به 
هیچ وجه این حرف ها نباید در حوزه عملکرد شــما وجود داشته باشد و 

نگذارید زیر مجموعه تان هم این حرف ها را بگویند.
خاندوزی با اشاره به روحیات شــهید آیت الله رئیسی در خدمت گذاری 
به مردم عنــوان کرد: ما به عنوان کســانی که خــود را متعهد به دنباله 
روی از ایشــان می دانیم، به ویژه با توجه به شــرایط اقتصادی کشور و 

فشارهای اقتصادی، هرگز نباید کار مردم را زمین بگذاریم.
گفتنی است، در این جلســه که به همت دبیرخانه ملی تبصره )۱۸( و 
تبصره )۲( و در محل وزارت اقتصاد برگزار شــد، رونــد کلی پرداخت 
منابع تبصره ۱۸ ســال ۱۴۰۱ در مؤسســات عامل به ویژه نظام بانکی 

مورد بررسی قرار گرفت.
 

وزیرراهوشهرسازی:
 سقف اجاره بهای مسکن در روزهای پیش رو

 ابلاغ می شود
وزیر راه و شهرســازی از نهایی شدن تعیین ســقف اجاره بهای مسکن 
خبر داد و گفت: ســقف اجاره بها در روزهای آینده به اســتان ها ابلاغ 

می شود.
 مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرســازی در نشست سخنگوی دولت که 
با حضور رئیس کل بانک مرکزی و وزیر راه و شهرســازی برگزار شــد، 
در خصوص تعیین سقف اجاره بهای مسکن گفت: با توجه به مصوباتی 
که در شورای عالی مسکن داشتیم و رایزنی هایی که با استان ها صورت 
گرفته، ســقف اجاره بها در روزهــای آینده نهایی و به اســتان ها ابلاغ 

خواهد شد و امیدواریم این قانون بتواند وضعیت بازار را بهبود ببخشد.

وی در ادامه توضیح داد: با توجه به این که در ابتدای مسیر اجرای قانون 
قرار داریم، این امکان وجود دارد که بــا مقاومت برخی برای عمل به آن 
روبه رو شویم. اما این قانون دست دولت را برای کنترل و آرام کردن بازار 
در بخش اجاره و خرید و فروش و نظام مند کردن مشــاوران املاک باز 

گذاشته است.
بذرپاش به مســکن های باقی مانده از طرح مســکن مهر اشــاره کرد 
و گفــت: در خصوص مســکن مهر کــه ۲۴۰ هزار واحد مســکن مهر 
باقی مانده از دولت های گذشــته باقی مانده بود و با توجه به این که قرار 
نبود آورده ای برای این مسکن ها به دست آید، به طور متوسط برای هر 
واحد از آن ۳۰۰ میلیون تومان منابع نیاز بود. با این وجود تا کنون ۱۳۳ 
هزار واحد از مسکن های مهر باقی مانده به اتمام رسیده و تحویل مردم 
شده است؛ مسکن هایی که مردم بیش از ۱۰ ســال برای تحویل آن در 

انتظار بودند.
وزیر راه و شهرسازی با اشــاره به این که بنا بود تا پایان دولت سیزدهم 
پرونده مســکن مهر باقی مانده از دولت های گذشته بسته شود، اظهار 
کرد: برای اتمام این میزان از مســکن مهر، ۳۵ همت منابع صرف شده 
و در به اتمام رســاندن این پروژه ها بزرگ ترین مولدسازی تاریخ ایران 
اتفاق افتاد. البته در کنار این مسکن ها توسعه خدمات روبنایی از جمله 
مدرسه، مســکن، درمانگاه و… در حال ساخت و ســاز است و سرانه 

خدمات در شهرهای جدید به سرعت در حال افزایش است.

بازار

رییس ســازمان برنامه و بودجه گفت: ســتاد تدوین 
آیین نامه هــا و دســتورالعمل های برنامــه هفتم در 

سازمان برنامه و بودجه تشکیل شد.
داود منظور، رئیس ســازمان برنامــه و بودجه، بر لزوم 
پیگیری مســتمر برای تحقق و وصــول کامل منابع و 
درآمدهای بودجه ۱۴۰۳ تاکید و اظهار کرد: معاونت ها 
و امور تخصصی ســازمان باید ضمن پیگیری مستمر 
برای تحقق منابع بودجه، نظارت کامل و دقیقی نیز بر 

وصول درآمدها داشته باشند.
معــاون رئیس جمهور گفت: ضــرورت دارد برنامه 

تحقــق منابــع بودجه ۱۴۰۳ از ســوی 
ســازمان برنامه و بودجه با دستگاه های 
اجرایــی توافــق و مصــوب شــود تــا 
دســتگاه ها بتواننــد برنامه ریزی لازم را 

داشته باشند.
وی افــزود: آئین نامه ها، دســتورالعمل ها و 
اســناد راهبردی برنامه هفتم پیشرفت باید 

ظرف موعد مقرر، تهیه، تصویب و ابلاغ شود.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: با تشکیل ستاد 
تدوین آئین نامه ها و دســتورالعمل های برنامه هفتم 

پیشرفت در سازمان برنامه و بودجه، این کار 
سرعت خواهد گرفت.

منظــور ادامــه داد: بــرای اجــرای بهتــر 
مأموریت هــا و وظایــف ســازمان برنامه و 
بودجه کشــور، امور آمــوزش بــه دو امور 
جداگانه تفکیک شــد و از این پــس، آقایان 
»رضــا عوض پور« بــه عنوان رئیــس امور 
آموزش و پرورش عمومــی و فنی حرفه ای و »غلامرضا 
خواجه ســروی«، به عنوان رئیس امور آموزش عالی، 

تحقیقات و فناوری، فعالیت خواهند کرد.

در جلســه شــورای معاونیــن ســازمان برنامه و 
بودجه، گزارش هــای »وضعیت تحقــق منابع در 
سه ماهه نخست ســال ۱۴۰۳«، »وضعیت عملکرد 
تخصیص بودجه در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۳«، 
»اقدامات انجام شده برای راه اندازی سامانه مبادله 
موافقت نامه ها«، »آخرین وضعیــت آئین نامه های 
قانــون بودجــه ۱۴۰۳« و »آخریــن وضعیــت 
آئین نامه هــا، دســتورالعمل ها و اســناد راهبردی 
برنامه هفتــم پیشــرفت« از ســوی معاونت های 

ذی ربط ارائه شد.

بودجه

خریدار  ۱۴۰ اقتصــاددان در بیانیه ای 
نسبت به توضیح شرایط، تبیین مشکلات 
و اعلام وضعیــت پرداختــه و دلایل خود 
برای حمایت از مســعود پزشکیان را اعلام 

کردند.
 در این بیانیه آمده است: به خوبی می دانیم 
تورم فزاینــده بیکاری گســترده به ویژه 
میان جوانان عزیــز تحصیل کرده افزایش 
جمعیت زیر خط فقر کاهــش ارزش پول 
هزینه کمرشکن مســکن انواع تبعیض ها 
و نابرابری ها قــرار ســرمایه ها مهاجرت 
نخبــگان و در نهایت افت شــدید رشــد 
اقتصادی امــروز و فردای کشــور را تیره 

ساخته است.
 این مطالــب مــردم را خســته و پاس را 
جایگزین امید ساخته است تشکیل دولتی 
با اهداف روشن توسعه ای و ملتزم به بهبود 
وضعیت زندگی مــردم میتواند به تدریج 

گره از مشکلات کشور بگشاید.
اگر مشــکلات و چالش های امروز ناشی از 
انتخاب های جمعی گذشــته اســت. برون 
رفت و حــل این چالش هــا نیــز نیازمند 
انتخاب های جمعی هوشــمندانه و عاقلانه 
است انتخابات به رغم همه ی محدودیت ها 
فرصتی است تا از مسیر یک تصمیم جمعی 
آگاهانه مسیر متفاوتی نســبت به گذشته 
برای خود و فرزندانمان بسازیم به این علت 
امضا کنندگان این بیانیه از هموطنان عزیز 
دعوت می کنند تا با مشــارکت در انتخابات 
فرصــت جدیدی بــرای ایــران عزیز خلق 

کنیم.
ما اعتقاد داریم که پایبندی به مجموعه ای 
از اصول اقتصادی شــرط لازم برای تحقق 
این اینده ی متفاوت اســت. سوابق اجرایی 
و رویکرد دکتر مسعود پزشــکیان نشان از 
باورمندی به اصول زیــر و توانایی در تحقق 

این اصول دارد.
یک- حاکمیــت قانون: حاکمیــت قانون 
مهمترین عامل ثبات بخشــی و پیشــرفت 
هر جامعه و قانونمند کــردن مراکز قدرت 
موجب امیدآفرینی برای اقشــار فرودست 
اســت. با این که می دانیم بخش محدودی 
از حاکمیت قانــون در اختیار قــوه مجریه 
است. همین بخش تأثیری عمیق بر زندگی 
روزمره و قوام بخشی به مناسبات اقتصادی 

کشور دارد.
دو- خروج از انزوا و تعامل با جهان: سیاست 

خارجی کشــور باید علاوه بــر تنش زدایی 
فرصــت آفرینی بــرای تعامــل اقتصادی 
گسترده با طیف وسیعی از کشورهای جهان 
به ویژه کشورهای توسعه یافته را در دستور 
کار قرار دهد بدون رفع تحریم های ظالمانه 
امکان استفاده از منابع و فرصت های اقتصاد 
جهانی برای ســاختن آینــده ای متفاوت 

ناممکن است.
 اقتصــاد و مردم مــا از تحریم ها به شــدت 
متضرر شــده اند هر چند به انزوا کشــاندن 
اقتصاد ایران خواســت نظام سلطه جهانی 
است؛ اما نیروهایی در داخل زمینه ساز این 
وضعیت بوده اند خروج از این وضعیت برای 
بهبود همه شاخص های اقتصادی ضروری 

است.
سه- انضباط پولی ارزی و بودجه ای دولت: 
کسری بودجه مزمن و ســاختاری دولت و 
شــرکتهای زبان ده دولتی و تامین مالی آن 
از طریق نظام بانکــی روزمرگی در مقررات 
گــذاری ارزی و بی انضباطی هــای پولی و 
بانکی مهمترین علل بی ثباتی کلان و تورم 
مزمن در اقتصــاد ایران اند ارتقــای اقتدار 
سیاستی و استقلال عملیاتی بانک مرکزی 
افزایش کارآمــدی و شــفافیت و انضباط 
بخشــی به هزینههای دولت کنترل پایدار 
کســری بودجه و مدیریت حرفــه ای و غیر 
سیاســی نظام پولــی و ارزی لازمه ارتقای 

ســلامت و کارایی نظام پولی و مالی کشور 
است.

چهار- بهبود محیط کســب و کار: فعالیت 
گسترده و غیر شفاف نهادهای عمومی غیر 
دولتی در بازارها تعارض منافع گسترده در 
بخش عمومی بی لبانی قوانین مقررات زائد 
و اختلال را ناکارآمدی دستگاه های نظارتی 
انحراف خصوصی سازی و فساد رشد بخش 
خصوصی را محدود و افق ســرمایه گذاری 
را تاریک کرده اند رونق بخشــی به تجارت 
خارجی جان بخشــیدن به رشد اقتصادی 
اشتغال زایی پایدار و کاهش فقر در مقیاس 
کلان مســتلزم میدان دادن بــه بنگاه های 
اقتصادی کاملا خصوصی مقررات زدایی از 
محیط کسب وکار تســهیل سرمایه گذاری 
در اقتصــاد دیجیتــال حمایت از توســعه 
استارت آپ ها، پایدارســازی زنجیره های 
ارزش و تســهیل ورود و خــروج بنگاه های 

اقتصادی است.
پنج- رقابــت: ایجاد یک ســاختار رقابتی 
شرط لازم برای رشــد بلند مدت اقتصادی 
اســت. سیاســت گذاری در این حوزه باید 
مبتنی بر شفافیت در بهره مندی از فرصتها 
عادلانه بــودن داوریهــا منصفانــه بودن، 
مقــررات و ســخت گیری ارکان حاکمیت 
در برابر تعــارض منافع باشــد بنگاههای 
بخش عمومی نباید از مســیر ایجاد انحصار 

دسترسی به اطلاعات درونی سوء استفاده 
از اهرم های سیاســی و امنیتی و تبعیض در 
دسترســی به منابع مالی و فرصتها با بخش 

خصوصی رقابت کنند.
شش- مبارزه با فساد: فساد در ایران بیش 
از هر چیز از عدم شــفافیت بخش عمومی 
غیر دولتــی توزیع رانتهــای حاکمیتی، 
تقدم بخشــی اعطای فرصتهای اقتصادی 
بــه نیروهــای خــودی تســلط اقتصاد 
دســتوری قیمت گــذاری، گســترده و 
ســازوکارهای غلط در تخصیــص منابع 
متاثر. است مبارزه با فســاد باید بر حذف 
ایــن ســازوکارها در بازارهــای مختلف 

متمرکز شود.
هفت- حمایت اجتماعــی کارآمد و پایدار: 
حاکمیت بــه نام قانون و اخــلاق موظف به 
تحقق عدالــت اجتماعــی و تامین حداقل 
معیشت و تسهیل دسترســی به آموزش و 
درمان در ســطوح مختلف اجتماع مستقل 
از مذهــب قومیت و جنســیت بــه منظور 
کاهش نابرابری و ثبات و پایداری، اجتماعی 
اقتصادی و سیاســی اســت. نباید حمایت 
اجتماعــی و توانمندســازی گروههای کم 
درآمــد و نیازمند منوط به تحقق رشــد در 

آینده شود.
هشت- شفافیت و پاســخگویی: شفافیت 
در حکمرانــی اقتصــادی در فرآیندهای 

تصمیم گیری و دسترســی بــه اطلاعات 
بــه ویــژه داده های مالــی از یک ســو و 
پاســخگویی ارکان قدرت به موکلین خود 
مهمترین عوامل ارتقای سرمایه اجتماعی 
و جلوگیری از وقوع فســادند پاسخگویی 
به رســانه ها تشکلهای سیاســی صنفی و 
حرفه ای و ســایر نهادهــای مردمی تنها 
احتمال فســاد را کاهــش نمی دهد دولت 
را نیز از دانش عمومی بهره مند می ســازد 
دولتهای کارآمد شــفاف پاسخ گود و شنوا 

هستند.
نه- توانمندســازی نظام دیوان ســالاری 
کشــور و شایسته ســالاری: توانمندسازی 
نظام دیــوان ســالاری کشــور، در گرو به 
کارگیری افراد در ســطوح تصمیم گیری و 
تصمیم سازی بر مبنای توانمندیهای حرفه 
ای فارغ از گرایش های سیاسی و خاستگاه 
قومی و تمکیــن بخش سیاســی به بخش 

کارشناسی است.
در این بیانیه تاکید شــده اســت: اقتصاد 
ایران از بی ثباتی در سیاســت ها به شدت 
رنــج می بــرد اختــلاف نظر مســئولین 
یکــی از علــل بی ثباتی خط مشــی ها و 
شکســت در سیاست هاســت. بســیاری 
از طرحهای بزرگ ملــی و بین المللی در 
غیــاب راه کاری برای فیصله بخشــی به 
اختلاف نظر مســئولین متوقف مانده اند 
پایبندی بــه این اصول راهنمــا می تواند 
محور اجماع سازی در ســطح حاکمیت و 
موفقیت در اداره اقتصاد کشــور و میثاق 
جدیدی بین رئیــس جمهور با مردم برای 
اداره اقتصادی کشــور باشــد تنها در این 
صورت اســت کــه می توان بــه آینده ای 
متفاوت با گذشــته امیدوار بود در صورت 
نادیده انگاشــتن هر یک از این اصول، نه 
گانه وعده ی بهرورزی و بهبود معیشــت 
مردم توهمی بیــش نخواهد بود در فقدان 
ایــن اصول خصوصــی ســازی تبدیل به 
خصولتــی ســازی حمایــت از صنایــع 
داخلی منجر به توزیع رانت نامولد تزریق 
تســهیلات و بودجه ی انبســاطی موجب 
افزایش حجم پول و تورم چابک ســازی 
و جوان ســازی مقارن با ناتوان ســازی و 
مقررات زدایی منتهی به سلطه ی انحصار 
بر زندگی مردم می شــود. بــرای تحقق 
اصول فــوق و رقــم زدن دوران تازه برای 

ایران عزیز در انتخابات شرکت کنیم.

منظور:ستاد تدوین آیین نامه  های قانون برنامه هفتم تشکیل شد
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پیشنهاد مسکنی به دولت چهاردهم

خریــدار  عضو هیئــت مدیــره انجمن 
انبوه سازان اســتان تهران گفت: واگذاری 
زمین از ســوی دولت اقدام خوبی است، اما 
باید آن را به ســازندگان واگــذار و از آن ها 
تعهد بگیرد کــه در مدت مشــخصی این 

واحدهای مسکونی به اتمام برسد.
تا چند روز آینــده و با برگــزاری انتخابات 
ریاســت جمهوری و انتخاب رئیس جمهور 
می توان گفت که دولت چهاردهم تا یک ماه 
آینده با تعیین کابینــه فعالیت خود را آغاز 
خواهد کــرد. وعده دولت ســیزدهم برای 
ساخت ســالانه یک میلیون واحد مسکونی 
اگر چه با تاخیر استارت خورد اما به هر حال 
آمارهای وزارت راه و شهرســازی نشان می 
دهد که تولید مســکن در طرح نهضت ملی 
مسکن می تواند ســر آغاز روزهای بهتری 

برای بخش مسکن باشد.
چرا که طبق اعلام وزارت راه و شهرســازی 
تاکنون دو میلیون و ۶۵۲ هزار واحد نهضت 
ملی مسکن به مرحله ساخت رسیده است. 
منابع جذب شــده به این طرح نیز بیش از 
۴۰۰ هزار میلیارد تومان اســت و همانطور 

که رئیس هیئت عامل صندوق ملی مسکن 
اعلام کــرده پیشــنهاد افزایــش وام طرح 
نهضت ملی مســکن به ۷۰۰ میلیون تومان 
به شــورای پول و اعتبار ارائه شــده است تا 
ســرعت تکمیل این واحدهای مســکونی 

بیشتر از قبل شود.
اما به واقع با تشــکیل دولــت چهاردهم و 
احتمال تغییــر در کابینه بــه خصوص در 
وزارت راه و شهرســازی، بــه احتمال قوی 
برخی اقدامات و برنامه های تولید مســکن 
از سوی دولت نیز با شکل و شمایل دیگری 
حرکت خواهد کرد. اما ســوال این است که 
آیا دولت چهاردهم همان برنامه های دولت 
سیزدهم را پیش خواهد برد یا اینکه برنامه 
های متفاوتی برای ســامان دادن به بخش 
مســکن، حل مشــکل خانه دار شدن خانه 

اولی ها و مستاجران ارائه خواهد کرد؟
حسن محتشــم عضو هیات مدیره انجمن 
انبوه سازان مسکن اســتان تهران در پاسخ 
به این پرسش که چه پیشنهادی برای دولت 
چهاردهم برای بخش مسکن می توان ارائه 
کرد؟ گفت: موضوعی که بارها به آن اشــاره 

شــده و تاکید کرده ایم این است که دولت 
باید با انبوه سازان حرفه ای تعامل بیشتری 
داشــته باشــد و آنها را باور کند. پس اولین 
پیشنهاد ما به دولت این اســت که دولت با 
مجموعه های حرفه ای انبوه ســاز و سازنده 
ها تعامل مناسب و برنامه ریزی شده برقرار 

کند.

زمین به سازندگان واگذار و از آن ها 
تعهد گرفته شود

او با اشاره به ساخت یک میلیون مسکن در 
ســال و اعطای زمین رایگان از سوی دولت 
ســیزدهم ادامه داد: اعطای زمین رایگان از 
سوی دولت اقدام خوبی اســت، اما باید این 
زمین به ســازندگان واگذار و از آن ها تعهد 
گرفته شــود که در مدت معین واحدهای 
مسکونی ساخته شــده و به اتمام برسد. نه 
اینکه زمین داده شــود اما بعد از مدت مقرر 
بنا به هر دلیلی ســاخت مسکن آغاز نشده و 

تکمیل پروژه به پایان نرسد.
محتشم در پاســخ به این پرسش که دولت 
زمین را به مردم واگذار کرده اســت تا خود 
مردم مســکن خود را احداث کنند؟ تاکید 
کرد: به هر حــال انبوه ســازان حرفه ای به 
دلیل سال ها فعالیت دارای تخصص شده و 
منابع مالی نیز در اختیار دارند. اما اگر توجه 
کنید متوجه خواهید شد که برخی از طرح 
های نهضت ملی مســکن به مــردم عادی 
واگذار شــده و چون تخصص و منابع مالی 
لازم را در اختیار ندارنــد پروژه ها نیمه کاره 

باقی مانده اند و تکمیل نشده اند.

عضو هیــات مدیــره انجمن انبوه ســازان 
مسکن استان تهران اضافه کرد: همین نکته 
مهم را اگر در نظر بگیریــم متوجه خواهیم 
شد که وقتی مردم پولی برای ساخت ندارند، 
زمین رایگان مشــکلی از آنها حل نخواهد 

کرد.
محتشم خاطر نشان کرد: برخی متقاضیان 
نهضت ملی مســکن هم که زمین دریافت 
نکرده اند بــه امید خانه دار شــدن اقدام به 
ثبت نــام کردند. در این برنامه مقرر شــد تا 
هر سه ماه ۴۰ میلیون تومان واریز شود. اما 
سوال این اســت که این افراد که جزو دهک 
های کم درآمد هستند توانایی اینکه هر سه 
ماه ۴۰ میلیون تومان تامین کنند داشتند؟ 
پس مجبور شدند تا امتیاز خود را به دلالان 

واگذار کنند.
وی با تاکید بــر اینکه با این اقــدام در واقع 
تقاضای واقعی مســکن بدون پاسخ مانده 
و ســفته بازی و دلالی همچنان پابرجا ماند 
به این پرســش که آیا نهضت ملی مســکن 
توانست بر افزایش ساخت و ساز تاثیر مثبت 
بگذارد؟ اینطور پاســخ داد: بــه هر حال در 
دولت ســیزدهم طرح نهضت ملی مسکن 
مدنظر قرار گرفت و قرار شــد ســالانه یک 
میلیون واحد مســکونی احداث شــود اما 
در ادامه دیدیم که در اجــرا با چالش هایی 

مواجه شد.
محتشــم خاطر نشــان کرد: اینکه وزارت 
راه و شهرسازی نتوانســت زیرساخت های 
لازم را برای اجرای پــروژه فراهم کند یک 
موضع مهم بود کــه بارها و بارهــا مقامات 

مســئول این وزارتخانه به آن اشاره کردند. 
اما به هر حال در ادامه مســیر هموارتر شد و 
چند مرحله ثبت نام صورت گرفت و حدود ۶ 
میلیون نفر ثبت نام کرده و ۴.۵ میلیون نفر 

واجد شرایط شناخته شدند.
او افــزود: حال دولت ســیزدهم باید تلاش 
می کرد تا این تعداد از متقاضیان مســکن 
را که اتفاقا واجد شــرایط هم شناخته شده 
بودند را با وعده ای که داده بود خانه دار کند. 
پس تلاش خود را بیشــتر کرد اما مانعی به 
نام سیستم بانکی سرعت ســاخت و ساز را 
در طرح نهضت ملی کاهش داد. اگر چه بنده 
معتقد هستم که نهضت ملی مسکن حدود 
۱۰ درصد بــر روی افزایش ساخت وســاز 

تاثیرگذار بود.

دولت چهاردهم شرایط 
ساخت وساز را تسهیل و تولید مسکن 

را افزایش دهد
عضو هیــات مدیــره انجمن انبوه ســازان 
مسکن اســتان تهران یادآوری کرد: دولت 
چهاردهم برای ســاماندهی بخش مسکن 
چه در حــوزه عرضه و چه در حــوزه تقاضا 
باید شرایط ساخت وســاز را تسهیل و تولید 
مســکن را افزایش دهد. پس برای رسیدن 
به این هــدف زمین ارزان قیمت به شــرط 
ساخت در اختیار انبوه ســازان و سازندگان 
قرار دهد، انبوه ســازان با منابــع مالی خود 
طرح ها را تکمیــل کنند و دولــت از آن ها 
تعهد بگیرد کــه خانه ها را به افــراد واجد 

شرایط واگذار کنند.
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وزیرعلوم:
باید برای مرجعیت علمی در منطقه تلاش کنیم

وزیر علــوم، تحقیقات و فنــاوری با تاکید بــر اینکه باید بــرای تحقق 
مرجعیــت علمــی در منطقه تلاش کنیــم، گفت: نهادهای آموزشــی 
پیگیر مرجعیت علمی در سطح منطقه هســتند. به نقل از وزارت علوم، 
محمدعلی زلفی گل در آئین اعطای دومین نشان عالی دانش در آموزش 
عالی به ۱۱ چهــره دارای مرجعیت علمی که در دانشــگاه تهران برگزار 
شــد، تحقق مرجعیت علمی را یکی از اهداف مقدس جمهوری اسلامی 
دانست و گفت: در واقع مرجعیت علمی دارای بخش های مختلف فردی، 
دانشکده ای و دانشگاهی است که منطقه ای ای شــدن آن باید با تلاش 

وزارتخانه های علوم و بهداشت و دانشگاه آزاد اسلامی تحقق یابد.
وی در ادامه افزود: در فرهنگ خود برخی ضرب المثل هایی وجود دارند 
که باید مطالب دیگری جایگزین آن شــوند، پایــش و پویش فرهنگی 

جامعه یکی از کارهایی است که باید انجام دهیم.
زلفی گل تصریح کرد: برخی از ضرب المثل ها مانع پیشــرفت می شوند 
و شاید هم درست نباشــد، مثلًا می گوئیم که کار برای تراکتور است و با 
یک گل بهار نمی شدد، این نادرست است و وقتی فرد شایسته ای در هر 
مقامی قرار بگیرد آنجا گلستان خواهد شد، پس با یک گل بهار می شود 

و چه خوب که استادان مرجع این موضوع را تحقق بخشند.
وزیر علوم ادامه داد: کار در کشورهای پیشرفته مقدس شمرده می شود، 
اما در ایران وقتی این کارها را انجام می دهید، افرادی معتقد هستند که 
چقدر حرص کار میزنی، حرص ما مقدس است؛ چرا که تربیت نخبگان 

و ارزش دادن به هر جایگاهی را به همراه دارد.
زلفی گل در پایان تاکید کرد: وقتی رئیس دانشگاه خودش از جنس کار 
باشد، به دانشــمندان و نخبگان هم اهمیت می دهد و از رئیس دانشگاه 

هم تشکر می کنم که دانشمندان را شناسایی و معرفی کرد.

سخنگویشورایشهرتهرانعنوانکرد
نوسازی و توسعه حمل و نقل عمومی پایتخت 

نیازمند حمایت تمام قد دولت آینده
سخنگوی شــورای شــهر تهران گفت: اتمام فرآیند نوسازی و توسعه 

حمل و نقل عمومی در تهران حمایت تمام قد دولت آینده را می طلبد.
علیرضا نادعلی، با اشاره به نقش مشــارکت مردم در انتخابات پیش رو، 
افزود: برای اینکه چرخه پیشرفت به سمت قله ها دچار توقف نشود همه 
طبق قانون برای انتخاب رییس جمهور بعدی در حال تدارک هستند و 
کاندیداها با ارائه برنامه هایشان خود را در معرض رأی مردم قرار دادند 
و مهم تر از هرچیزی در ۸ تیر با مشــارکت بالا، بهتریــن گزینه ای که 
می تواند کارهای فعلی و مهمی را که شــروع شده پیگیری کند، رئیس 
جمهور شود.وی با بیان اینکه در سه سال گذشته اقدامات خوبی صورت 
گرفته، اما به پایان رســاندن این اقدامات می بایســتی اولویت رئیس 
جمهور بعدی باشد، گفت: در مورد شهر تهران هر کسی رئیس جمهور 
شود باید به عنوان دســتگاه اجرایی و دولت وظایفی را که قانون برای او 

بر شمرده در قبال تهران به عنوان پایتخت کشور انجام دهد.

عضو شــورای شــهر تهران با تأکید بر اینکه تهران یک »کشــور شهر« 
اســت و یکی از موضوعات مهمی که باید به آن رســیدگی شود مسئله  
ناوگان عمومی حمل و نقل است، اظهار کرد: البته همه کلانشهرها باید 
در مورد توســعه حمل و نقل عمومی مورد توجه قرار گیرند؛ اما وضعیت 
تهران اورژانســی تر اســت که باید دولت بعدی اتمــام کارهای ناتمام 
دولت ســیزدهم را به پایان برســاند.وی با تأکید بر اینکه شورای شهر 
اولویت نخســت خود را در حوزه بودجه و برنامه های توســعه ای توجه 
به توســعه و نوســازی ناوگان حمل و نقل عمومی قرارداد، بگونه ای که 
نیمی از بودجه شهرداری تهران به این مسئله تخصیص داده شده است، 
ادامه داد: انصافا شــهرداری تهران نیز اقدامات زیادی را در این خصوص 
انجام داده است و با کمک دولت در حوزه توسعه تاکسی، اتوبوس و مترو 
اقدامات خوبی انجام داده است. نادعلی ادامه داد: ادامه نوسازی ناوگان 
و گســترش آن حتما می بایست در دســتور کار و اقدامات دولت بعدی 
باشد و هر کدام از این کاندیداها که رئیس جمهور شوند می باید به مانند 
شهید آیت الله رئیسی، پای کار بایســتد تا خریدهای واگن، اتوبوس و ... 

که از حمایت مستقیم دولت برخوردار بود، به سرانجام برسد.
وی با بیان اینکه اتمام فرآیند نوســازی و توسعه حمل و نقل عمومی در 
تهران حمایت تمام قد دولت آینده را می طلبــد، گفت: ادامه و تکمیل  
فرآیند توســعه حمل و نقل عمومی نیازمند کمک دولت است و نباید 

این چرخه خدمت و نوسازی در حوزه ناوگان دچار ترمز و توقف شود.

اتمام توزیع کارنامه های متوسطه اولی ها 
ودی به ز

مدیرکل دفتر آموزش متوســطه اول وزارت آمــوزش و پرورش با بیان 
اینکه اگر اشــتباهی در تصحیح برگه و نمرات دانش آموزان متوســطه 
اول از طرف معلم رخ داده باشد، قطعا در شمارش نمره است گفت: لذا به 
هیچ عنوان نیاز به ورود مصحح دوم و سوم نیست مگر اینکه دانش آموز 
اســتدلال بیاورد و مدیر مدرســه موافقت کند که در آن صورت معلم 

دیگری برگه را تصحیح می کند.
حمید یزدانی، با بیان اینکــه کارنامه امتحانی پایــه نهمی ها زودتر از 
هرسال صادر شده اســت گفت: از اول امتحانات، به معلمان تاکید شد 
در تصحیح برگه ها تسریع داشته باشــند تا فرآیند هدایت تحصیلی به 

موقع انجام و تکلیف انتخاب رشته دانش آموزان مشخص شود.
وی با بیان اینکــه هدایت تحصیلی دانش آموزان را معاونت پرورشــی 
عهدار اســت افزود: معاونت آموزش متوسطه تنها نمرات دانش آموزان 
را در ســامانه دانش آموزی وزارت آموزش و پــرورش ثبت می کند که 
امیدواریم معاونت پرورشی نیز در صدور برگه هدایت تحصیلی تسریع 
لازم را انجام دهد.مدیرکل دفتر آموزش متوسطه اول وزارت آموزش و 
پرورش درباره انتخاب رشــته دانش آموزان متوسطه دوم نیز ادامه داد: 
با توجه به امتحانات نهایی متوســطه دوم، برداشت و ذهنیت این است 
که ســوق خانواده ها و دانش آموزان به سمت رشته های فنی و حرفه ای 
و کار و دانش بیشتر باشد اما در نهایت همه چیز بعد از ثبت نام مشخص 

می شود.
یزدانی با بیان اینکه معاونت متوســطه سال گذشته چندین هنرستان 
راه اندازی کرده اســت گفت: همه دانش آموزان نمی توانند به ســمت 
یک رشته خاص در هنرستان بروند بنابراین راهنمایی از سوی مدرسه 
اینگونه عنوان می شود که مثلا دانش آموز رشته های مربوط به صنعت 
را آورده ، در این صورت خانواده و دانش آموزان بنابر اقتضائات و امکانات 
و علایق خاص یکی از رشــته ها را می توانند انتخــاب کنند، به همین 
دلیل معاونت متوســطه تلاش کرده هنرستان های بیشتری برای سال 
تحصیلی پیش بینی کند تــا دانش آموزان واقع بینانه انتخاب رشــته 

کنند و سوق به سمت ریاضی و هنرستان بیشتر شود.

دیوار

فرمانــده کل نیروی انتظامی با اشــاره بــه اینکه دود 
تحریم مبارزه با مواد مخدر به چشــم تحریم کنندگان 
می رود، گفت: اگر تحریم ها برداشــته شود بیشترین 
سود آن شامل کسانی می شود که ما را تحریم کرده اند.

به گزارش اقتصادمردم، مراسم بزرگداشت روز جهانی 
مبارزه با مواد مخدر و گرامیداشت یاد و خاطره رئیس 
جمهور شــهید با حضور مقامات کشــوری و لشکری، 
نمایندگان سیاسی کشورها، سازمان های بین المللی 
مقیم و مستشاران نظامی امروز در ستاد مبارزه با مواد 

مخدر برگزار شد.
ســردار رادان، فرمانــده کل نیروی انتظامــی در این 
مراسم بیان داشت: ایران نزدیک به ۴ هزار شهید و ۱۲ 
هزار جانباز در خط مقدم مبارزه بــا مواد مخدر تقدیم 
کشور کرده است و نتیجه آن کشــف چندین هزار تن 
مواد مخدر و تقدیم بخشــی از آرامش به دنیا است. به 
طور قطع اگر ایران نبود اروپا و کشورهای غربی جوانان 
بیشترین را در راه مصرف مواد مخدر از دست می دادند 

و جامعه آن ها به ســمت اضمحلال حرکت 
می کرد.

وی افزود: امروز شــواهدی از کشــت مواد 
مخــدر در افغانســتان را نمی بینیــم. یکی 
از دلایــل افزایش کشــت مــواد مخدر در 
افغانســتان حضور آمریکایی ها بود و با این 
حضور شــاهد افزایش چشمگیر کشت مواد 

مخدر بودیم. حضور آمریکایی ها در افغانســتان نشان 
داد که می تواند ســرآغازی برای نابودی جوانان های 

کشورهای دنیا در حوزه مواد مخدر باشد.
وی ادامه داد: امروز در ایران همه دســت به دست هم 
داده اند و گوشــه ای از امر مبارزه با مــواد مخدر را در 
اختیار گرفته انــد تا کمک به مرزبانان شــوند. اگر این 
تلاش ها نبود قطعــاً درگیری های بیشــتری صورت 
می گرفت و می توانســت جوانان کشور ما را به مخاطره 

جدی بیاندازد.
فرمانده فراجا بیان کــرد: دود تحریم مــواد مخدر به 

چشم تحریم کنندگان می رود. اگر تحریم ها 
برداشته شــود. بیشترین ســود آن را شامل 

کسانی می شود که ما را تحریم کرده اند.
فرمانده فراجــا گفت: طی مدتــی که ایران 
مبارزه با مواد مخدر را شــروع کرده اســت، 
جوان های عزیزی در اقصی نقاط کشــور از 
دست دادیم تا شعاری که رهبر عزیز انقلاب 
را کــه فرمودند امر مبــارزه با مواد مخــدر خدمت به 

بشریت است ثابت کنیم.
وی با بیــان اینکه ما در این مأموریــت برای خدمت به 
کل بشــریت و مردم دنیا هســتیم و به این امر افتخار 
می کنیــم، گفت: امروز کشــور ما حافــظ جوان های 
کشــورهای مختلف در حوزه مواد مخدر اســت؛ این 
مســیری که در امر مبارزه آغاز کردیم، مسیری بسیار 
طولانی و ســخت اســت که رزمندگان و مردان حوزه 
مبارزه با موادمخدر در مرزهای جمهوری اســلامی و 
در عمق شهرها و روســتاها به صورت از خود گذشته، 

عاشقانه و مجاهدانه در این امر ظاهر شدند.
رادان در ادامه به کشفیات بیش از ۱۳۰ تن مواد مخدر 
در سال ۱۴۰۳ اشاره کرد و افزود: این به این معنی است 
که همچنان کشــت رو به افزایش است و ورود در حال 
انجام است. اگر برای این امر تلاشی نشود ما این مسیر 
را به تنهایی ادامه خواهیم داد. ما امســال در امر مبارزه 
با مواد مخدر شــهید دادیم، سال گذشته از شهدای ما، 
بالغ بر ۲۰ نفر از شــهدای مبارزه با مــواد مخدر بودند 
و امسال نیز اولین شهید ما، شــهید امر مبارزه با مواد 

مخدر بود.
فرمانده فراجــا تاکید کــرد: انتظار داریــم دبیرکل 
ســازمان ملل بتواند این واقعیت را با تلاش و همت به 
جایی برســاند که اگر قرار اســت مبارزه جهانی باشد، 
پیوسته و هم بسته با هم باشد. مبارزه ای که پیوستگی 
و همبستگی نداشته باشد نمی تواند آن تلاش را به حد 
اعلای موفقیت برســاند. ما در این کارزار انجام وظیفه 

ایثارگرانه انجام می دهیم.

پلیس

خریدار  وزیر آمــوزش و پرورش گفت: در 
برنامه هفتم، مدرســه به عنوان یک واحد 

سازمانی اجازه انعقاد قرارداد دارد.
رضامــراد صحرایــی، در »کارگاه تبییــن 
برنامه های اجرایی الگوی مدرسه تراز سند 
تحول بنیادین آموزش و پرورش « بر اتحاد، 
انســجام، همفکری، هماهنگی، همکاری، 
همکوشی و در یک کلمه »یکی شدن نظام 
تعلیم و تربیت« به عنوان رمز موفقیت تاکید 
و تصریح کرد: آمــوزش و پرورش مرکز ثقل 
تحولات کشور است. اگر امروز در بخشی از 
کشور کاستی ای مشاهده می شود، نباید جز 
در آموزش و پرورش دنبال راه حل بلندمدت 
گشــت، هرچند که راه حل های کوتاه مدت 
همیشه لازم اســت. اگر حرکت مرکز ثقل 
تحولات یعنی آمــوزش و پرورش رو به جلو 
باشــد، تمام اجزا و ارکان رو به جلو حرکت 

خواهند کرد.
وی بــا بیان اینکــه اگــر آموزش وپرورش 
بخواهد به مثابه مرکز ثقل و تحول و پیشران 
باشد، باید از درون هماهنگ شود، منسجم 
و متحد باشــد، ادامــه داد: در این صورت، 
این اتحاد درون آموزش و پــرورش به یک 
حرکت پیشرفته در سراســر کشور تبدیل 

خواهد شد.

محور و میثاق ما »سند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش« است

صحرایی با بیــان اینکه نفع ایــن اتحاد نه 
فقط به آموزش وپرورش بلکــه به کل نظام 
اداری کشــور خواهد رســید، گفــت: اگر 
آموزش و پرورش بخواهد متحد، منســجم 
و متفق شود باید برای خود محور پیشرفت 
انتخاب کند. محور و میثاق ما »سند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش« است. اگر تمام 
آموزش وپرورش حول سند مبتنی بر تحقق 
اهداف ســند برنامه ریزی شــود، حتماً آن 

اتفاق خواهد افتاد.

تصویب نقشه راه سند تحول بنیادین 
پس از 1۲ سال

وزیر آمــوزش و پرورش با بیــان اینکه پس 
از ۱۲ ســال، نقشــه راه اجرایی سازی سند 
تحول بنیادین نوشته شد، گفت: این نقشه 
با نقشه پیشین تفاوت داشت؛ نخست آن که 
این نقشه، نقشــه ملی است. این سند، سند 
تحــول بنیادین وزارت آمــوزش و پرورش 
نیست، بلکه ســند تحول بنیادین آموزش و 

پرورش است.
 اصلی ترین دلیل عدم تحقق اهداف ســند 
شــکل نگرفتن ائتلاف درون این سند برای 
اعتلای تعلیم و تربیت بوده است. ما در این 
دوره برخلاف گذشته، نقشه راه را در شورای 
عالــی انقــلاب فرهنگی تصویــب کردیم. 
مصوبه شــورای عالی انقــلاب فرهنگی در 
حکم قانون اســت. ماده واحده نقشه راه نیز 
به تازگی در شــورای عالی انقلاب فرهنگی 

تصویب شــد. ماده واحده می گوید سازمان 
اداری و استخدامی که مطابق قانون دستگاه 
ارزیاب برای عملکرد کل کشور است، مکلف 
است طبق آن نقشه، عملکرد دستگاه های 
کشــور را ارزیابی کند. این یک دســتمایه 
فوق العاده ارزشــمند مدیریتی برای نظام 

تعلیم تربیت کشور است.

محل اجرای سند مدرسه است
صحرایی گفــت: آموزش و پــرورش برای 
اینکه پیشــرفت خود را درســت و بانظم و 
فرایندی پایه گذاری کند، باید مســتند به 

سند کار انجام دهد.
 ســند هم اگر بخواهد درســت اجرا شود، 
محل اجرای آن نه وزارت آموزش و پرورش 
بلکه مدرسه اســت. مدیر مدرسه است که 
می تواند ســند تحول را اجرا کنــد نه وزیر 
آموزش و پــرورش. بنابرایــن مرکز ثقل و 

تحول خود سند هم مدرسه است.
مقام عالــی وزارت آموزش و پــرورش با 
بیان اینکه از مدرســه غفلــت کرده ایم و 
بازگشت به مدرســه، علاج حل مشکلات 
فرهنگی، اقتصادی، سیاســی و اجتماعی 
کشــور اســت، گفت: اکنون، هم در نحوه 
نگارش، هم نحوه گفتمان ســازی و هم در 
تدوین نســخه نهایی مســیر بسیار خوبی 
بــا مشــورت های طولانی مــدت از تمام 
مدیران در سراسر کشــور طی شده و در 
نهایت ســندی که امروز در دست ماست، 
یــک میثاق ملــی را به عنوان پشــتیبان 

داراست.

حکم مهم برنامه هفتم برای مدارس
صحرایی با تاکید بر اینکه برنامه هر مدرسه 
متعلق به خــود او، زیســت بوم، مقتضیات 
و شرایط اوســت، مبتنی بر انتظاراتی که از 

او وجود دارد و محلی کــه در آن قرار گرفته 
اســت، مبتنی بر ویژگی های دانش آموزان 
آن منطقه، اظهــار کرد: خوشــبختانه در 
برنامه هفتم پیشــرفت کشــور یک حکم 
گنجانده شده اســت که مدرسه را به عنوان 
یک واحد ســازمانی اداری و آموزشــی به 
او اجازه انعقاد قرارداد داده اســت تا از وقت 
اضافه مدرســه و کالبد آن اســتفاده کرده 
و درآمدها را برای خود آن مدرســه هزینه 

کند.
وزیر آموزش و پرورش بــا تاکید بر اینکه 
۱۲۰ هــزار مدرســه کشــور بزرگترین 
دارایی دولــت جمهوری اســلامی ایران 
است، گفت: طبق این حکم، مدیر مدرسه 
اختیاراتــی دارد و می توانــد ایــن کار را 
انجام داده و پیشــرفت مدرســه خود را 

تضمین کند.
عضو کابینه دولت ســیزدهم با بیان اینکه 
همزمان لایحه تقویت مدرسه را هم تحویل 
دولت دادیم، گفت: این لایحه دستور شهید 
جمهور عزیز بود و با هماهنگی ایشــان، این 
لایحه تحت عنوان لایحه تقویت مدرسه به 

دولت تقدیم شد.

هر مدرسه ای یک ایران کوچک است
وزیر آموزش و پرورش بــا تاکید بر اینکه هر 
مدرســه ای یک ایران کوچک است و مدیر 
مدرســه راهبری ترین مدیر برای ساختن 
آینده هر کشور اســت، افزود: باید این مهم 
را در عمل تجربه کرد و فقط به حرف نیست. 

باید به مدرسه اختیار داد.
صحرایــی در پایــان بــا بیــان اینکــه 
گفتمان سازی، زمینه سازی برای موفقیت 
اســت، افزود: هیــچ کاری پیــش از اینکه 
گفتمان شــود، موفق نمی شــود. تابستان 
امســال هم فرصت بی نظیری برای تبیین 
این مسئله در ســطح مدیران است و باید از 

آن استفاده کرد.

خریــدار  مدیــرکل دفتر حمــل و نقل 
عمومــی و ترافیــک شــهری ســازمان 
شــهرداری ها و دهیاری هــای کشــور از 
تصویب قراردادهای تأمین ۱۱۴۰ دستگاه 
واگن جدیــد برای خطوط متروی کشــور 
در جلســه هفته گذشته شــورای اقتصاد 
کشور خبر داد و با تأکید بر این که در دولت 
ســیزدهم مجموع فعال سازی قراردادهای 
قبلی و انعقــاد قراردادهــای جدید ناوگان 
مترو بــه ۲۰۱۵ دســتگاه رســید، گفت: 
ســاخت اولین قطار در کارخانه شــرکت 

چینی تا پایان امسال تمام می شود.
محمد بابایی زاده، به اهمیــت حمل و نقل 
ریلی در کشور اشــاره کرد و گفت: در ایران 
احداث ۳۳ خط ریلی به طــول بالغ بر ۹۴۰ 
کیلومتــر برای ۱۰ شــهر کشــور مصوب 
شده اســت که در حال حاضر بیش از ۴۲۰ 
کیلومتر از این خطوط مصوب شورای عالی 
هماهنگی ترافیک شهرهای کشور با ۲۵۷ 
ایســتگاه مترو در ۱۵ خط بــه بهره برداری 
رســیده اســت و این ۱۵ خط مترویی در 
شــهرهای تهران، مشهد، شــیراز، تبریز، 
اصفهان و اخیرا به طور آزمایشــی در کرج 

فعالیت می کند.
مدیرکل دفتر حمل و نقل عمومی و ترافیک 
شهری سازمان شهرداری ها و دهیاری های 
کشــور با اشــاره به قراردادهای ســازمان 
شهرداری ها با شرکت چینی برای دریافت 
واگن مترو طی سالهای گذشته، اظهار کرد: 
سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور 
به عنوان کارفرمای قــراردادی که پیش تر 
در سال ۱۳۸۷ با یک شــرکت واگن سازی 

چینی برای تأمیــن ۳۱۵ دســتگاه واگن 
متروی شــهرهای تبریز، اصفهان و شیراز 
امضاء شده بود، تاکنون ۱۲۰ دستگاه واگن 
تحویل این سه شهر داده که منجر به افتتاح 
خطوط متروی تبریز و اصفهان و نیز پایدار 
شــدن خط تازه گشــایش یافته شیراز در 

اواسط دهه نود شد.

رفع موانع تضامین بانکی برای ورود 
تجهیزات واگن های مترو به کشور

به گفته وی، پس از انعقاد قرارداد ســاخت 
۳۱۵ واگن مترو با شــرکت چینی، طراحی 
و تحویل واگن ها به سرعت آغاز شد؛ اما پس 
از ورود به مرحله تولید داخل با مشــکلاتی 
چون تحریم هــای تضامین بانکــی روبرو 
شــدیم که طی این ســال ها متوقف ماند و 
خوشبختانه طی دو سال اخیر با اهتمام وزیر 
کشــور و تدابیر رییس سازمان شهرداریها و 
دهیاریهای کشــور در رفــع موانع مذکور، 
دوباره فعال و تجهیزات متــرو وارد ناوگان 
کشور شده تا تولید این واگن ها در شهر ابهر 
ادامه یابد که ان شاء الله امسال نیز قطارهای 
مترو به سه شــهر شــیراز، تبریز و اصفهان 

مجددا تحویل داده می شود.

بیش از ۵0 درصد از تعهدات مالی 
قرارداد 31۵ واگن مترو محقق شده

بابایــی زاده تأکید کرد: بیــش از ۵۰ درصد 
از تعهــدات مالی قــرارداد ۳۱۵ واگن مترو 
محقق شده و در سال ۱۴۰۱ با عزم سلیمی 
رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری های 
کشــور جهت اجرای مصوبه بر زمین مانده 

از ســال ۱۳۹۸ هیأت وزیران، الحاقیه این 
قرارداد نیز بــه میزان ۵۰ دســتگاه جهت 
تأمین ناوگان متــروی در حال بهره برداری 
قم منعقد شــد. با اتمام طراحی این بخش 
از قراردادی که دیگر به سقف ۳۶۵ دستگاه 
رسیده، مراحل ســاخت اولین قطار جهت 
تحویل به شهر قم نیز در شــرف آغاز است 
که البته کمک های ارزشــمند و مســبوق 
به ســابقه ســازمان برنامه و بودجه و بانک 

مرکزی را می طلبد.

مصوبه شورای اقتصاد کشور جهت 
تأمین ۲000 واگن مترو

وی در ادامه به مصوبه شورای اقتصاد کشور 
جهت تأمین ۲۰۰۰ واگن مترو اشــاره کرد 
و افزود: بــا توجه به این که قیمت ســاخت 
هر واگن متــرو بیش از یــک میلیون یورو 
است، شورای اقتصاد کشــور مصوب کرد تا 
منابع لازم از محل سرمایه  گذاری خارجی 
)فاینانس بین المللی( تعریف شــود. این در 
حالی است که به منظور تشــکیل زنجیره 

تأمین ســاخت داخل و انتقــال تکنولوژی 
این واگن ها در بســتر موجــود، مدیر طرح 
تامین ۲۰۰۰ دستگاه واگن مصوب شورای 
اقتصاد، مجموعــه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اســت تا از این طرح بــه عنوان یک 
فرصت طلایی برای ارتقــای صنایع داخلی 
نیز اســتفاده شــود.بابایی زاده عنوان کرد: 
جای خرسندی اســت که بر اساس برنامه 
ریــزی صــورت گرفته توســط ســازمان 
شهرداریها و دهیاریهای کشور، تمام واگن 
ســازان داخلی کشــور مانند واگن سازی 
تهران، واگن پارس و ایریکــو در تولید این 

واگن ها سهیم و نقش آفرین خواهند بود.
مدیرکل دفتــر حمــل و نقــل عمومی و 
ترافیک شــهری ســازمان شــهرداری ها 
و دهیاری های کشــور با اشــاره بــه دیگر 
قراردادهای این ســازمان، یادآور شــد: در 
سال ۱۳۹۵ سازمان شــهرداری ها با مدیر 
طرح قراردادی امضاء کرده و اسناد مناقصه 
را نوشــتند که در این راســتا ۱۹ شــرکت 
داخلــی و خارجی این اســناد را خریداری 
کرده و در نهایــت در فــاز اول، برای ۶۳۰ 
دســتگاه واگن متروی تهــران مناقصه در 

سال ۱۳۹۶ برگزار شد.

فاز عملیاتی پنج ساله قرارداد تامین 
واگن مترو

به گفته وی، در این مناقصه یک کنسرسیوم 
چینی - ایرانی بــرای قطارهای هفت واگنه 
برنده مناقصه شــدند و با توجه به فاینانس 
بودن آن، باید مراحــل اداری آن در داخل 
و خارج کشــور جهت اخذ تأییدیه طی می 

شــد که زمان زیادی برای اخذ این تأییدیه 
ســپری شــد. لکن با عزم جدی مجموعه 
وزارت کشور طی سه ســال اخیر، در نهایت 
در دی مــاه ســال ۱۴۰۱ تأییــد فاینانس 
قــرارداد ۶۳۰ واگــن تهران به ســرانجام 
رســید و اعتبار اســنادی آن پس از تأمین 
منابع مالی پیش پرداخت، در ســال ۱۴۰۲ 
گشــایش یافت تا قرارداد رســما وارد فاز 

عملیاتی پنج ساله شود.
بابایی زاده با تأکید بر اینکه ۱۵ درصد پیش 
قرارداد واگن هــای مترو از محــل قوانین 
بودجه ســنواتی و کمک ســازمان برنامه و 
بودجه و بانک مرکزی جمهوری اســلامی 
و پیگیری مســاعد شــهرداری تهران، در 
نهایت توســط ســازمان شــهرداری ها و 
دهیاریهای کشور تأمین شــد، اظهار کرد: 
بانک عامل بــا تضامین حوالــه ای نفتی به 
شــرکت واگن ســازی تهران وام ارزی داد 
و شــهرداری تهران هم بــرای کمک به این 
امر تضمین کرد که ســود این تسهیلات را 
متقبل شــود؛ البته وام با ضمانت ســازمان 
شــهرداری ها و حواله های نفتــی پرداخت 
شده اســت، ضمن این که باید طراحی پایه 
واگن مترو را نیز تأییــد می کردیم.مدیرکل 
دفتر حمل و نقل عمومی و ترافیک شــهری 
سازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور 
ادامــه داد: طبق برنامه زمان بندی شــده از 
سال ۱۳۹۶ قرارداد ساخت ۶۳۰ واگن مترو 
از سوی شــرکت چینی امضاء شده و فعال 
شدن این قرارداد در دولت سیزدهم با همت 
وزیر کشور و رئیس ســازمان شهرداری ها و 

دهیاری های کشور صورت گرفت.

ود سردار رادان:دود تحریم ما در مبارزه با مواد مخدر به چشم تحریم کنندگان می ر
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 مدیرعامل موسسه ســینما شــهر از آغاز به کار گروه 
سینمایی فرهنگ با ۵ فیلم ۲۳ سینما خبر داد.

به گزارش روابط عمومی موسسه ســینما شهر، اولین 
جلسه شورای سیاستگذاری گروه سینمایی فرهنگ با 
حضور محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی کشور، 
هاشــم میرزاخانی مدیر عامل موسســه سینما شهر، 
حبیب ایل بیگــی معاون نظارت و ارزشــیابی، روح الله 
ســهرابی مدیرکل اداره نظارت بر عرضــه و نمایش و 

مجید زین العابدین مدیر عامل بنیاد فارابی برگزار شد.
هاشــم میرزاخانی درباره مصوبات جلسه اول شورای 
سیاســتگذاری گروه ســینمایی فرهنگ توضیح داد: 
این گروه ســینمایی وظیفه حمایت از آثار سینمایی 
فرهنگی را برعهده خواهد داشــت. آثــاری که امکان 
باقی ماندن بر پرده ســینما را به صورت طولانی مدت 
ندارند و همان طور که گفته شــد ایــن گروه راهکاری 
برای رفع تســخیر گیشه توســط فیلم های تجاری و 

مهجور ماندن دیگر فیلم هاست.

وی افــزود: طبــق توافقات صــورت گرفته 
پردیس های ســینمایی که بیشــتر از پنج 
سالن دارند می توانند در ازای اختصاص یک 
ســالن به نمایش فیلم های گروه سینمایی 
فرهنگ از امکان نمایــش فیلم های از اکران 
خارج شده سال، فیلم های خارجی و اجرای 
تئاتر برخوردار شــوند.میرزاخانی با اشاره به 

بررسی وضعیت سینماهایی که امکان قرار داد با گروه 
ســینمایی فرهنگ را دارند، خاطر نشان کرد: تاکنون 
تعــداد ۲۳ پردیس ســینمایی حائز شــرایط توافق با 
گروه ســینمایی فرهنگ بودند. بررسی پردیس های 
ســینمایی برای توافق با گروه سینمایی فرهنگ ادامه 
خواهد داشــت و بر تعداد این ســینماها اضافه خواهد 
شــد.وی ادامه داد: فیلم های جامعه هــدف این گروه 
آثاری اســت که از کف فروش افتاده  و دیگر ســرگروه 
ندارنــد. بنابراین با قــرار گرفتن در گروه ســینمایی 
فرهنگ جان تازه ای به آنها داده می شود و امکان ادامه 

اکران به مدت ۵ هفته و ۵ ســانس در هر روز 
را خواهند داشت.مدیر عامل موسسه سینما 
شهر اسامی اولین فیلم های گروه فرهنگ را 
به این شرح اعلام کرد: فیلم های »بی بدن«، 
»آسمان غرب«، »ایلیا جستجوی قهرمان«، 
»آپارتچــی« و »نــوروز« اولیــن فیلم های 
انتخاب شــده در گروه ســینمایی فرهنگ 
خواهند بود تا روزانه ۵ ســانس به صورت چرخشی به 
آنها اختصاص داده شود که با این شیوه عدالت و انصاف 

در تخصیص سانس ها هم رعایت خواهد شد.
وی افــزود: امیدواریم با ایــن روال فیلم های فرهنگی 
مخاطبان خود را جذب کنند و شاهد اتفاقات خوبی در 

حوزه اقتصادِ این آثار باشیم.
میرزاخانی گفــت: تمام فیلم هایی که از ابتدای ســال 
شروع به اکران کرده اند و از کف فروش افتاده اند توسط 
اعضای شــورا بررســی و در گام اول ۵ فیلم فوق الذکر 
انتخاب شدند. همچنین مقرر شــد هر ۲ هفته یک بار 

سایر آثار اکران شــده ای که از کف فروش افتاده اند و از 
سرگروه خارج می شــوند مورد بررسی قرار گیرند و در 

صورت تصویب به فیلم های گروه فرهنگ اضافه شوند.
بر اساس این گزارش اسامی ۲۳ پردیس سینمایی حائز 
شرایط توافق با گروه ســینمایی فرهنگ، به شرح زیر 

است:۱. فجر اسلامشهر  ۲. صبا مال
۳. شمیران سنتر ۴. هنر شهر آفتاب شیراز

۵. لوتوس ۶. ایران مال
۷. کوروش ۸. گالریا

۹. ملت ۱۰. باغ کتاب
۱۱. پارک بازار مشهد ۱۲. سینما برفی مشهد

۱۳. سیمرغ مشهد ۱۴. اطلس مشهد
۱۵. بام نیایش ۱۶. زندگی

۱۷. مگامال ۱۸. ساحل اصفهان
۱۹. هویزه مشهد ۲۰. مهر کوهسنگی مشهد

۲۱. مهر شاهد ۲۲. بهمن سنندج
۲۳. اکسین اهواز

سینما

خریدار   بابک خواجه پاشــا که این روزها 
فیلم »آبی روشــن« را به روی پرده دارد، با 
بیان اینکه سال ها دستیار مجید مجیدی و 
ســیدرضا میرکریمی بوده است، گفت: من 
هر آنچه در ســینما فراگرفته ام را از این دو 
کارگردان یاد گرفتــه ام و قطعا زاویه نگاهم 
در فیلمسازی، متاثر از نگاه این دو فیلمساز 

است.
بابک خواجه پاشا کارگردان فیلم سینمایی 
»آبــی روشــن« از محصولات ســازمان 
اوج کــه در چهل ودومین جشــنواره فیلم 
فجر رونمایی شــد و این روزهــا روانه پرده 
سینماهای کشور شده است، درباره نسبت 
این فیلم با جامعه امــروز گفت: هم در فیلم 
اولم یعنی »در آغوش درخت«   و هم در این 
فیلم یکی از موضوعــات اجتماعی که به آن 
توجه ویژه ای داشــتم، مقوله خانواده بوده 
و معتقدم این مقوله ای اســت که اگر به آن 
توجه نکنیم، این پایگاه اجتماعی را از دست 
خواهیــم داد. این نگاه در هــر دو فیلم اولم 
وجود داشــته و در فیلم های بعدی هم آن را 

دنبال می کنم.
وی تأکید کرد: وظیفه سینما گزارش کردن 
شرایط جامعه نیست و ما به عنوان فیلمساز، 
به جای آن کــه بگوییم در حــال حاضر در 
پیرامون مان چــه  می گذرد، بایــد بگوییم 
انتظار داریــم پیرامون مان چــه چیزهایی 
وجود داشته باشد. ســینما برای به تصویر 
درآوردن همین بایدهــا و حتی ارائه راه حل 
و درمان برای تحقق آن است، نه برای تکرار 

دردها.
این کارگردان درباره شباهت این دیدگاه به 
زاویه نگاه سیدرضا میرکریمی به معضلات 
اجتماعی، تأکیــد کرد: من شــاگرد آقای 
میرکریمی هســتم و طبیعی است که این 
شــباهت وجود داشته باشــد. من سال ها 
دســتیار آقایان مجید مجیدی و سیدرضا 

میرکریمی در ســینما بوده ام و هر آنچه در 
سینما فراگرفته ام را از این دو کارگردان یاد 
گرفته ام. قطعا زاویه نگاهم در فیلمســازی 

هم متأثر از نگاه این دو فیلمساز است.
خواجه پاشا افزود: اگر بخواهم یک راهکاری 
به فیلمســازان جوان تر ارائه دهم تا مسیر 
خود را بهتر طی کنند، این اســت که برای 
خودشان در هر مســیری، استاد و مرشدی 
پیدا کنند تا بتوانند از نگاه آن ها الگو بگیرند 
و در آثار خــود آن را تقویت کنند. در همین 
مسیر می توان به نگاه شــخصی هم رسید. 
نوع کار کردن بــا عزیزانی کــه من توفیق 
همکاری با آن ها را داشــته ام، همواره منجر 
به عمق بیشتر نگاهم نسبت به سینما شده 
است.کارگردان »آبی روشــن« ادامه داد: 
سیدرضا میرکریمی کارگردانی است که هم 
در آثارش، اخلاق جریان دارد و هم در سبک 

کارگردانی اش، فارغ از همــه واکنش های 
انتقادی ای که برخی به ســبک نگاه ایشان 
دارند. بایــد اجازه دهیم تا دربــاره خیلی از 
فیلمســازان ما، زمان داوری کند. اگر از نظر 
تاریخی بررســی کنید، بیشتر آثاری که در 
تاریخ سینمای کشورمان ماندگار شده اند، 
در زمان ســاخت و اکران، از طرف خیلی از 
افراد مــورد انتقاد قــرار می گرفتند و حتی 
هزاران حرف پشــت ســر سازندگان شان 
می زدند، اما زمان که گذشــت، تازه ارزش 

آن ها عیان شد.
در دوره ای، واژه ای بــه نــام »ســینمای 
معناگرا« در کشــور ما باب شــد که از آن 
گذر کردیم. من ترجیــح می دهم از ترکیب 
»ســینمای انســانی« اســتفاده کنم. این 
سینمایی است که دغدغه آگاهی نسبت به 
انسانیت را دارد و قرار نیســت در درون آن 

به دنبال معناهای عجیب و غریب بگردیم
وی افزود: من می توانم امروز از فیلمســازی 
نام ببرم که طی چند ســال اخیر، شاید ۵ یا 
۶ فیلم ســرگرم کننده ساخته و اکران کرده 
اما نامش برای مخاطب ماندگار نمی شــود. 
حتی یــک هفته بعــد از پایان اکــران این 
فیلم ها، کســی آن ها را به یــاد نمی آورد و 
فقط پرفــروش می شــوند. در تاریخ جهان 
کجا دیده اید که بگویند میزان ســکه های 
فلان شــاعر چقدر بوده اســت؟ تا به امروز 
دیده اید کسی بپرسد خانه حافظ کجا بوده 
است؟ کســی به فکر ویلا و باغ سعدی بوده 
است؟ همه درباره شعر این بزرگان صحبت 
می کنند. قطعا از این منظــر میزان فروش 
یک اثر هنــری نمی توانــد تضمین کننده 

ماندگاری آن باشد.
این کارگردان ســینما در ادامه گفت: بروید 

بررســی کنید که در دوره داوینچی، آثار او 
چگونه قیمت گذاری می شــد و کدام آثار، 
نقشــی گران ترین قیمت ها را داشــتند؟ 

این ها واقعیت های تاریخ هنر است.
کارگردان »آبی روشــن« در پاسخ به اینکه 
آیا فیلــم خود را در دســته بندی فیلم های 
معناگرا قــرار می دهد یا خیــر؟ گفت: در 
دوره ای، واژه ای به نام »سینمای معناگرا« 
در کشور ما باب شــد که از آن گذر کردیم. 
دلیلش هم این بود که ســینما، از اســاس 
یعنی »معنا«. زمانی که درباره »ســینما« 
صحبت می کنیم، دربــاره پدیده ای حرف 
می زنیم که اساســا نمی توانــد تهی از معنا 
باشــد. من ترجیــح می دهــم از ترکیب 
»ســینمای انســانی« اســتفاده کنم. این 
سینمایی است که دغدغه آگاهی نسبت به 
انسانیت را دارد و قرار نیســت در درون آن 

به دنبال معناهای عجیب و غریب بگردیم.
وی ادامه داد: فیلم »آبی روشــن« داستان 
بسیار سرراســتی دارد، ولی اخلاقیاتی در 
انســان ها وجود دارد که به نظر می رسد که 
مغفول واقع شــده اند و فیلم به آن ها توجه 
می دهد. اساسا انسان برای همین اخلاقیات 
متولد شــده اســت. دلیل تکامل انسان ها 
توجه به همیــن اخلاقیات اســت. آیا تولد 
یک فرزند، دلیلی غیــر از تکامل ما می تواند 
داشته باشــد؟ وجود کودکان آیا دلیلی جز 
افزایش ارزش های انســانی دارد؟ واقعا دنیا 
بدون خنده بچه هــا، ارزشــی دارد؟ واقعا 
ندارد.این کارگردان سینما افزود: پرداختن 
به این مضامین، کاملا انسانی است. معتقدم 
انســان اگر به فطرت خود رجــوع می کند، 
می تواند ســوژه هایی را پیدا کند که از دل  
آن ها داســتان های جذابــی را هم می توان 
روایت کرد. داستان هایی که روایت آن ها در 
ســینما می تواند مصداق همان »سینمای 

انسانی« باشد که به آن اشاره کردم.

وه سینمایی فرهنگ کار خود را با ۵ فیلم و ۲۳ سینما آغاز کرد گر

گفتوگوبابهزادعبدی

وقتی خوانندگان مشهور صحنه  را خراب می کنند!
خریدار  بهزاد عبدی درباره تب برگزاری 
کنسرت ـ نمایش ها می گوید: »هر اثری به 
صرف اینکه آوازی در آن خوانده می شــود، 
موزیکال نیست. اما این که مردم به کنسرت 
نمایش دعوت می شــوند وظیفه  کارگردان 
اثر را ســخت تر می کند؛ برای اینکه نمایش 
فدای موســیقی و موســیقی فدای نمایش 
نشــود. من آثاری را دیده ام کــه به خاطر 
حضور یــک خواننــده  مشــهور، از حیث 
نمایش و اصول آن، بسیار ضعیف بوده  است 

و برعکس.«
این روزهــا تب وتاب برگزاری کنســرت ها 
حســابی داغ اســت، اما در کنار کنسرت ها 
پدیده ای به نام کنســرت ـ نمایش به وفور 
روی صحنه می رود و چه بســا که مخاطبان 
بسیار دارد. این کنسرت ـ نمایش ها عمدتا 
با حضور ســلبریتی ها برگزار می شــوند و 
اینگونه می توانند افراد زیادی را به تماشای 

اجراهای خود بنشانند.
درحقیقت ایــن اجراهای پــر زرق و برق، 
عمدتا این پرســش را در ذهــن منتقدان 
ایجــاد می کنند کــه پس جایــگاه هنر در 
این اجراها کجاســت؟ آیا هدف صرفا مالی 

اســت یا کار فرهنگی نیز بخشی از دغدغه 
برگزارکنندگان اســت؟ در همین راســتا 
اما پیروز ارجمند طی مصاحبه ای با ایســنا 
درباره علــت همه گیــر شــدن برگزاری 
کنســرت ـ نمایش هــا گفــت: »تقریبــا 
می توان گفت برگزاری کنندگان کنســرت 
ـ نمایش هــا با هدف مالی ایــن کار را انجام 
می دهنــد. بعیــد می دانم کســی با هدف 
غیرمالــی ایــن کار را انجام دهــد. به هر 
حال این افــراد هم هنرمند هســتند و باید 
پــول دربیاورند، پــس وارد ایــن پروژه ها 

می شوند.«
در قدم بعدی بررســی این امــر، صحبتی 

داشتیم با بهزاد عبدی.
عبدی دربــاره فراگیر شــدن تــب و تاب 
برگزاری کنســرت  ـ نمایش هــا می گوید: 
دعوت مردم برای دیدن آثاری از این دست 
که نام کنسرت نمایش را به خود گرفته اند، 
کاری پسندیده ای است اما باید چند نکته ی 
مهم را در نظر داشت؛ این که بدانیم کنسرت 
ـ نمایش به چه نوع کاری گفته می شــود و 
تعبیر درست آن چیست؟ کنسرت نمایش 
همانطور کــه از نامــش پیداســت اثری 

صحنه ای اســت؛ نمایشــی اجرا می شود و 
روایت گر داستانی است و در خلال نمایش 

موسیقی اجرا می گردد.
 اغلب اجــرای ایــن موســیقی ها در فرم 
کنســرتی و بدون میزانســن در کنار گروه 
نوازندگان صــورت می گیــرد و گاهی هم 
میزانسن دارند. ولی اشعار در بهترین حالت 
در راستای داستان هســتند و بیانگر قصه 

نیستند.
او ادامه می دهد: اثر موزیــکال و اپرتی مثل 
دیو و دلبر، اشــک ها و لبخندها، بینوایان، 
مولــن روژ و … از این بخش جدا هســتند. 

موســیقی و آواز در خدمــت درام نمایش 
هستند و اشعار در متن داســتان هستند؛ 
یعنی بــه جــای دیالوگ هــا آواز خوانده 
می شود با میزانســن های نمایش. پس هر 
اثری به صرف این کــه آوازی در آن خوانده 

می شود، موزیکال نیست.
 اما این که مردم به کنســرت نمایش دعوت 
می شوند وظیفه ی کارگردان اثر را سخت تر 
می کند؛ چراکه نمایش فدای موســیقی و 
موسیقی فدای نمایش نشــود. من آثاری را 
دیده ام که به خاطر حضــور یک خواننده ی 
مشــهور، از حیث نمایش و اصول آن، بسیار 
ضعیف بوده  اســت و برعکــس. این باعث 
می شــود کل اثر از حیث هنــری، بی بهره 
باشــد و البته ســطح دیداری مخاطب هم 

نزول پیدا کند.
عبدی همچنین درباره اینکــه آیا باید این 
جریان را یک روند طبیعی در مســیر رشد 
در نظر بگیریم و یا اینکه به آسیب شناســی 
نیاز هســت؟ توضیح می دهد: این خود یک 
ژانر است و مســیر خودش را دارد. فقط باید 
دقت کرد یکی فدای دیگری نشود و کیفیت 
موســیقی و نمایش از هر نظر خوب باشد تا 

مخاطب بعــد از دیدن آن از هــر دو طرف 
نماند و بهره ی کافی ببرد.

از او ســوال می کنیم که صرفا انگیزه مالی 
هنرمنــدان باتوجه به حضور ســلبریتی ها 
موجب برگزاری این رویدادها می شــود یا 

علاقه به تجربه گرایی در این عرصه؟
عبــدی پاســخ می دهــد: بدون شــک 
این نوع آثار، بیشــتر نگاهــی صنعتی به 
نمایش است ولی شایسته تر آن است که 
هنر  و پیام هنری در این میان از دســت 
نرود، هر دو هنر موســیقی و نمایش در 
بیان هدف خود هنرمندانه ظاهر شــوند و 
فقط نــگاه بیزینس به این ماجرا نداشــته 

باشند.
این هنرمند درباره چشــم انداز خود درباره 
این روند می گوید: هنرمندان تکلیفشــان 
معلوم اســت؛ می خواهند اثــر هنری روی 
صحنه ببرنــد. از تهیه کننــدگان خواهش 
می کنــم هر موســیقی را در هر نمایشــی 
جای ندهند و هــر نمایش ضعیفــی را که 
فقط موســیقی خوبی دارد، حمایت نکنند. 
موســیقی و نمایش باید در عرض هم خوب 

ظاهر شوند.

خریدار  فیلم کوتاه »خســرو ۱۲۷« به نویســندگی و 
کارگردانی ابوالفضل ســاعی مهربانــی و تهیه کنندگی 
حامد مهربانی پس از گذراندن آخرین مراحل پس تولید 

آماده نمایش در جشنواره های داخلی و خارجی شد.
 این فیلــم کــه در گونه فانتزی-درام ســاخته شــده، 
جدیدترین محصول باشگاه فیلم سوره است. در خلاصه 
داستان این فیلم کوتاه آمده است: »شرکت ما در خدمت 
شماســت. کافیه هروقت دلتــون گرفت با مــا تماس 
بگیرید، برای شــنیدن درد دل های شما سریع خودمون 

رو می رسونیم!«
علی پورستوده، سمانه اسکندری، سینا علیزاده، شهروز 
آقایی، سعید هاشمی، سهراب صمیمی، شوآن داوودی، 
محمدعلی فاضل و ســجاد گنج بخش در ایــن فیلم به 

ایفای نقش پرداخته اند.
ابوالفضل ســاعی مهربانی پیش از ایــن، فیلم کوتاه »به 
رنگ بی رنگ« را کارگردانی کرد کــه حضور موفقی در 
جشنواره های داخلی داشت. »خســرو ۱۲۷«، دومین 

فیلم کوتاه او در مقام کارگردان محسوب می شود.

تهیه کنندگی »خســرو ۱۲۷« نیز بر عهده حامد معالی 
مهربانی اســت که پیش از این تهیه کنندگی فیلم های 
»بابایی مدرسه«، »عقیق« و »طلوع ســرد« را بر عهده 

داشته است.
به گزارش روابــط عمومی این فیلم، عوامــل فیلم کوتاه 
خســرو ۱۲۷ عبارت اند از:مشــاور فیلمنامه: محســن 
ملکی، مدیر فیلمبرداری: مهدی محســنی، صدابردار: 
اکبر یعقوبی، تدوین: محمدرسول شــفیعی، صداگذار: 
مجید آقایی، طراح گریم: شــاتی سعیدی، طراح صحنه 

و لباس: آرمیتا فرج اللهی، دســتیار تهیه: محمدحسین 
رمضانی، مدیر تولید: بهنام روشــن، تــدارکات: قدرت 
میرک، دستیار یک کارگردان و برنامه ریز: سجاد اشراقی 
نیا، دســتیار کارگردان: ســحر غفرانی، منشی صحنه: 
ســارا دلپاک، عکاس و فیلمبردار پشت صحنه: حسین 
سلیمانی، اصلاح رنگ و نور: اکبر لطفی، طراح جلوه های 
بصری: محمد رمه چی، طــراح گرافیک: محمد مهرجو، 
روابط عمومی: فخرالدین باطنی و تولید شده در باشگاه 

فیلم سوره.

 ۵۰۰ خبرنگار از ۱۵۰ رسانه خارجی انتخابات
 را پوشش می دهند

به گفته مدیرکل رســانه های خارجی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
بیش از ۵۰۰ خبرنگار از ۱۵۰ رســانه خارجی مقیم و غیرمقیم وابسته 
به ۳۱ کشور جهان با حضور در کشــور، چهاردهمین انتخابات ریاست 

جمهوری ایران را پوشش میدانی می دهند.
 به نقــل از روابط عمومــی معاونت امور رســانه ای و تبلیغــات وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، علیرضا شــیروی با اشاره به استقبال بی نظیر 
رسانه های خارجی طی چند دوره گذشته از انتخابات ریاست جمهوری 
ایران، افزود: بنابر درخواســت های رســیده تاکنون پوشش رسانه ای 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری از ســوی رسانه هایی 
از کشــورهای اتریش، اسپانیا، اســترالیا، امریکا، انگلســتان، ایتالیا، 
آذربایجان، آلمان، بحرین، پاکســتان، ترکیه، الجزایر، چین، دانمارک، 
روسیه، زیمبابوه، ژاپن، سوریه، سوئد، عراق، عمان، فرانسه، فلسطین، 
قرقیزســتان، قطر، کره جنوبی، کره شــمالی، کلمبیا، کویت، لبنان و 

یمن قطعی شده است.
به  گفته مدیرکل رســانه های خارجــی، انجــام هماهنگی های لازم 
برای حضور خبرنگاران رســانه های خارجی در مراسم رأی دهی مقام 
معظم رهبری، تهیه گزارش از مراکز اخذ رأی در تهران و شهرســتان 
ها، نشست خبری با سخنگوی محترم شــورای نگهبان و اطلاع رسانی 
برنامه های خبریِ شش نامزد چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری 
از جمله برنامه ها و اقدامات اداره کل رسانه های در این دوره از انتخابات 

ریاست جمهوری است.
چهاردهمین انتخابات ریاســت جمهوری ایــران، روز جمعه ۸ تیر ماه 

۱۴۰۳ برابر با ۲۸ ژوئن ۲۰۲۴ برگزار می شود.

کاظمبلوچی:
به آینده فیلم کوتاهی ها امیدوارم

کاظم بلوچی با بیان اینکه فیلمســاز فیلم کوتاه فرهنگ کشور را رشد 
می دهد، گفت: هرچه ســطح فیلم کوتاه بالاتر بــرود به فرهنگ کمک 
شده اســت، لذا تنها باید به آن ها اجازه داد و آن ها را سانسور نکنیم تا در 

آینده بتوانند راه درست را پیدا کنند.
این کارگردان، فیلم نامه نویس و بازیگر ســینما و تلویزیون در حاشیه 
اکران بســته فیلم های کوتاه هنر و تجربه  برنده ســیمرغ جشــنواره 
بین المللی فجر گفــت: کارگردانان و عوامل تولیــد کننده فیلم کوتاه، 
امیدهای آینده هنر و ســینمای ایــران خواهند بود که بنده شــخصاً 
با فیلم هایــی که طی این ســال ها از آن ها دیده ام به آینده آنها بســیار 

امیدوارم.

وی حمایت از فیلمســازان فیلم کوتاه را یک ضرورت دانست و با بیان 
اینکه تولید فیلم کوتاه نباید با دشــواری تامین بودجه همراه باشــد، 
خاطرنشان کرد: حمایت و کمک کردن به جریان فیلمسازی فیلم کوتاه 
باید یک اتفاق ساده و همواره دارای استمرار در بدنه مدیریت فرهنگی 
باشــد و ســنگلاخ ها را از جلوی این جوانان پر انگیزه کنار گذاشــت تا 

زمینه برای موفقیت این فیلمسازان فراهم شود. 
این کارگــردان، فیلم نامه نویــس و بازیگر ســینما و تلویزیون عنوان 
کرد: مطمئن باشید بچه هایی که مشــغول تولید فیلم کوتاه هستند 
در آینده در جشــنواره ها معتبر داخلی و خارجی درخشش خواهند 
داشــت، چراکه انگیزه زیادی در این گروه ها وجود دارد لذا ســیمرغ 
جشنواره فیلم فجر و اســکار و دیگر جوایز کوچک و بزرگ را دریافت 

خواهند کرد. 
بلوچی در پاسخ به اینکه مناسبات اقتصادی در فیلم کوتاه خیلی با فیلم 
بلند فرق دارد، آیا این تفاوت ها در ابعاد فنی فیلمسازی هم وجود دارد، 
درباره سطح حرفه ای گروه های فیلم کوتاه گفت: البته که موافق هستم 
گروه های فیلم کوتاه مســائل اقتصادی بغرنجی دارند و این در مســیر 
فیلم کوتاه طبیعی اســت ولی با نیرو و انرژی جوانی که در این گروه ها 

وجود دارد بر تمام مشکلات فائق خواهند آمد.
وی به تهیه کننده های دارای ســابقه پیشــنهاد کرد از فیلمســازان 
فیلم کوتاه حمایت کنند و گفت: وظیفه اصلــی حمایت از فیلم کوتاه 
برعهده دســتگاه های دولتی اســت؛ امیدواریم در این زمینه دولت و 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی بتواند چتر حمایت خود را نسبت به 
این فیلمسازان دارای انگیزه گســترده تر کند؛ شخصا گاهاً فیلم هایی 
از این عزیزان می بینیــم که به آثار حرفه ای بلند تنــه می زند و من از 
این همه اســتعداد و توانایی تعجب می کنم و البته بــه ویژه امیدوار 

می شوم. 
این کارگردان، فیلم نامه نویس و بازیگر، آینده فیلم کوتاه را روشــن 
توصیف کرد و افزود: من شخصا خیلی دوســت دارم بچه های فیلم 
کوتاه رشــد کنند چراکــه اگر این طیف فیلمســازی رشــد کنند، 
فرهنگ کشور را رشــد می دهند لذا هرچه سطح کارشان بالاتر برود 
به فرهنگ کمک شده اســت و این یک ارتباط دو سویه است که فکر 
می کنم تنها باید به آن ها اجازه داد و آن ها را سانســور نکنیم و اجازه 
بدهیم راه شــان را انتخاب کنند تا در آینده بتوانند راه درست را پیدا 

کنند. 
نباید فکر کنیم فیلمســاز فیلم کوتاه بخاطر اینکه جوان است، مسائل 
را نمی فهمد؛ این نگاه درباره این قشــر اشتباه است بلکه معتقدم این ها 
خیلی خوب راه را بلد هســتند و خوب و بد را به درســتی تشــخیص 
می دهد به همیــن دلیل می دانند چــکار کنند لذا فقــط باید به آن ها 

اعتماد کرد. 
بلوچی در پاسخ به پرسش ایسنا درباره اینکه چقدر مخاطب فیلم کوتاه 
است، گفت: من هر ســال ســعی می کنم تولیدات فیلم کوتاه انجمن 
سینمای جوانان را ببینم و نکات خوب و آموزنده ای در این فیلم ها وجود 
دارد که شــخصا برای من جالــب و دارای جذابیت و ابعــاد فنی مهم و 

مناسب است که فکر می کنم نباید آن ها را از دست داد. 
بر این اســاس، بســته فیلم های کوتاه »سیمرغ« شــامل فیلم  کوتاه 
»ارفاق« به کارگردانی رضا نجاتی، »شــریف« بــه کارگردانی محمد 
علیزاده فرد، »دآبر« به کارگردانی سعید نجاتی و فیلم کوتاه »برنو« به 

کارگردانی محمد ثریا است. 
فیلم کوتاه »دآبر« در ســی و هشــتمین دوره، فیلم کوتاه »ارفاق« در 
چهلمین دوره، فیلم کوتاه »برنــو« در چهل و یکمین دوره و فیلم کوتاه 
»شریف« در چهل و دومین دوره جشــنواره فیلم فجر، سیمرغ بخش 

کوتاه را از آن خود کرده اند.
»ســیمرغ« متفاوت ترین و ویژه ترین بســته فیلم کوتاهی است که در 
گروه سینمایی »هنر و تجربه« اکران شــده است؛ ۴ فیلم کوتاه که طی 
چندین سال اخیر جایزه »ســیمرغ فجر« را به خود اختصاص داده اند، 
به همراه ویدئوهای پشــت صحنه فیلم ها در این بســته تماشایی شده 

است و روی قاب نقره ای سینما می رود.

و ۱۲۷« آماده نمایش شد فیلم  »خسر
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میدان

ســتاره باتجربه ســپاهان احتمالاً در فصــل آتی راه 
چاره ای جز حضور در یک تیم نظامی نخواهد داشت.

 مسئولان ســازمان نظام وظیفه قانون سرباز قهرمان را 
اصلاح کرده اند و همین مســئله باعث شده تا بسیاری 
از ســتاره های فوتبال ایران مشــمول قانون سربازی 
شوند. در طول سالیان اخیر، بحث معافیت ستاره های 
ملی پوش تا پایان ۳۰ سالگی شــان مطرح بود اما حالا 
این قانون مهم لغو شده و از آغاز فصل جدید، بازیکنان 
مشــمول باید برای گذراندن خدمت سربازی شــان 
عازم تیم هــای نظامی از جملــه ملــوان بندرانزلی و 
فجرسپاسی شیراز شوند و دوره سربازی خود را پشت 

سر بگذارند.
محمدرضــا خالد آبادی، رضــا میرزایــی و ابوالفضل 
جلالی از جمله بازیکنانی بودند کــه در روزهای اخیر 
بحث مشمول شــدن مطرح شــده بــود و در ادامه نام 

علی علیپور هم به میان آمد. البته که در این 
میان گفته می شــود خالدآبادی قصد ادامه 
تحصیــل دارد و جلالی هم بــه دلیل کفالت 
امکان معافیت از خدمت سربازی دارد. امید 
نورافکن، هافبک باتجربه سپاهان یکی دیگر 
از ســتاره های لیگ برتری است که در مسیر 
اعزام به خدمت سربازی قرار گرفته و به نظر 
می رسد که راه چاره ای جز انجام این کار ندارد.

ســتاره ۲۷ ســاله که در طول ۵ فصل اخیر عضوی از 
تیم ســپاهان بوده و عملکرد درخشــانی را از خود در 
پســت های مختلف از جمله هافبــک میانی، هافبک 
چپ و البته دفاع چپ به جای گذاشــته، حالا با توجه 
به اصلاحات انجام شــده در قانون ســرباز قهرمان، به 
دنبال اعزام به خدمت سربازی اســت. بعد از قهرمانی 
سپاهان در جام حذفی، نورافکن پاسخ روشنی نسبت 

به آینــده کاری اش در تیــم اصفهانی نداد و 
درباره جدایی احتمالی اش از سپاهان پاسخ 
کوتاهی داد و گفت: »اجازه بدهید از قهرمانی 

لذت ببرم!«

اگر قوانین تغییر کند، ماندنی است 
اما ...

مهدی آذربایجانی، مدیرعامل تیم سپاهان هم با اشاره 
به مشمول شــدن امید نورافکن توضیــح داد: »ظاهراً 
بحث سربازی امید نورافکن را داریم. اگر قوانین تغییر 
کند و بتواند بماند، ما از ماندن ایــن بازیکن خوب تیم 
اســتقبال می کنیم«. در طول فصل اخیــر بازیکنانی 
مانند میلاد ســرلک و محمد عمری بــرای گذراندن 
خدمت ســربازی عازم تیم ملوان بندرانزلی شــدند و 
حالا اگر اتفاق غیرمنتظــره ای رخ ندهد، امید نورافکن 

باید خود را برای حضور در جمع سفیدپوشــان شمالی 
آماده کند.

ملوان، چهارمین تیم باشگاهی نورافکن؟
نورافکن البتــه هنوز ۲ فصل دیگر با ســپاهان قرارداد 
دارد و طبــق قوانین نقل وانتقالاتــی، او در حالی عازم 
خدمت سربازی خواهد شــد که قراردادش با سپاهان 
متوقف می شود و بعد از پایان دوره سربازی، قراردادش 
با باشــگاه اصفهانی ادامه پیدا می کند. نکته مهم اینکه 
در روزهای اخیــر امید نورافکن تلاش کــرده تا بتواند 
دوره معافیت خود را تمدید کند اما تاکنون موفق نبوده 
و به نظر می رســد که بعد از تجربه بــازی در تیم های 
استقلال تهران، شــارلروای بلژیک و سپاهان اصفهان، 
ستاره طلایی پوشان باید خود را برای حضور در ملوان 

بندرانزلی آماده کند.

سپاهان

خریدار  مدیران باشــگاه پرســپولیس با 
خوان کارلــوس گاریدو بــرای همکاری به 
توافق رســیدند. سرخ پوشــان پایتخت در 
روزهای اخیــر به دنبال انتخاب ســرمربی 
جدید بودنــد و بعد از آنکه قرارداد اوســمار 
ویرا تمدیــد نشــد و ســرمربی برزیلی به 
پیشــنهاد ادامه همکاری با سرخ پوشــان 
پایتخت پاســخ منفی داد، نــام گزینه های 
مختلفی روی میز آمد. دراگان اســکوچیچ 
جزو اولیــن گزینه های خارجــی ای بود که 
نامش در حوالی نیمکت پرسپولیس مطرح 
شــد و ســپس در روزهای اخیر، سرمربیان 
دیگری به عنوان گزینه هدایت پرسپولیس 
نام شان به میان آمد.والتر ماتزاری، سرمربی 
ســابق ناپولی، جدی تریــن گزینه هدایت 
پرســپولیس در روزهای گذشته بود و حتی 
خبرنگاران نام آشنای حوزه نقل وانتقالات در 
فوتبال اروپا از جمله جانلوکا دی مارتزیو هم 
حضور ماتزاری روی نیمکت پرسپولیس را 
تایید کردند اما با وجود مذاکرات انجام شده، 
طرفین نتوانستند به توافق نهایی دست پیدا 
کنند و گفته می شود که برخی کارشکنی ها 
ســد راه حضــور ماتــزاری روی نیمکــت 
سرخ پوشان پایتخت شــد تا مدیران باشگاه 

پرسپولیس به سراغ سایر گزینه ها بروند.

بازی اسم وفامیل با حضور چهره های 
سرشناس!

کیکه ســتین، مارکوس پاکتا و حتی آندره آ 
اســتراماچونی از جمله ســرمربیانی بودند 

که نام شــان در حوالی نیمکت پرسپولیس 
مطرح شد و در ساعات گذشــته هم بعد از 
اعــلام مالک باشــگاه پرســپولیس مبنی 
بر انتخاب ســرمربی جدیــد، گمانه زنی ها 
پیرامون آینده نیمکت سرخ پوشان پایتخت 
به اوج خود رســید؛ به طوری کــه حتی نام 
چهره هایی مانند خــوان آنتونیو پیتزی هم 
به میان آمد اما با این وجود، مدیران باشگاه 
پرسپولیس سعی کردند در سکوت کار خود 
را پیش ببرند تا اینکه سرانجام دقایقی قبل 

از سرمربی جدید سرخ پوشــان پایتخت به 
صورت رسمی رونمایی شد.

سرمربی سابق العین، سکان دار جدید 
پرسپولیس

باشــگاه پرســپولیس در حالی رســماً روی 
صفحات خود نام ســرمربی جدیدش را اعلام 
نکرده که گویا این ماموریت به اسپانسر باشگاه 
پرسپولیس محول شده و دقایقی قبل، با اعلام 
رســمی اسپانسر باشگاه پرســپولیس، خوان 

کارلوس گاریدو بــه عنوان ســرمربی جدید 
سرخ پوشان پایتخت معرفی شد تا در فصل آتی 
رقابت های باشگاهی روی نیمکت پرسپولیس 
حضور پیــدا کنــد؛ آن هــم در حالی که این 
سرمربی اســپانیایی با فوتبال آســیا آشنایی 

دارد و در باشگاه العین تجربه فعالیت دارد.

از سرمربیگری در ویارئال تا قهرمانی 
در مراکش و مصر!

سرمربی ۵۵ ساله و اســپانیایی که به عنوان 

سرمربی جدید پرسپولیس انتخاب شد، در 
تیم هایی چون ویارئال بی و ســپس ویارئال 
کارش را آغــاز کــرده و حتــی در دوره ای 
تجربه ســرمربیگری در تیم هــای کلوب 
بروخه و رئال بتیس را هــم در کارنامه اش 
دارد اما رفته رفته او از قاره اروپا خارج شــد 
و در قاره های آســیا و آفریقا به فعالیت خود 
در عرصه ســرمربیگری ادامــه داد. گاریدو 
که در دوران حضــورش در تیم هایی چون 
العین امارات و الاتفاق عربســتان موفق به 
کســب عنوان قهرمانی نشــد، مهم ترین 
دستاوردهای خود را در قاره آفریقا به دست 

آورده است.

در رویای شکستن طلسم 6 ساله 
با پرسپولیس!

گاریدو ۲ قهرمانــی در جام باشــگاه های 
آفریقا را همــراه تیم های راجــا کازابلانکا 
مراکش و الاهلــی قاهــره در کارنامه خود 

دارد. 
ضمن آنکــه او توانســته همراه تیــم راجا 
در مســابقات باشــگاهی مراکش به عنوان 
قهرمانی برســد و در ســوپرجام مصر هم 
گاریدو تجربه قهرمانی بــا تیم الاهلی را در 
کارنامه اش دارد. نکتــه جالب توجه اینکه از 
آخرین قهرمانی این ســرمربی اسپانیایی 
حدود ۶ ســال می گذرد و باید دیــد او در 
مســئولیت جدید خود چــه عملکردی در 
قامت سرمربی پرســپولیس از خود به جای 

می گذارد.

آینده مبهم نورافکن در سپاهان؛ در مسیر جدایی اجباری!

بهدنبالبازگشتیققنوسوار

رحمتی، گزینه جانشینی ربیعی در اصفهان
خریدار  به نظر می رســد کــه ذوب آهن 
یکی از تیم هایی خواهد بود که روی نیمکت 
خود برای حضور در لیگ بیســت وچهارم 
تغییر و تحولات ایجــاد می کند. ذوب آهن 
اصفهان که تجربــه قهرمانی در جام حذفی 
و سوپرجام فوتبال ایران را دارد و در کارنامه 
سفیدوسبزپوشــان حضور در فینال لیگ 
قهرمانان آسیا هم به چشم می آید، در طول 
۷ فصل اخیر ناکام در کســب مسیر رسیدن 
به جمع ۵ تیم برتر جدول رده بندی بود و از 
روزهای اوج خود فاصله گرفته بود. ذوبی ها 
بعد از تغییــر و تحــولات انجام شــده در 
کادرفنــی و روی کار آمدن محمد ربیعی به 
جای مهدی تارتار، در سودای آن بودند که 
طلسم ۷ ســاله را بشکنند.شاگردان محمد 
ربیعی در فصلی که گذشت، در جام حذفی 
نتوانستند از مرحله یک هشتم نهایی جلوتر 
بروند اما شرایط در لیگ برتر متفاوت پیش 
رفت و کســب ۳ برد در ۴ بازی پایانی فصل 
باعث صعود چشــمگیر ذوبی ها در جدول 
رده بندی شــد؛ به طوری که آن ها با کسب 
۴۲ امتیاز و حضــور در رتبه پنجم جدول به 
کار خود در لیگ بیست وســوم پایان دادند. 

بعد از پایان فصــل ۰۳-۱۴۰۲، زمزمه های 
زیــادی دربــاره آینده نیمکــت ذوب آهن 
مطرح شــد و حــالا پیگیری های بیشــتر 
حکایت از آن دارد کــه احتمالاً دوره حضور 
محمد ربیعی در نقش ســرمربی ذوب آهن 

در تیم اصفهانی تمدید نخواهد شد.

پایان کار احتمالی ربیعی در اصفهان
ربیعی که چندی پیش پیرامون حواشــی 
پرونده فساد در باشــگاه مس رفسنجان، از 
سوی کمیته اخلاق فراخوانده شده بود، در 
روزهای اخیر در چند نوبــت موردحمایت 
مدیران باشــگاه ذوب آهن قــرار گرفته و از 
عملکرد او و تیمش در فصــل اخیر تمجید 
شده اســت. با این وجود به نظر می رسد که 
قرارداد این ســرمربی جوان اما باتجربه که 
در فصول گذشــته همراه بــا تیم های مس 
رفســنجان و ذوب آهن اصفهان توانســته 
در جمع ۶ تیــم برتر جدول حاضر باشــد، 

احتمالاً تمدید نخواهد شد.

رحمتی، گزینه اصلی هدایت گاندوها
ذوبی ها در شــرایطی در اندیشــه انتخاب 

سرمربی جدید برای تیم شــان هستند که 
گفته می شــود اصلی تریــن گزینه هدایت 
سفیدوسبزپوشــان اصفهانی در فصل آتی، 
مهدی رحمتی اســت. رحمتــی در دوران 
سرمربیگری اش تجربه حضور روی نیمکت 
تیم های شــهرخودرو مشــهد، آلومینیوم 
اراک و نســاجی مازنــدران را دارد که او ۳ 
مقطع کاملًا متفاوت را در عرصه مربیگری 
پشت سر گذاشته و حالا در آستانه پذیرش 
یک چالش جدید، بعد از حــدود نیم فصل 
دوری از چرخه ســرمربیان لیــگ برتری 

است.

خاطرات تلخ وشیرین آقای 
کلین شیت در عرصه سرمربیگری

مهدی رحمتی که رکوردهای پرشــماری 
را در تاریــخ لیــگ برتر در قامــت بازیکن 
چالــش  اولیــن  در  دارد،  اختیــار  در 
ســرمربیگری اش در حالــی روی نیمکت 
شهرخودرو نشست که عملکرد قابل قبولی 
از خود به جای گذاشــت. اوج درخشــش 
رحمتی در عرصــه ســرمربیگری در تیم 
آلومینیوم اراک بود که هم بیشترین امتیاز 

تاریخ آلومینیوم در یک فصــل لیگ برتر را 
به دست آورد و هم توانست برای نخستین بار 
ایرالکو را بــه فینال جام حذفی برســاند. با 
این وجود شــرایط در قائمشهر برای مهدی 
رحمتی مطابــق انتظارش پیــش نرفت و 
این سرمربی جوان نتوانســت انتظارات را 

برآورده کند.

نام کاپیتان سابق ذوب آهن هم روی 
میز است

رحمتی با وجود آنکه فصل گذشــته تغییر 
و تحولات پرشــماری را در فهرســت تیم 
قائمشــهری ایجاد کرد، در برآورده کردن 
انتظارات ناموفق بود و بعد از آنکه شکســت 

۴گله مقابــل اســتقلال را در ورزشــگاه 
آزادی تهــران پذیرفــت، از ســمت خود 
کناره گیری کرد. حالا بعــد از حدود ۶ ماه 
دوری از چرخه ســرمربیان لیــگ برتری، 
گفته می شــود مهدی رحمتی گزینه اصلی 
هدایت ذوب آهن اصفهان اســت و باید دید 
سرانجام سرنوشــت نیمکت تیم اصفهانی 
چه خواهد شد و چه کسی در نقش سرمربی 
جدید سفیدوسبزپوشــان معرفی می شود. 
شــنیده ها حکایت از آن دارد کــه در کنار 
مهدی رحمتی، قاســم حدادی فــر دیگر 
گزینه هدایــت ذوب آهن بــرای حضور در 
فصل آتی رقابت های باشــگاهی محسوب 

می شود.

خریدار  مهاجم تیم ملی فوتبــال ایران در مصاحبه ای 
نســبتا متفاوت گفت: درباره انتخاب تیم ها با بازیکنان 

قدیمی صحبت می کنیم.
 مهدی طارمی مهاجم تیم ملی ایران با اشــاره به انتخاب 
اینتــر ایتالیا گفت: درســت نبود وقتــی در پورتو بودم 
مطالبی را بیان کنم. ولی الان فصل تمام شــده اســت و 

می توانم درباره اینتر صحبت کنم.
مهاجم فصل گذشته پورتو ادامه داد: پیشنهادات زیادی 
در یکی دو سال اخیر داشــتم. با مشورت هایی که داشتم 
به این نتیجه رســیدم که تا پایان فصل در پورتو ماندگار 

شوم و سپس به عنوان بازیکن آزاد ترانسفر شوم.
او درباره سایر پیشنهادات خود گفت: پیشنهادات رسمی 
از حــوزه خلیج فارس بــود که به هیچ وجه بــه آن برای 
برگشتن فکر نکردم اما تیم هایی در اروپا بودند. تیم هایی 
از لیگ برتر انگلیس و ایتالیا و همچنین اســپانیا خواهان 

قرارداد بودند.

طارمی در خصوص پیشــنهاد الهلال عربســتان افزود: 
پیشنهادات زیادی داشــتم اما نســبت به شرایطی که 
راجع به آن فکر می کردم باشــگاه اینتر را انتخاب کردم. 
پیشرفت کردن را نسبت به خیلی چیزهای دیگر ترجیح 

می دهم.
وی در پاســخ به اینکه آیا با اینزاگی سرمربی اینتر گفت 
و گو داشته اســت تاکید کرد: قطعاً چنین چیزهایی بوده 
است. تمام کسانی که برای باشگاه طبق اهداف مشخص 
کار می کنند نظرشان باید یکسان باشد و به جمع بندی 
برســند. در حد چند دقیقه با ایشــان صحبــت کردم و 

دیدگاه های خوبی هم داشت.
او زمان معارفه خود را نیز اعلام کرد و گفت: دهم جولای 
میــلادی )۲۰ تیرماه( باید آنجا باشــم که ســه روز بعد 
تمرینات شروع می شود. من از بچگی بیشتر فوتبال های 

اروپایی را نگاه می کردم.
او درباره اینکه آیا خانواده اش را با خود به میلان ایتالیا 

خواهد برد، گفــت: آمدن خانواده ام از ایران ســخت 
است و تا جایی که مقدور باشــد دوست دارم کنار هم 

باشیم.
او از خاطرات خوش زندگی در بنــدر پورتو گفت و اظهار 
داشت: من هیچوقت حس غربت در پورتو نداشتم و فکر 
می کردم خانه دوم من است. به همین خاطر این احساس 
خوبی به من در زندگی شخصی و ورزشی ام در پورتو داد. 
آنها بیرون از زمین هم خیلی هوای من را داشتند که من 

می گفتم تا ابد یک پورتویی می مانم.
او در پاسخ به اینکه آیا قبل از انتخاب اینتر با سردار آزمون 
صحبت کرده اســت گفت: وقتی ســردار قصد داشت از 
لورکوزن آلمان به رم ایتالیا برود بــا هم صحبت کردیم. 
معمولاً من و سردار آزمون و علیرضا جهانبخش و سعید 
عزت الهی کــه از قدیم با هم بودیم دربــاره اش صحبت 

می کنم.
طارمی از علاقه ویژه ســردار پرده بــرداری کرد و گفت: 

سردار عاشــق اســب اســت و با اینکه واقعاً عشق اسب 
ســواری دارد ولی در فوتبال هم فوق العاده اســت. اگر 
تمرکزی که روی اســب دارد را در فوتبال می گذاشــت 

قطعاً یکی از بهترین های فوتبال جهان می شد.
او ادامــه داد: به خاطــر ادای احترام به علی دایی اســم 
باشگاهم را شهریار بوشــهر گذاشــتم. چون او من را از 
بوشهر به پرســپولیس آورد عملکرد خوبی هم داشتیم و 
بزرگسالان باشــگاه هم از لیگ استانی به لیگ سه صعود 
کردند. تصمیم داریم باشــگاه داری حرفه ای در بوشهر 
انجام دهیم. ما ســه بازیکن در تیم ملــی ایران داریم که 
بوشهری هســتند. اســتعدادهای زیادی وجود دارد که 

باید بها داد و آنها را کشف کرد.
طارمــی دربــاره نحــوه جدایــی علیرضــا بیرانوند از 
پرســپولیس یادآور شــد: من تجربه ام می گوید نباید با 
احساســات هواداران بازی کرد. اما بعضی از بازیکنان از 

قشری می آیند که خانواده ای پر جمعیت دارند.

شمشیربازیقهرمانیآسیا-کویت
پایان کار دختران اسلحه اپه در بخش تیمی

تیم ملی اســلحه اپه دختران ایران با برگزاری یک دیدار به کار خود در 
مسابقات قهرمانی آسیا پایان داد.

مسابقات شمشیربازی قهرمانی آســیا بعد از اتمام دیدارهای انفرادی 
هر سه اســاحه مردان و زنان، ازروز )سه شــنبه ۵ تیر( واردرقابت های 

تیمی شد.
در روز نخســت این رقابت ها دیدارهای تیمی اســلحه اپه دختران با 

حضور ۱۳ تیم برگزار شد.
تیم ملی اســلحه اپه دختران ایران در دور نخســت این رقابت ها که در 
جدول ۱۶ تیمی برگزار شد به مصاف ازبکســتان رفت و با نتیجه۴۵ به 

۲۷ شکست خورد و از صعود بازماند.
ریحانه رضایی و کیمیا رضایی ترکیب تیم ملی اسلحه اپه دختران را در 

رقابت های قهرمانی آسیا تشکیل دادند.

۲ مدال طلای آزادکاران نوجوان در پیکارهای 
قهرمانی آسیا

 آزادکاران کشــورمان به ۲ مدال طلا در مســابقات قهرمانی نوجوانان 
آسیا دست یافتند.

 مسابقات رده بندی و فینال ۳ وزن اول رقابت های کشتی آزاد نوجوانان 
قهرمانی آسیا از ساعت ۱۸:۳۰ روز دوشــنبه در شهر امان کشور اردن 

آغاز و نمایندگان ایران به ۲ مدال طلا رسیدند.
در وزن ۷۱ کیلوگرم ابوالفضل شمســی پور پس از اســتراحت در دور 
نخســت، در دور دوم بــا نتیجه ۹ بر صفــر مقابل علیرضا بهــرام اف از 
تاجیکستان به برتری دســت یافت و راهی مرحله نیمه نهایی شد. وی 
در این مرحله با نتیجه ۸ بر ۴ از ســد عمرخان مویدینوف از ازبکستان 
گذشت و به دیدار فینال راه یافت. شمسی پور در دیدار پایانی با نتیجه ۴ 

بر ۱ نیشانت راهول از هند را شکست داد و طلایی شد.
در وزن ۸۰ کیلوگرم رضا افشار در دور نخست با نتیجه ۱۱ بر صفر مقابل 
صمداله الیم جانوف از قرقیزستان به برتری دست یافت. وی در دور بعد 
مقابل گامبات تسرنپونتاگ از مغولستان با نتیجه ۱۱ بر صفر پیروز شد 
و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. وی در این مرحلــه با نتیجه ۶ بر صفر 
یسیلکر نورهیشا از چین را شکست داد و به دیدار فینال راه یافت. افشار 
با نتیجه ۴ بر صفر بنیاد روفاتوف از ازبکســتان را شکست داد و به مدال 

طلا رسید.

کشتیآزادنوجوانانآسیا-اردن
»افشار« و »شمسی پور« ایران را صاحب دو مدال 

طلا کردند
دو ملی پوش نوجوان کشورمان با برتری برابر حریفان خود مدال طلای 

مسابقات قهرمانی آسیا را به خود اختصاص دادند.
 مســابقات رده بنــدی و فینــال ۳ وزن اول رقابت های کشــتی آزاد 

نوجوانان قهرمانی آسیا در شهر امان کشور اردن برگزار شد.
در وزن ۸۰ کیلوگرم رقابت های کشــتی آزاد نوجوانان قهرمانی آســیا 
رضا افشار در دور نخست با نتیجه ۱۱ بر صفر مقابل صمداله الیم جانوف 
از قرقیزســتان به برتری دســت یافت. وی در دور بعد مقابل گامبات 
تســرنپونتاگ از مغولســتان با نتیجه ۱۱ بر صفر پیروز شد و به مرحله 
نیمه نهایــی راه یافت. وی در ایــن مرحله با نتیجه ۶ بر صفر یســیلکر 
نورهیشــا از چین را شکســت داد و به دیدار فینال راه یافت. افشــار با 
نتیجه ۴ بر صفر بنیاد روفاتوف از ازبکســتان را شکســت داد و به نشان 

طلا رسید.
در وزن ۷۱ کیلوگرم ابوالفضل شمســی پور پس از اســتراحت در دور 
نخســت، در دور دوم با نتیجه ۹ بر صفــر مقابل علیرضا بهــرام اف از 
تاجیکستان به برتری دســت یافت و راهی مرحله نیمه نهایی شد. وی 
در این مرحله با نتیجه ۸ بر ۴ از ســد عمرخان مویدینوف از ازبکستان 
گذشت و به دیدار فینال راه یافت. شمسی پور در دیدار پایانی با نتیجه ۴ 

بر ۱ نیشانت راهول از هند را شکست داد و طلایی شد.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی «

شناسه آگهی: ۱7۳۱92۳
نظر به اینکه برابر رأی شماره 140360317001001539 مورخ 1403/03/05 صادره از هیأت 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک 58/25 بخش 9 
اهواز که حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی 
موضوع سهام 327 و 329 باغات شاه بنام هوشنگ جهان بین ( به متقاضی خانم حمیده طرفی 
جلالی فرزند محمود شماره شناسنامه 72 صادره دشت آزادگان کد ملی 1989400531 نسبت 
به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 425 متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده 
طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیر الانتشار سراسری 
آگهی میگردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا" صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/03/21
بهزاد مردانی تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/04/06

رييس اداره ثبت اسناد و املاک ناحيه يک اهواز

آگهی مفقودی
برگ سبز وکارت سواری برلیانس _AT_H330رنگ سفید 
روغنی مدل 1396به شماره موتور BM15LG012823وشاسی 
 432_54 ایران  NAPH330ABH1022431وشهربانی 
ق61 به نام فاطمه السادات مير محمدی ميبدی مفقود واز 
درجه اعتبار ساقط میباشد.                                           يزد

آگهی مفقودی
ب برگ سبز موتورسیکلت انژکتوری گالکسی CL150 مدل 
 0149N15003879 1400 به رنگ خاکستری به شماره موتور
و شماره تنه N15RHGGKLM1N14473 و شماره پلاک 
642-97187 به مالکیت فواد فرزان مفقود گردیده و فاقد 
اعتبار می باشد.                                                                 يزد

مهدی طارمی:سردار عاشق اسب است



بوشــهر- رضا حیدری در ادامــه پروژه 
سنگفرش بافت قدیم بوشهر، عملیات اجرایی 
بهســازی معابــر چهارمحل توســط معاونت 

عمرانی شهرداری در حال انجام است.
در همین زمینه، شــهردار بوشــهر با بیان این 
خبر گفت: معابــر بافت قدیم بوشــهر بالغ بر 
۵٢ هزار متر مربع اســت که بیــش از ۴۴ هزار 
متر مربع آن تاکنون توســط شهرداری بوشهر 

بهسازی و سنگفرش شده است.
حســین حیدری با تاکید بر اینکه از کل معابر 
بافت قدیم بوشــهر، »گذر فدک« باید توسط 
میراث فرهنگی انجام شــود، افــزود: در حال 
حاضر پــروژه بهســازی و ســنگفرش معابر 
چهارمحل قدیم بوشهر با پیشرفت بیش از ٩٠ 
درصدی توسط شهرداری بوشــهر به مراحل 

پایانی خود رسیده است.

حیدری با اشاره به اهمیت بافت تاریخی بوشهر 
در جذب گردشــگران به این شــهر باستانی، 
تصریح کــرد: پــروژه ســنگفرش محله های 
یادشده با تلاش شــبانه روزی همکاران ما در 
حال اجراست و امیدواریم تا پایان سال جاری 

به طور کامل به بهره برداری برسد.
شــهردار بوشــهر در پایان خاطرنشــان کرد: 
پروژه بهســازی بازار قدیم بوشهر نیز در دست 
اجراســت و با پایــان یافتن این پــروژه، بازار 
خرمافروشــان، بازار ماهی فروشان و بازار صفا 

نیز بهسازی می شوند
آغاز عملیات آســفالت گذر مرکــز تحقیقات 
)حدفاصل پــارک دانشــجو تا بیمارســتان 

سلمان فارسی(
عملیات آسفالت گذر مرکز تحقیقات و انتهای 
گذر ٢۴ متری خواجه ها و همچنین قســمتی 

از خیابان دانشــجو توسط ســازمان عمران و 
بازافرینی فضاهای شــهری شــهرداری بندر 

بوشهر آغاز شد.
شهردار بندر بوشهر با اعلام این خبر گفت: کل 
آسفالت گذرهای یادشــده، از محل کارخانه 
آســفالت شــهرداری تولید و عملیاتی شــده 

است.
حســین حیدری ادامه داد: طــول گذر مرکز 
تحقیقــات تا پارک دانشــجو ١٠٠٠ متر )یک 
کیلومتر( بوده کــه در این مرحله به طول ۸٠٠ 
متر و به عرض بانــد رفت و برگشــت ٢٢متر 

آسفالت خواهد شد.
حیدری همچنین خاطرنشــان کرد: در ادامه 
این پروژه، ١۵٠ متــر از گذر ٢۴ متری ورودی 
خواجه هــا و ١٠٠ متر از خیابان دانشــجو نیز 

آسفالت خواهد شد.

کرمانشاه-حسنافخارزاده مدیرعامــل شرکت آب 
و فاضلاب اســتان کرمانشــاه از افزایش ١۷۴ درصدی 
شناســایی انشــعابات غیرمجاز در اســتان طی ١۸ ماه 
گذشــته خبر داد و گفت: طی این مدت تعــداد ۶ هزار و 

۵۵۸ انشعاب غیرمجاز در استان شناسایی شده است.
رضا داودی گفــت : از این تعداد انشــعاب غیرمجاز طی 
این مدت تعداد چهار هــزار و ۶۷۵ مورد آن در اســتان 
جمع آوری شــده که نســبت به مدت مشــابه قبل ١۳۷ 

درصد افزایش داشته است.
وی تعــداد پرونده های قضایی تشــکیل شــده در حوزه 
انشــعابات غیرمجاز طی این ١۸ مــاه را ۸٢ مورد عنوان 
کرد و گفت: این تعداد نســبت به مدت مشابه قبل ١٠٠ 

درصد افزایش داشته است.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب اســتان کرمانشــاه 
اشــاره ای هم بــه تعــداد اجرائیه هــای ثبت اســناد بر 

اســاس ماده ۳۴ داشــت و گفت: طی این مــدت، تعداد 
اجرائیه های ثبت شده ٢۷٢ مورد بوده است که نسبت به 

مدت مشابه قبل ١٠٠ درصد افزایش داشته است.
داودی گفــت: طی این مــدت تعداد انشــعابات )آحاد( 
واگذار شــده به مشــترکان ٢٩ هزار و ۴۳۴ فقره بوده که 
نســبت به مدت مشــابه قبل چهار درصد افزایش داشته 

است.
وی تعداد قبض هــای صادره طــی این مــدت را چهار 
میلیون و ۵۵١ هــزار و ١۶١ قبض عنوان کرد و افزود: این 
تعداد نیز نسبت به مدت مشابه قبل چهار درصد افزایش 

نشان می دهد.
مدیرعامــل آبفا کرمانشــاه تعــداد کنتور هــای خراب 
تعویض شده در استان طی ١۸ ماه اخیر را ٢۴ هزار و ١۷۵ 
مورد عنوان کرد و گفت: این تعداد نسبت به مدت مشابه 

قبل رشد سه درصدی داشته است.

اهواز-محمد مجدم  مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
اهواز با اشاره به قطع برق یک هزارو ١۷٠ مشترک پرمصرف 
اداری در اهواز گفت: برق این ادارات به دلیل تخطی در میزان 
مصرف برق تعیین شــده و برابر دســتورالعمل ابلاغی، روز 
یکشنبه در راستای کنترل مصرف برق ادارات و سازمان های 
عمومی قطع شد. محمد فراتی  با اشــاره به ضرورت مصرف 
بهینه ادارات و دســتگاه های اجرایی اظهار کرد: با این اقدام 
۳۸ مگاوات ساعت از بار شبکه برق اهواز کاهش پیدا کرد. وی 

با بیان اینکه مصرف کل شــبکه برق اهواز ۵۸ مگاوات ساعت 
است گفت: براساس رصد و پایش صورت گرفته از مرکز پایش 
این شرکت، شاهد کاهش نیافتن بار مناسب مشترکان اداری 
بودیم که پس از بی توجهی به دســتور العمل اعلام شده، برق 
این تعداد اشتراک اداری پرمصرف پس از پایان ساعات کاری، 
با فرمان از راه دور مرکز پایش قطع شد. فراتی افزود: در صورتی 
که مشــترکین تجاری پر مصرف به ویژه مراکز تجاری بزرگ 
نسبت به کاهش و مدیریت برق خود اقدام لازم را انجام ندهند 

پس از ارسال اخطارهای لازم نسبت به قطع برق انشعاب آنها 
اقدام خواهد شد. مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اهواز 
ادامه داد: خط قرمز شرکت توزیع برق در شرایط فعلی، تامین 
آسایش و آرامش شهروندان کلان شهر اهواز است.  کلانشهر 
اهواز با یک هزار و ۸۴۸ مشترک در بخش صنعت، یک هزارو 
۴٠۸ مشترک در بخش کشاورزی و ۸٩ هزار و ۸۶۶ مشترک 
در ســایر بخش ها، پس از تهران دومین کلانشهر پر مصرف 

کشور است.

اردبیل-افسون جبارزاده ســید حجــت مدنی، مدیر 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اردبیل ضمن 
اعلام خبر فوق گفت: سال گذشته مقدار سه میلیون ٢۳۸ هزار 
لیتر سوخت  هواپیمایی در سطح استان به فروش رسیده که 
نشان از افزایش ١۳ درصدی مصرف این فرآورده در مقایسه 

با سال ۴٠١ دارد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی منطقه اردبیل ســید حجت مدنی مدیر منطقه گفت: 
ســال گذشــته مقدار ســه میلیون ٢۳۸ هزار لیتر سوخت 
هواپیمایی در سطح اســتان به فروش رســیده که نشان از 

افزایش ١۳ درصدی مصرف این فرآورده در مقایســه با سال 
۴٠١ دارد.. مدنی افزود: آمار تعداد پرواز هــا از یک هزار و ٩۴ 
فروند در ســال ۴٠١ به یک هزار و ٢٢٢ پرواز در ســال ۴٠٢ 

افزایش یافته اســت. مدیر منطقه اردبیل عملکرد شرکت در 
امر سوخت رســانی را مطلوب ارزیابی کرد، گفت: با مقایسه 
مصرف سوخت هواپیمایی در سال گذشــته نسبت به  سال 
١۴٠١، آمار بیانگر افزایش ١٢ درصدی در تعداد پروازها می 
باشــد. مدنی افزود : سوخت رســانی به ناوگان هواپیمایی از 
مسئولیتهای حساس و استراتژیک شرکت محسوب شده و 

می بایست با دقت و نظارت جدی در دستور کار قرار گیرد.

قزوین-مریم نقدی   رییس شــورای اســلامی شهر 
قزوین گفــت: کارگران ســاختمانی و فصلی بــا احداث 
ایستگاه استقرار در میدان مادر شــهر قزوین ساماندهی 

خواهند شد.
علی فرمانی  ضمن بیــان ضرورت ســاماندهی کارگران 
ســاختمانی و فصلی در شــهر قزوین اظهار کرد: کارگران 
فصلی در فصول گرم و سرد ســال با مشکلات متعددی در 
فعالیت روزانه خود روبه رو هســتند که با ایجاد ایســتگاه 
مناسب، علاوه بر ساماندهی نسبی این افراد شرایط نسبتا 

بهتری برای فعالیت آنها فراهم می شود.
وی با بیان اینکه طرح احداث این ایستگاه به زودی وارد فاز 
عملیاتی و اجرایی می شود، ادامه داد: ساماندهی کارگران 
ساختمانی و فصلی از ســطح معابر، میادین و گذرگاه های 

شــهر قزوین یکی از ضروریات هویت بخشی به مشاغل و 
تبیین اهمیت آن ها محسوب می شود.

فرمانی با اشــاره به جزییات طرح احداث مکان اســتقرار 
کارگران فصلی و ســاختمانی گفت: با توجــه به اهمیت 
موضوع ســاماندهی کارگران فصلی و ساختمانی احداث 
ایستگاه و مکان مناســب برای حضور این افراد زحمتکش 

در دستور کار شورای اسلامی شهر قزوین قرار دارد.
به گفته این عضور شورای شهر قزوین، پس از نشست های 
تخصصی و کارشناسی در کمیسیون های شورا در نهایت 

لایحه شهرداری با عنوان ســاخت و تجهیز مکان استقرار 
کارگران فصلی با اســتفاده از سازه های ســبک در ضلع 

شمال غربی میدان مادر مورد تایید قرار گرفت.
رییس شــورای اسلامی شــهر قزوین خاطرنشــان کرد: 
ایجاد ســاز و کار فنی و حرفه ای به منظور ارتقای ســطح 
منزلت کارگران ســاختمانی و فصلی در سطح شهر، ایجاد 
یک چارچوب فیزیکی و فضای کالبدی به منظور استقرار 
صحیح این کارگران و افزایش ســطح خدمات اقتصادی و 

اجتماعی به این افراد از جمله اهداف این طرح است.

کرمانشاه

خوزستان

اردبیل

وین قز

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اعلام کرد: 

افزایش ۱۷۴ درصدی شناسایی انشعابات غیرمجاز در کرمانشاه

با حمایت مدیرعامل سازمان منطقه ویژه پارس انجام شد؛

قطع برق  هزار و ۱۷۰ مشترک پرمصرف اداری در اهواز

با حمایت مدیرعامل سازمان منطقه ویژه پارس انجام شد؛

افزایش 13 درصدی مصرف سوخت هواپیمایی در استان اردبیل

رییس شورای اسلامی شهر قزوین:

وین با احداث ایستگاه ساماندهی می شوند کارگران فصلی قز

مدیرکل راهداری و حمل ونقل  ایلام-حســن بیگی
جاده ای ایلام گفت: تمهیدات لازم برای بازگشــت زائران 
عتبات عالیات در ایام محرم حســینی )ع( اندیشیده شده 

است.
»سیدزاهدین چشمه خاور«  اظهار کرد: با توجه به افزایش 
تردد زائرین عتبــات عالیات در ایام پیــش رو به ویژه عید 
سعید غدیر و ایام محرم، هماهنگی های لازم با استان های 
همجوار و استان های معین برای تامین ناوگان حمل ونقل 

عمومی و تسهیل سفر مسافران صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه با پیش بینی های صورت گرفته مشــکلی 
در بازگشت مســافران وجود نخواهد داشــت، افزود: این 
پیش بینی ها بر اســاس آمار خروج زائریــن از پایانه مرزی 
مهران صورت خواهد گرفت و برنامــه تامین اتوبوس های 

مورد نیاز به صورت دقیق با این آمار تنظیم خواهد شد.
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای ایلام اظهار کرد: با 
توجه به گرمی هوا هدف اصلی ما به حداقل رســاندن زمان 
معطل ماندن زائزان گرامی در هنگام برگشت از زیارت، در 

مرز مهران است.

چشــمه خاور در خصوص تامین اتوبوس مــورد نیاز مردم 
اســتان ایلام در این ایام نیز گفت: هرچنــد تهیه بلیط به 
صورت اینترنتی در راســتای خدمات دولت الکترونیک از 
اولویت های ما بوده و هســت ولی با توجه به افزایش حجم 
تقاضای ســفر در این ایام ۵٠ درصد فروش بلیط را در این 
ایــام اینترنتی و ۵٠ درصــد دیگر را حضــوری کرده ایم تا 
هم اســتانی هایمان در ایام پیش رو با مشــکل تهیه بلیط 

مواجه نشوند.

اصفهان-مریم مومنی با انجام اقدامات اصلاحی در 
خطوط آبرسانی و شبکه توزیع خیابان های باهنر، رباط 
اول و شــهید آیت الله صادقی، تماس های افت فشار این 

مناطق نسبت به سال گذشته ۸۵ درصد کاهش یافت. 
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان با بیــان اینکه تمامی 
اقدامات این شرکت در راستای ارتقا کیفیت خدمات به 
مردم صورت می پذیرد گفت: ســال های گذشته با آغاز 
فصل گرما، شــاهد بیش از ١٢٠٠ تماس افت فشــار از 
این مناطق در شــبانه روز بودیم،  اما با اقدامات اصلاحی 
صورت گرفته از ابتدای خرداد ماه ســال جاری کمتر از 
١۸٠ تماس در شــبانه روز دریافت شد که این تعداد نیز 
به علت شوک آبی به وجود آمده در روزهای ١۳ الی ١۵ 

خرداد ماه سال جاری بود.
حسین اکبریان افزایش رضایت مندی مردم عزیز استان 
اصفهــان را دغدغه اصلی این شــرکت خوانــد و افزود: 
شرایط اقلیمی و بارش ها حاکی از آن است که چهارمین 
سال خشکسالی را در کشور پشت ســر می گذاریم و در 
روندهای ۵۶ ساله بارش های کشور به لحاظ کم بارشی 

رتبه ۵۴ را داریم. 
وی با بیان اینکه شرایط موجود قطعا بر میزان منابع آب 
شــرب تاثیر گذار خواهد بود، ادامه داد: شــرکت آبفای 
استان اصفهان با اســتفاده از تکنولوژی های روز مانند 
تله متری و تلــه کنترل، نیروهــای متخصص و تحلیل 
های صورت گرفته بــر روی تماس های نقاط دارای افت 
فشار، مشــکلات را با هدف توزیع عادلانه آب مرتفع می 

کند. 

ایلام اصفهان
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای ایلام:

تمهیدات لازم برای بازگشت زائران در محرم اندیشیده شده است 
با اقدامات اصلاحی در خطوط آبرسانی و شبکه توزیع صورت گرفت:

کاهش 85 درصدی تماس های افت فشار در شمال شهر اصفهان

شهردار بوشهر خبر داد:

پیشرفت بیش از ٩٠ درصدی بهسازی معابر چهارمحل قدیم

رئیس خانه صمت البرز:

نظام بانکی برای ارایه تسهیلات بازسازی 
صنایع قدیمی وارد صحنه شود

البرز-ترنم مظفری رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت اســتان البرز رفع 
مشکل کمبود و  قطع مقطعی برق بخش صنعت کشــور را در گروی بازسازی و 
نوسازی ماشین آلات و دستگاه های فرسوده صنایع عنوان کرد. رضا رضایی روز 
یکشنبه سوم تیرماه در نشست هم اندیشی مدیران شهرک های صنعتی البرز و 
روسای انجمن های صنایع همگن اســتان البرز از کمبود انرژی به ویژه کمبود 

برق به عنوان عمده ترین مشکل در مسیر تولید و صادرات نام برد. 
وی افزود: بسیاری از سخت افزارها و ماشین آلات صنایع قدیمی قدمتی ۶٠ ساله 
دارند، لذا ضروری اســت نظام بانکی با تمام توان برای ارایه تسهیلات بازسازی 
اینگونه صنایع وارد صحنه شود تا مشــکل حاد کمبود انرژی به ویژه تامین برق 

صنایع  برطرف شود.
وی تصریح کرد:  با حضور پررنگ نظام بانکی برای ارایه تســهیلات بازســازی و 
نوســازی صنایع، در میان مدت کاهش مصرف برق تا مــرز ۳٠ درصد را تجربه 
خواهیم کرد و این اقدام قطعا بستر را برای ایجاد تحول در تولید، تجارت و رونق 

صادرات مهیا خواهد کرد.
رئیس خانه صمت استان البرز گفت: در شــرایطی می توانیم شعار پر محتوای 
رونق اقتصاد را به معنای کامل کلمه تحقق بخشــیم که برای رفع موانع تولید به 

ویژه در صنایع سنتی و قدیمی طرح ها و برنامه های مناسب داشته باشیم.
رضایی با تاکید بر ضرورت رفع موانع بخش تولید اظهار کرد: طی سال های اخیر 
تولید کنندگان به لحاظ کمبود امکانات، برخی کم توجهی ها و تحریم ها شرایط 
سختی را می گذرانند و رفع این موانع در مســیر رونق اقتصاد، نیازمند حمایت 

حداکثری دولت و نظام بانکی است.
وی قوانین مخل کسب و کار را از دیگر دغدغه های تولید کنندگان عنوان کرد و 
افزود: ضروری است در کشور فضایی ایجاد شود تا در مسیر تهیه، تدوین و اجرای 

قوانین نظرات و دیدگاه های کارشناسان بخش خصوصی مورد توجه قرار گیرد.
وی ادامه داد: بر این اساس، ناهمواری ها در  مسیر توسعه اقتصاد کشور اصلاح و 

برطرف خواهد شد.
وی از البرز  به عنوان یکی از مهمترین استان های کشور در حوزه صنعت نام برد 
و گفت: بیش از  ســه هزار واحدصنعتی مهم و  استراتژیک در استان فعال است و 
امیدواریم با همت مسئولان در رفع موانع تولید و توســعه درحد انتظار صنایع 

استان را تجربه کنیم.

با حضور وزیر راه و شهرسازی انجام شد؛

 افتتاح ۳ هزار و ۱۹۱ واحد نهضت ملی مسکن
 در لرستان

۳ هــزار و ١٩١ واحد نهضت ملی مســکن در  خرم آباد-فرزانــه هداوند
لرستان با حضور وزیر راه و شهرسازی افتتاح شد.

روز با حضور وزیر راه و شهرسازی، اســتاندار لرستان و رئیس مجمع نمایندگان 
لرستان، ۳ هزار و ١٩١ واحد نهضت ملی مسکن در استان افتتاح شد.

علاوه بر افتتاح واحدهای نهضت ملی مســکن، عملیات اجرایی ١٠ هزار و ۳۴۸ 
واحد مسکن ملی آغاز شد.

همچنین  یک هزار قطعه زمین در قالب نهضت ملی مسکن به متقاضیان واگذار 
شد.

به گزارش ایســنا، حضور در گلزار شــهدای خرم آباد، بازدیــد از مرحله ی دوم 
مســکن مهر، آیین واگذاری ســه هزار و ١٩١واحد مســکن مردم، آیین آغاز 
عملیــات اجرایی ١٠ هزار واحد نهضت ملی مســکن، بازدید از ســایت نهضت 
ملی مســکن و ورزشــگاه ١۵ هزار نفری خرم آباد، بازدید از طرح راه آهن دورود 
-خرم آباد و آیین شــروع عملیات اجرایــی راه آهن خرم آباد به اندیمشــک از 

برنامه های سفر یک روزه وزیر راه به لرستان است.

طی سال جاری انجام شد؛

 برخورد با ۱۵۰۰ انشعاب غیر مجاز آب
 در آذربایجان غربی 

ارومیه-رحیم جباردخت مدیرعامل آب و فاضلاب آذربایجان غربی با اشاره 
به اهمیت آگاه سازی نسبت به خسارات ناشی از انشــعابات غیر مجاز به شبکه 
آبرسانی،اظهار کرد: طی ۳ ماهه امسال با ١۵٠٠ انشعاب غیر مجاز آب در استان 

برخورد شده است. 
محمد اشرفی، در نشست خبری با اصحاب رسانه که در سالن جلسات این اداره 
کل برگزار شد، با بیان اینکه از ٢۸٠٠ روستای استان، ٢٠١٠ روستا تحت پوشش 
شرکت آبفا هستند، افزود: ٩٩.۵ درصد جمعیت شــهری و ۸۷ درصد جمعیت 

روستایی تحت پوشش خدمات شرکت هستند. 
وی ادامه داد: اکنون ۶۸ درصد جمعیت شــهری تحت پوشش شبکه فاضلاب 
استان هستند و هیچ پس زدگی فاضلاب ناشی از حجم لوله ها در استان گزارش 

نشده است. 
مدیر عامل آبفای اســتان با اشــاره به افتتاح پروژه های حوزه آب شهری در ۷ 
شهرستان برای آبرســانی به ١٠٩ هزار خانوار با اعتبار هزینه شده بالغ بر ١۳٩٠ 
میلیارد ریال در استان طی دولت ســیزدهم گفت: در این مدت آحاد مشترکین 

آب استان بیش از ١٠١ هزار واحد افزایش یافته است. 
وی با اشاره به افزایش ۳١۵ کیلومتری طول شبکه توزیع آب استان افزود: طول 

خط انتقال آب استان از ۵٩۶۴ کیلومتر به ۶٢١۷ کیلومتر رسیده است. 
اشــرفی ادامه داد: طی دولت ســیزدهم ۴۶ حلقه چاه در اســتان حفر و مخزن 

ذخیره ١۸ هزار مترمکعبی در استان احداث شده است. 
مدیرعامل آب و فاضلاب اســتان با اشــاره به افزایش حجم تولید آب استان به 
میــزان ۵۶ میلیون مترمکعب نیز گفت: آبرســانی به ١۴٢ روســتا با جمعیتی 
بالغ بر ۵۶ هزار و ۵٢۳ نفر با اعتبار ١٩٢٩ میلیارد ریال طی ۳ ســال اخیر انجام 
شده اســت.  وی از افزایش ۳۶۶ درصدی اعتبارات مصوب سال گذشته نسبت 
به ابتدای دولت خبرداد و گفــت: مبلغ ١۶۳٠ میلیارد ریــال از محل تنش آبی 

اختصاص یافته است. 

وستای شرق گلستان از نعمت گاز بهره مندی 5ر

گرگان-مهنازمحمدزمانی علی طالبی مدیرعامل شــرکت گاز استان 
گلستان ازعملیات افتتاح گازرســانی به۵ روستا در شهرستان گنبد )بخش 
داشــلی برون ( با اعتباری بالغ بــر ۴۶٠ هزار میلیارد ریــال در بهار ١۴٠۳ 
خبرداد.علی طالبی مدیرعامل شرکت گازگلســتان با اعلام این خبر گفت: 

هم اکنون ٩۶١ تعداد خانوار روستایی از نعمت گاز  طبیعی  بهره مند شدند.
وی  تصریح کرد: هم اکنون ۷١۸انشــعاب گاز در این ۵ روســتا وصل شده و  

طول شبکه اجرا شده  نیز در حال حاضر بیش ۸۷ کیلومتر است

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سخنگویصنعتبرق:
و داریم هفته بسیار گرمی پیش ر

ســخنگوی صنعت برق گفت: تقاضــای برق به عدد ۷۳ هــزار و ۶۴۴ 
مگاوات رســید که نســبت به مدت مشابه سال گذشــته رشد ۶۰۰۰ 

مگاواتی را نشان می دهد.
مصطفی رجبی مشــهدی با بیان این که این میــزان معادل ۱۰ درصد 
رشد را نسبت به سال گذشته نشــان می دهد، افزود: این میزان رشد نه 
تنها نگران کننده اســت بلکه وظیفه همه ما را برای مصرف بهینه برق 

سنگین تر می کند.
به گفته وی در بخش خانگی علاوه بر طرح ســالهای گذشــته مبنی بر 
ارائه پاداش صرفــه جویی به میزان ۲۰۰۰ تومان بــه ازای هر کیلووات 
ســاعت، با راه اندازی پویش با انرژی برای کســانی که مصارف خود را 
کاهش دهند و نرم افزار کاربردی با انــرژی را نصب کنند، به قید قرعه، 

جوایز ارزنده ای اهدا خواهد شد.
رجبی مشهدی در همین خصوص یادآور شــد: نخستین مرحله قرعه 
کشی این پویش در روز عیدسعید غدیر انجام خواهد شد و به کسانی که 
مصرف خود را کنترل کرده و نسبت به ســال قبل، کاهش داده باشند، 

جوایزی به قید قرعه اهدا خواهد شد.

وزیرنفتاعلامکرد
وژه کلان  اشتغال زایی ۱۵ هزار نفری در ۱۷ پر

صنعت نفت
وزیر نفت با اشــاره به بهره بــرداری از۱۷ پــروژه کلان صنعت نفت به 
ارزش۱۸۰ همت در۷ استان،گفت: با بهره برداری از این پروژه ها افزون 
بر اشتغال زایی ۱۵هزار نفری، سالانه ۱۲۰همت سوددهی برای کشور 

دارد.
جواد اوجی در آئین بهره برداری از ۱۷ طرح کلان صنعت نفت با حضور 
محمد مخبر، سرپرســت ریاســت جمهوری از طریق ویدئوکنفرانس 
با یــادآوری اینکه در آغاز بــه کار دولت ســیزدهم چالش های بزرگی 
همچــون کاهش تولید نفــت به مــرز ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بشــکه، 
ذخیره ســازی ۸۷ میلیون بشــکه میعانات گازی و ۲۵ میلیون بشکه 
نفت سنگین و فوق ســنگین در شناورها، کســری بودجه ۴۰۰ همتی 
و بی انگیزگی بالای ســرمایه انســانی در صنعت نفت داشتیم، گفت: 
این مشــکلات با همت کارکنان صنعت نفت و حمایت های همه جانبه 
رئیس جمهوری شهید و پشــتیبانی معاون اول ریاست جمهوری حل 

شد.
وی با اشــاره به بهره برداری از ۱۵۵ پروژه نیمه کاره و کلان به ارزش ۳۴ 
میلیارد دلار طی سه سال فعالیت دولت سیزدهم افزود: با بهره برداری 
از این پروژه ها، تولید نفت کشــور از ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بشــکه به ۳ 
میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه رســید، ضمن اینکه تولید و ظرفیت پالایش 
روزانــه گاز ۵۳ میلیون مترمکعب، ظرفیت پالایــش نفت روزانه ۲۷۰ 
هزار بشــکه و تولید محصولات پتروشیمی روزانه ۱۳ میلیون تن اضافه 

شد.

جمع آوری گازهای همراه به روزانه بیش از 30 میلیون 
مترمکعب می رسد

وزیر نفت از جمــع آوری ۱۶ میلیون مترمکعب گاز همراه نفت در ســه 
ســال اخیر خبر داد و تصریح کرد: تا پایان ســال این رقم به بیش از ۳۰ 

میلیون مترمکعب خواهد رسید.
اوجی با اشــاره به افزایش روزانه ۱۸ میلیون لیتــری تولید بنزین و ۹ 
میلیون لیتری تولید روزانه گازوئیل طی ســه سال اخیر گفت: صنعت 
نفت در دو سال اخیر به واسطه افزایش ظرفیت تولید توانست بالاترین 
رشــد اقتصادی )۲۰ درصد( را در میان دســتگاه های اجرایی کشــور 

داشته باشد.
وی مقدار درآمد کشــور در آغاز به کار دولت ســیزدهم از محل فروش 
محصولات هیدروکربوری را ۳۰ میلیارد دلار اعــلام و تصریح کرد: به 
همت کارکنان صنعت نفت این رقم در پایان سال ۱۴۰۲ به ۶۵ میلیون 
دلار رســید. یکی از دلایل این موفقیت اتکا به توان داخلی بوده است، 
به طوری که ما توانسته ایم شمار شرکت های دانش بنیان ایرانی همکار 

با صنعت نفت را از ۱۵۰ شرکت به ۷۰۰ شرکت برسانیم.

وزیر نفت بهره برداری از طرح توســعه فاز ۱۱ میدان مشــترک گازی 
پارس جنوبی را یکی از نقاط عطف عملکرد صنعت نفت در ســه ســال 
اخیر دانست و افزود: این فاز بیش از ۲۰ ســال میان شرکت های غرب 
و شرق جهان دست به دست شد و ســرانجام به دست کارکنان صنعت 
نفت ایران به بهره برداری رســید. وزارت نفت در سه سال اخیر بیش از 
۲۳ میلیارد دلار قرارداد توســعه میدان های مشترک و مستقل نفت و 
گاز کشور را امضا کرده، ضمن آنکه در حوزه بهینه سازی مصرف انرژی 
این وزارتخانه مصوبه امضای ۳۶ میلیارد دلار پــروژه جدید را از دولت 

دریافت کرده است.
اوجی با اشاره به وقوع سه حمله ســایبری و تروریستی در شبکه توزیع 
فرآورده های نفتی و گازی کشور در سه سال اخیر گفت: این مشکلات 
با وجــود ناترازی های موجود بــه همت کارکنان صنعــت نفت هرگز 

نتوانست امنیت انرژی کشور را به خطر بیندازد.

تصویب و اجرای 6 هزار پروژه مسئولیت اجتماعی
وی با بیان اینکه در سه ســال اخیر ۶ هزار پروژه مسئولیت اجتماعی به 
ارزش ۴۵ همت در وزارت نفت تصویب و اجرا شده است، اظهار کرد: این 

رقم در دولت های یازدهم و دوازدهم حدود ۴ همت بوده است.
وزیر نفت با اشــاره بــه بهره بــرداری از ۱۷ پروژه کلان بالادســت و 
پایین دســت صنعت نفت به ارزش ۱۸۰ همت در هفت استان با حضور 
سرپرست ریاست جمهوری گفت: با بهره برداری از این پروژه ها برای ۱۵ 
هزار نفر اشتغال زایی خواهد شد و ســالانه ۱۲۰ همت سوددهی برای 

کشور به همراه خواهد داشت.
اوجی تصریــح کرد: بــا بهره بــرداری از ۱۷ پروژه کلان بالادســتی و 
پایین دستی صنعت نفت بیش از ۱۰ هزار بشکه نفت، ۷.۵ میلیون لیتر 
گازوئیل یورو ۴ و ۵، ۳ میلیون تن محصولات پتروشیمی و ۱۸ میلیون 

بشکه به تولید و توان ذخیره سازی کشور افزوده خواهد شد.
وی با اشــاره با تردد روزانه ۱۷ هزار تانکر نفتکش در جاده های کشــور 
برای جابه جایی فرآورده ها نفتی ادامه داد: امروز پروژه خط لوله انتقال 
فرآورده های نفتی در شمال شرق کشــور به طول ۲۲۲ کیلومتر افتتاح 

می شود و تا پایان سال نیز این رقم به ۶۲۲ کیلومتر خواهد رسید.
وزیر نفت گفت: با توجه به قولی که در ابتدای امســال به شهید جمهور 
داده بودیم، تا پایان امســال ظرفیت تولید نفت از ۳ میلیون ۶۰۰ هزار 
بشــکه به ۴ میلیون بشکه می رســد، همچنین امســال تولید گاز ۳۴ 
میلیون مترمکعب افزایــش می یابد و در جمع آوری گازهای مشــعل 
که امروز به ۱۶ میلیون مترمکعب رســیدیم این مقــدار به ۳۰ میلیون 

مترمکعب خواهد رسید. 

 آغاز چهل و چهارمین جشنواره بزرگ 
حساب های قرض الحسنه پس انداز بانک سپه

چهل و چهارمین جشنواره بزرگ حساب های قرض الحسنه پس انداز 
ریالی-ارزی بانک ســپه با دو هزار و ۵۰۰ جایزه ۲۵۰ میلیون تومانی و 

شعار )با این حساب همه برنده اید( آغاز شد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک ســپه، چهل و چهارمین جشنواره 
بزرگ حساب های قرض الحســنه پس انداز ریالی-ارزی بانک سپه به 
منظور ترویج و اشاعه سنت پسندیده قرض الحسنه با هدف بهره مندی 

از اجر معنوی و کمک به نیازمندان آغاز شد.  
جوایز قرعه کشــی چهل و چهارمین جشــنواره بزرگ حســاب های 
قرض الحسنه پس انداز ریالی-ارزی بانک ســپه شامل دو هزار و ۵۰۰ 
جایزه ۲۵۰ میلیون تومانی و میلیاردها ریال جوایز نقدی دیگر اســت. 
علاقمندان می توانند با حداقل موجودی حســاب های قرض الحسنه 
پس انداز به میــزان ۱۰۰ هزار تومان و حســاب های ارزی ۱۰۰ دلار یا 

معادل آن به سایر ارزها در این قرعه کشی شرکت کنند.
بر اســاس این گزارش، هر ۵۰ هــزار تومان در هــر روز، دو امتیاز برای 
حســاب های ریالی و هر ۵ دلار در هر روز دو امتیاز برای حســاب های 
ارزی محاسبه می شود. هر حساب دارای موجودی بیشتر با مدت زمان 

طولانی تر، از شانس بالاتری در قرعه کشی برخوردار خواهد بود.
همچنین شــرط اعطای جایزه، حفظ حداقل موجــودی طی ۹۰ روز 
متوالی در طی دوره قرعه کشی یا از زمان آخرین مهلت افتتاح حساب 

یا تکمیل موجودی است.
شایان ذکر است، دوره قرعه کشــی از اول مهر ماه ۱۴۰۲ لحاظ شده و 
مشــتریان می توانند به صورت حضوری با مراجعه به شعب بانک و غیر 
حضوری با مراجعه به آدرس اینترنتی omidbank.ir در این جشنواره 

شرکت کنند.

 بانک صادرات ایران با رشد 31 درصدی منابع 
اول شد

اعتماد مردم و مشــتریان به خدمات و رویکردهای نوین بانک صادرات 
ایران در سال گذشته موجب کســب رتبه اول این بانک در رشد میزان 

جذب منابع و سپرده های مردمی شد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، راهبردهای نوین در ارائه 
خدمات بانکی و مالی و اتخاذ شــیوه های متمایز در هدایت بهینه منابع 
در سال مالی منتهی به پایان اســفندماه سال ۱۴۰۲ این بانک، موجب 
جلب اعتماد بیش از پیش مردم و مشــتریان برای سپرده گذاران شد به 
نحوی که موجب کسب رتبه اول در زمینه نرخ رشد سپرده ها در شعب 

گسترده این بانک شد.
ســپرده های مشــتریان بانک صادرات ایران در پایان اسفندماه سال 
گذشته به ۷۰۷ هزار میلیارد تومان رسید که نسبت به پایان اسفندماه 
سال ۱۴۰۱، بیش از ۳۱ درصد رشد ثبت کرد. رشد ۳۱ درصدی مانده 
سپرده ها در پایان ســال مالی ۱۴۰۲  که ۷ درصد بیشــتر از نرخ رشد 
نقدینگی و ۵ درصد بیشــتر از رشد متوسط ســپرده های بانکی کشور 
است، کسب رکوردی کم نظیر به حســاب می آید که نشان از استقبال 
مردم و مشــتریان خــرد و کلان بانک صــادرات ایران بــه تلاش های 
صورت گرفته مدیران و کارکنان بانک و امنیت و ســلامت بانکداری در 

یکی از با سابقه ترین و قابل اعتمادترین بانک های کشور دارد.
بانک صادرات ایران در ســال ۱۴۰۲ توانســته رقمی معادل ۱۶۶ هزار 
میلیارد تومان جذب را ثبت کند و مانده منابع آن با ۳۱ درصد رشــد به  
۷۰۷ هزار میلیارد تومان برسد این در حالی است که سپرده های نظام 
بانکی در سال ۱۴۰۲ بر اساس آمار منتشر شــده توسط بانک مرکزی 
با ۲۶ درصد رشد نســبت به اسفند ســال ۱۴۰۱ به ۹ هزار و ۱۶۳ هزار 
میلیارد تومان رسیده است. این روند موجب شــد تا سهم از بازار بانک 
افزایش یافته و از ۸.۶ درصد در ســال ۱۴۰۱ به ۹ درصد در سال ۱۴۰۲ 

برسد.
رویکردها و راهبردهای بانک صادرات ایــران در ارائه خدمات جامع و 
کامل به مشــتریان و تعامل و همکاری تنگاتنگ با بنگاه ها و واحدهای 
تولیدی، موجب جلب اعتماد مشتریان برای استفاده از خدمات جامع 
و متمرکز بانک شده است. این روند ضمن ممانعت از خروج منابع ریالی 
و نقدینگی به سمت بازارهای غیرمتشــکل پولی، منابع و سپرده های 

مردمی را در مسیر تولید و اشتغال بیشتر قرار داده است.

امضای تفاهم نامه بانک توسعه تعاون با سازمان 
فناوری اطلاعات ایران

به منظور افزایش ســطح همــکاری دو جانبه بانک توســعه تعاون و 
سازمان فناوری اطلاعات ایران تفاهم نامه همکاری امضا کردند.

محمد شیخ حســینی مدیر عامل بانک توســعه تعاون در این مراسم 
اعلام کرد: پویایی و چابکی و همچنین ظرفیت های ایجاد شده از سوی 
بانک توســعه تعاون در ســال های اخیر به عنوان تنها بانک تخصصی 
تعاونی ها و اتحادیــه ها تاثیر بســزایی بر ایجاد اشــتغال و حمایت از 

تولیدکننده ها داشته است.
وی گفت : بانک توسعه تعاون به عنوان تنها بانک تخصصی و توسعه ای 
بخش تعاون کشــور بر حمایت از تعاونی ها و بــه  خصوص بخش تولید 
تمرکز دارد و بیش از ۷۰ درصد اعتبارات خــود را به تعاونی ها و اعضای 
تعاونی ها پرداخت می کند علاوه بر این، در اجرای برنامه های اشــتغال 
خُرد و طرح های تکلیفی یکی از بانک های موفق و پیشــرو در پرداخت 

تسهیلات است.
شیخ حســینی با تاکید بر سند چشم انداز بانک توســعه تعاون در افق 
۱۴۰۴ به عنوان برترین بانــک ایران در ارائه خدمــات اعتباری ، مالی 
 ) SME(و بانکی دیجیتال به تعاونی ها و بنگاهای متوســط و کوچک
ها اظهار داشت: ســند چشم انداز ترسیم شــده برای بانک به این گونه 
اســت که بانک برتر کشــور در ارائه خدمات الکترونیک به تعاونگران و 
sme ها باشــد و در رسیدن به این جایگاه ســهم تعاونگران بسیارحائز 
اهمیت اســت.وی افزود: تعاون رکن مهم اقتصاد ملی و واجد ویژگی ها 
و خصیصه های منحصر به فردی اســت که می تواند در مشارکت دادن 
مردم در فعالیت های اقتصادی، توزیع عادلانــه درآمد و ایجاد عدالت 
اقتصادی و نیز توزیع فرصت های برابر بــرای آحاد جامعه کارکردهای 

مهمی داشته باشد.
شیخ حسینی اظهار داشت: سامانه »بانکواره« به عنوان یکی از مزیت ها 
و محور قابل اتــکای بانک در تقویــت ارتباطات بانک با مشــتریان و 
تعاونگران است که قابلیت اجرای بســیاری از تفاهم نامه ها و طرح های 

تسهیلاتی و اعتباری بانک از طریق این سامانه وجود دارد.
محمد خوانســاری رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران با اشــاره 
ظرفیت هــای موجود در ایــن دو مجموعه بر تعامــل و همکاری های 
بیشتر میان این دو ســازمان دولتی تاکید کرد و افزود: امروزه در عصر 
الکترونیک، نهادها و سازمان ها به ســمت هوشمند سازی رفته و اغلب 
خدمات خود را به صورت اینترنتی، ارائه می دهند. اغلب شــرکت ها و 
موسسات، در جهت تسریع و تسهیل در ارائه خدمات خود، اقدام به راه 
اندازی ســرویس های الکترونیک و ارائه خدمات خود به جامعه هدف 

هستند.
وی افزود: ســازمان فناوری اطلاعات ایران براســاس تکالیف محوله 
موظف به ایجاد بســتری جهت عرضه خدمــات الکترونیکی دولت به 
کاربران نهایی از طریق ابزارک های همراه شــده اســت. در این راستا 
برنامه»دولت من« به عنــوان درگاهی واحد جهــت دریافت خدمات 
دولت در دسترس عموم قرار گرفته اســت. خدمات الکترونیکی دولت 
همراه توسط ســازمان ســرویس دهنده تهیه و ارائه شــده و خدمات 

موجود در برنامه به تدریج تکمیل می شوند.
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رییسکلبانکمرکزی:

رشد اقتصادی در دولت سیزدهم ۹ برابر دهه ۹۰ شد

رییس کل بانک مرکزی ضمن اشــاره  خریدار 
به اینکه نرخ رشــد نقدینگی نیــز از ۴۲.۸ درصد 
به ۲۴.۳ درصد رسیده است، گفت: متوسط رشد 
اقتصادی در دولت سیزدهم ۹ برابر متوسط رشد 

دهه ۹۰ بوده است.
محمدرضــا فرزیــن در نشســت مشــترک با 
ســخنگوی دولت که امــروز در محل ریاســت 
جمهوری برگزار شــد، گفت: متوســط رشــد 
اقتصادی کشــور در دهه ۹۰ )سال های ۱۳۹۱ تا 
پایان ۱۳۹۹( فقط نیم درصد بوده اســت. این در 
حالی است که متوسط رشــد اقتصادی کشور در 
دولت سیزدهم )از نیمه دوم ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲( به 

۴.۵ درصد افزایش یافته است.
وی ادامه داد: رشــد اقتصادی کشــور در دولت 
سیزدهم نسبت به میانگین ۲۰ ساله کشور )۲.۷ 
درصد( هم بســیار بیشتر بوده اســت. همچنین 
متوســط رشــد اقتصادی بدون نفــت در دولت 
سیزدهم نسبت به دهه ۹۰ بیش از ۳ برابر و رشد 
بخش صنعت بیش از ۹ برابر شده است. همچنین 
رشد تشکیل ســرمایه ثابت که در دهه ۹۰ منفی 
۷.۱ درصد بود در دولت ســیزدهم به مثبت ۶.۴ 

درصد رسیده است.
وی تصریح کرد: نرخ رشــد نقدینگی نیز از ۴۲.۸ 
درصد به ۲۴.۳ درصد رســیده که پایین تر از نرخ 
هدف گذاری بانک مرکزی )۲۵ درصد( است. در 
واقع دولت در زمینه اجرای سیاســت های پولی، 

بانکی و ارزی موفق عمل کرده است.

کاهش نرخ تورم
رئیس کل بانک مرکزی با بیــان اینکه در دولت 
شــهید رئیســی هرچه به پایان نزدیک شــدیم 
شــرایط بهتر شــده و تورم کاهش پیــدا کرده 
اســت، ادامه داد: تورم ســالانه ۱۶ درصد و تورم 
نقطه به نقطــه ۱۹.۹ درصد کاهش یافته اســت. 
همچنین بر اســاس محاســبات بانک مرکزی، 
نرخ  تورم نقطه به نقطه و نیز سالانه شاخص بهای 
مصرف کننده در اردیبهشــت ۱۴۰۳ نســبت به 
شــهریور ۱۴۰۰ به ترتیب به میزان ۱۹.۹ واحد 
درصد و ۱۶ واحد درصد کاهش داشــته اســت. 
شاخص بهای ســالانه تولیدکننده نیز در ابتدای 
دولت ســیزدهم ۸۲.۶ درصد بوده و هم اکنون با 
کاهش حدود ۵۲ واحد درصدی به ۳۰.۳ رسیده 

است.

میانگین نرخ رشد اقتصادی دولت 
سیزدهم از تمام دوره ها بالاتر است

فرزین اعــلام کرد: نرخ رشــد ناخالــص داخلی 
در دولت شــهید رئیســی ۴.۵ درصد بوده که از 

میانگین تمام دوره های قبل بســیار بالاتر است. 
میانگین رشــد صنعت نیز در ده ســال ۰.۷ بوده 
و در این دولت ۶.۵ درصد شــده اســت. میانگین 
رشد مصرف خصوصی در ده سال منفی ۰.۳ بوده 
اســت در این دولت ۶.۳ شده است. میانگین رشد 
تشکیل ســرمایه منفی ۷.۱ بوده ۶.۴ شده است. 
متغیرهای بخــش واقعی اقتصــاد در این دوران 

فاصله زیادی با گذشته دارد.

روند کاهشی ضریب جینی
به گفته رئیس کل بانک مرکــزی، افزایش یارانه 
به ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومان درســت است که اثر 
تورمی داشــت، اما قدرت خرید خانوارها را رشد 
داد و این اقدام باعث کاهش ضریب جینی از عدد 
۰.۳۹۳۸ در ســال ۱۴۰۰ به ۰.۳۸۷۷ در ســال 

۱۴۰۱ شده است.
فرزین روند تحولات  ضریب جینی را تشریح کرد 
و گفت: به واســطه انواع سیاســت های حمایتی 
مســتقیم و غیرمستقیم دولت ســیزدهم، روند 
توزیع درآمد در سه ســال اخیر رو به بهبود بوده 
است؛ روند کاهشــی قابل توجه شاخص ضریب 

جینی گواهی بر این واقعیت است.

افزایش 14.1 درصدی حجم معاملات 
مسکن در تهران

وی در ادامه تصریح کرد: تاکنون ۴۹۴ هزار فقره 
وام ودیعه مسکن پرداخت شده است. ۸۳۹ هزار 
فقره هم قرارداد منعقد شــده اســت. خبر خوب 
دیگر اینکه در خردادماه امســال حجم معاملات 
مسکن در تهران ۱۴.۱ درصد نســبت به خرداد 
سال قبل افزایش پیدا کرده است. افزایش قیمت 
مسکن در تهران در خرداد ماه ۹.۷ درصد بوده در 
حالی که رشد قیمت ها در سال گذشته نسبت به 

سال ۱۴۰۱ ۹۷.۷ درصد بوده است.
رئیس کل بانــک مرکزی گفت: صــادرات نفتی 
و غیرنفتی در ســه ماه ابتدایی سال جاری ۲۵.۵ 
میلیارد دلار بوده است که نسبت به سال گذشته 
۱۸ درصد رشد داشته اســت. تراز تجاری در سه 
ماه ابتدایی امســال ۱۱ میلیارد دلار مثبت بوده 

است.

کاهش نرخ بیکاری از 1۲.۲ به 8.1 درصد
فرزین همچنین اظهار کرد: نرخ بیکاری از ۱۲.۲ 
درصد در ســال ۹۷ به ۸.۱ درصد در سال ۱۴۰۲ 
رســیده و دائماً کاهش پیدا کرده است. بر اساس 
مطالعات انجام شــده هر یک درصد کاهش در 
نرخ بیکاری نیاز به ایجاد ۲۵۰ تا ۲۶۰ هزار شغل 
دارد و این کاهش شــدید نرخ بیکاری دستاورد 

بزرگی اســت.رئیس کل بانک مرکــزی افزود: 
جالب اینجاست که کاهش نرخ بیکاری همزمان 
با افزایش نرخ مشــارکت در ســال ۱۴۰۲ بوده 

است. 
نرخ مشــارکت در ســال ۱۴۰۲ به ۴۱.۳ درصد 
رسید و این در حالی اســت که این میزان در سال 

۱۴۰۱ رقم ۴۰.۹ درصدی را ثبت کرده بود.

»ریال دیجیتال« چه مزایایی دارد؟
وی به ریال دیجیتال اشــاره کــرد و گفت: ریال 
دیجیتال در بســتر دفتر کل یا DLT پیاده شده 
و کارایی حوزه نظارت بر پرداخــت را برای بانک 
مرکزی افزایش می دهد و چون مستقیماً به کیف 
پول افراد واریز می شــود، عملیات سیاست پولی 
را نیز تســهیل می کند. ریال دیجیتــال ابزاری 
برای پدافند غیرعامل بشــمار می رود و همچنین 
به کاهش آثار تحریم نیز کمــک می کند. امروزه 
کشورهای مختلف به ســمت تشکیل بلوک های 
CBDC حرکــت کرده اند و اگــر بتوانیم از ریال 
 CBDC دیجیتال در حوزه تشــکیل بلوک های
اســتفاده کنیم، می تواند به کاهش آثار تحریم ها 

کمک کند.
فرزین تصریح کــرد: از ریال دیجیتــال در طرح 
ریال آفشور نیز اســتفاده خواهیم کرد. به زودی 
ریال آفشــور را با روســیه شــروع می کنیم و در 
خصوص ســایر کشــورها نیز تلاش داریم ریال 

آفشور را عملیاتی کنیم.

واردات ۷ هزار خودرو در فصل بهار
وی با اشــاره به میــزان واردات خودرو در ســال 
جاری گفت: در ســه ماه ابتدای امســال ۶ هزار و 
۹۲۶ دســتگاه خودرو به ارزش ۱۳۷ میلیون دلار 
وارد کشور شده که نسبت به مدت مشابه به سال 

گذشته بسیار افزایش داشته است.

همبستگی ۷0 تا ۹0 درصدی تورم 
تولیدکننده و نرخ ارز نیمایی

رئیس کل بانک مرکزی در ادامــه اظهار کرد: در 
دولت شهید رئیســی به دنبال آن بودیم اهمیت 
بازار غیررســمی را کاهش دهیم و بازار رســمی 
یعنی مرکز مبادله حاکم شــود و نــرخ آن مبنای 

علامت دهی شود.
وی گفت: همبستگی میان نرخ ارز حواله ای نیما 
و شاخص بهای تولیدکننده با ۶ ماه وقفه، در کالا 
۷۰ درصد و در خدمات ۹۰ درصد است؛ این یعنی 
تولیدکننده بیش از اینکه از بازار غیر رسمی تأثیر 
بگیرد از شاخص قیمت نیما علامت می  گیرد که 

نشانه موفقیت سیاست ارزی ما است.

هشــتمین جشــنواره ســپرده های  خریدار 
قرض الحســنه پس انداز بانک ســینا آغاز شد.به 
گــزارش روابط عمومی بانک ســینا، ایــن بانک 
به منظــور ایجــاد زمینه های افزایش مشــارکت 
عمومی در امور عام المنفعه، ترویج سنت پسندیده 
قرض الحسنه و همچنین قدردانی از سپرده گذاران 
حساب های قرض الحسنه، هشــتمین جشنواره 

حســاب های قرض الحســنه پس انداز را اجرایی 
کرده است.بر این اساس، همه افرادی که در فاصله 
زمانــی اول مهرمــاه ۱۴۰۲ تا پایان شــهریورماه 
۱۴۰۳ دارای حساب های قرض الحسنه پس انداز 
بانک سینا با حداقل موجودی یک میلیون ریال 
باشــند، در این جشنواره شــرکت داده خواهند 
شد.جهت شــرکت در قرعه کشــی، به ازای هر 

۵۰۰ هزار ریال موجودی در هــر روز، یک امتیاز 
در نظر گرفته خواهد شد.در این جشنواره، به قید 
قرعه، جوایزی به ســپرده گذاران دارای حساب 
قرض الحســنه پس انداز اهدا خواهد شد.گفتنی 
اســت آخرین مهلت افتتاح حســاب و یا تکمیل 
موجودی جهت شــرکت در این جشنواره پایان 

شهریورماه سال جاری است.

ارز

مذاکرات معــاون امور بین الملل 
بانک مرکــزی و معــاون بانک 
مرکــزی بحریــن بــه منظــور 
آزادسازی منابع مســدود شده 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران و ســایر بانک ها در بحرین 
آغاز و تــا حصول نتیجــه ادامه 

می یابد.
 در ادامــه مذاکراتــی کــه در 
اجلاس  پنجاهمیــن  حاشــیه 
سالانه بانک توســعه اسلامی در 
ریاض با مقامــات بانک مرکزی 
بحرین بــه منظور آزادســازی 
منابع مسدود شده بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران و سایر 

ایرانــی  بانک هــای 
بحریــن صــورت  در 
خوشــبختانه  گرفت، 
روز گذشــته و پیش از 
سفر وزیر امور خارجه 
بحریــن بــه تهــران، 
مذاکرات مؤثری میان 

معــاون امــور بین الملــل بانک 
مرکزی با معــاون بانک مرکزی 

بحرین انجام شد.
دو طرف در این مذاکرات نسبت 
به آزادســازی منابع ارزی ایران 
در بحرین که در یک بســتر فنی 
و بر اساس احترام متقابل صورت 

بپذیرد تاکید و تفاهم کردند.

معاون امــور بین الملل 
بانک مرکزی و معاون 
بانک مرکزی بحرین در 
همچنین  نشست  این 
ضمــن بررســی علل 
و عوامــل موضــوع و 
شناسایی موانع موجود 
به ارائــه راه حل هایــی برای رفع 
موانع موجود پرداختند که امید 
می رود بــه زودی منتج به نتیجه 
شــود و خبرهای خوبی منتشر 
شــود.معاون امــور بین الملــل 
بانک مرکــزی و معــاون بانک 
مرکــزی بحرین توافــق کردند 
پــس از مذاکرات سیاســی وزیر 

امور خارجه بحریــن در تهران، 
بانک های  تخصصــی  مذاکرات 
مرکزی دو کشــور ادامه یابد که 
مقرر شــد در روزهــای آتی این 
مذاکــرات در تهران و یــا منامه 
برگزار و تا حصــول نتیجه ادامه 
یابد.شــایان ذکر اســت مسیر 
انجام اقدامات حقوقی از ســوی 
بانک مرکزی ایــران در محاکم 
بین المللی به موجب مصوبه چند 
ماه گذشــته مجلــس همچنان 
فراهم است لیکن طرفین امیدوار 
هستند از طریق مذاکرات و ارائه 
راه حل هــای فنی ســریع تر به 

نتیجه مطلوب دست یابند.

مذاکرات برای آزادسازی منابع ارزی مسدود شده ایران در بحرین آغاز شد
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هشتمین جشنواره قرعه کشی حساب های قرض الحسنه پس انداز بانک سینا آغاز شد


